
رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :

کاهش اختیارات بزرگ ترین چالش پیش رو شوراها

شرایط جذب سرباز معلم در آموزش و پرورش

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران عنوان کرد:

مخالفت مسجد جمکران با احداث 
قبرستان جدید
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روزنامه صبح ایران

استاندارقم مطرح کرد:

انتقاد ازموازی کاری 
درارائه بسته های معیشتی
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استاندار قم گفت: در ارائه بسته های معیشتی در بین خانواده های نیازمند باید موازی کاری و همپوشانی نهادهای مردمی، خیرین 
و دستگاه های اجرایی کنار گذاشته شود.  بهرام سرمست عصر یکشنبه در ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ 

به بحران در سالن کرامت استانداری اضافه کرد:برای اجرای مطلوب رزمایش کمک مومنانه باید امر ساماندهی کمک های مردمی، 

بر  تأکید  با  زائرین مسجد مقدس جمکران  معاون خدمات 
اینکه بر اساس مطالعات کارشناسی شده، احداث قبرستان 
در اطراف این مکان مقدس خلاف آئین نامه مقررات بهداشتی 

آرامستان ها و ضوابط شهرسازی بوده و مخالف آن هستیم، 
گفت: طرح های پیرامونی مسجد مقدس جمکران باید در مسیر 

علم، دانش و آموزه های مهدوی و نشانی از حیات باشد.

تقابل دین - علم و دعا – درمان کمک ها با محوریت معاونت سیاسی بین نیازمندان توزیع شود
از دوقطبی های دروغین است

مدیرحوزه های علمیه ؛ 

مدیرکل منابع طبیعي و آبخیزداري استان قم گفت: توسعه فضاهای سبز شهری 
مانند احداث بوستان هزار هکتاری در کنترل کانون های تولید گرد و غبار و تلطیف 
هوا در نهایت افزایش رطوبت در شهر تأثیر بسزایی دارد. سید محمدتقی سجادی 
با اشاره به اهمیت توسعه فضای سبز در کنترل گرد و غبار و افزایش رطوبت، اظهار 
داشت: اقدامات شهرداری در چند سال اخیر در توسعه فضای سبز در شهر قابل 
توجه و تقدیراست. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم احداث بوستان 

هزار هکتاری را مورد توجه قرارداد و افزود: هر چه فضاهای سبز شهری توسعه پیدا

شهردار منطقه دو قم گفت: هر نوع نقل و انتقال اعم از رسمی، عادی، تفکیک، 
خرید و فروش اراضی که خارج از محدوده و در حریم شهر قرار دارند و فاقد کاربری 
می باشند غیرقانونی بوده و صدور مجوز برای آن امکان پذیر نمی باشد. رضا رحیمی 
در خصوص تفکیک غیرقانونی اراضی زراعی حریم شهر منطقه ۲ شامل اراضی 
غربی و شمالی بزرگراه امام علی)ع( از جمله زمین های اطراف بوستان جوان، جاده 
معدن، گفت: از شهروندان گرامی خواستاریم از خرید و فروش این اراضی که به 

صورت غیرقانونی و بدون رعایت نصاب، تفکیک کرده اند خودداری نمایند. شهردار

مدیرکل منابع طبیعي و آبخیزداري استان قم :

اقدامات شهرداری قم در توسعه فضای سبز قابل تقدیر است
شهردار منطقه دو قم اعلام کرد :

ممنوعیت تغییر کاربری اراضی در محدوده بوستان جوان 

88

1. شرکت گاز استان قم در نظر دارد تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی 
فشرده موضوع فوق، با شرح کلی حذف حوضچه ها،بلند کردن  ساقه شیرهای خط 
تغذیه وشبکه وحذف 100 حوضچه شیرها ، به شماره 2099091459000007 
را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری 
مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از 
www.setadiran. طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
ir و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

۲. برنامه زمانبندی مناقصه:
۲-1-تاریخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه: مورخ 99/۲/8 می باشد.

۲-۲-مهلت دریافت اسناد مناقصه: تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 99/۲/۲0
۲-3- جلسه  پاسخ به سوالات: در صورت نیاز متعاقبا اعلان می گردد

۲-4- مهلت عودت اسناد مناقصه: ساعت 19 روزشنبه مورخ 99/3/3
ارزیابی کیفی: ساعت 9 صبح روزسه شنبه پاکت های   ۲-5-زمان گشایش 

 مورخ 99/3/6
 2-6- زمان گشایش پاکت های" الف، ب و ج" : ساعت 9  صبح روزسه شنبه

 مورخ 99/3/۲0
3. شرایط متقاضیان:

3-1-توانایی انجام کار در مدت 720 روز تقویمی

3-2- دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات و یا پایه 5 رشته نفت و 
گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور

شماره  حساب  به  )واریزی  نقد  وجه  یا  بانکی  ضمانتنامه  ارایه  3-3-توانایی 
2174633403005 سیبا( به مبلغ 600,000,000 ریال به عنوان سپرده شرکت 

در مناقصه همراه اسناد تحویلی
3-4-توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی

3-5- ارسال صورت های مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت پیشنهاد 
قیمت بالای ده برابرسقف معاملات متوسط

4. نکات قابل توجه:
4-1- ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد 

کرد.
4-2-این پیمان پیش پرداخت دارد.) برابر پانزده درصد )15%( مبلغ اولیه پیمان(

4-3-شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی 
پذیرفته نخواهد شد.

شماره  با  می توانند  متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  صورت  4-4-در 
یا  و   025-36620004 قم  استان  گاز  شرکت  پیمانهای  امور  فکس 

36121303-025تماس36121373-025تماس حاصل فرمایند.
آدرس:  به  قم  استان  گاز  شرکت  سایت  نشانی  طریق  از  آگهی  این   -5-4 

 www.nigc-qpgc.ir ارسال گردیده است.

فراخوان تجدید مناقصه عمومی حذف حوضچه ها وساقه بلند ومدفون 
نمودن  شیرهای شبکه توزیع و تغذیه استان قم

»آگهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی« )نوبت اول(

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم با تاکید بر 
این  دربانک های  اجتماعی  فاصله گذاری  رعایت  به  جدی  توجه 
شرایط  از  نداشتن  اطلاع  دلیل  به  مردم  از  برخی  گفت:   استان 
مراجعه  به  نیازی  که  حالی  در  می کنند،  پیدا  حضور  دربانک ها 
حضوری ندارند.  محمد رضا گروسی روز دوشنبه درحاشیه دیدار 
هفتگی از دستگاه های اجرایی قم درگفت وگو با خبرنگاران، اظهار 
داشت: برخی از اداره ها و مجموعه های دولتی مانند شرکت توزیع 

نیروی برق، بانک ها و دفاتر پیشخوان دولت به سمت الکترونیکی

مدیرکل راه آهن از راه اندازی مجدد قطار های قم تهران و قم مشهد 
هم خبر داد و گفت: این قطار ها از اوایل اسفند به علت شروع کرونا 
متوقف شده بود، اما با مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا از هفته قبل 
راه اندازی شده است. محسن اعتماد: درگفت و گویی اظهارداشت : 
قطار قم تهران هر روز ساعت ۲0 و 5 دقیقه از قم و 50 و 1۷ از تهران 
حرکت می کند. وی افزود : قطار قم مشهد نیز هر 4 روز یکبار ساعت 
16:30 از قم و ساعت 16:۲0 از مشهد حرکت می کند. مدیرکل راه 

آهن قم خاطرنشان کرد: به علت رعایت طرح فاصله گذاری

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم:

رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
دربانک ها جدی گرفته شود 

مدیر کل راه آهن استان قم خبرداد:

راه اندازی مجدد قطار های 
قم- تهران و قم -مشهد 
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دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد شهردار قم در پیامی فرا رسیدن نهم 
اردیبهشت ماه روز ملی شوراها را تبریک گفت.

متن پیام شهردار قم به این شرح است:
شوراها، تلألو نقش شهروندان در تعیین سرنوشت شهر

مشورت و مشاوره جدای از بُعد عقلی، از ارکانی است که دین مبین 
را به  اسلام برای آن ارزشی قابل توجه قائل شده است و مؤمنان 
استفاده از آن برای انجام امور خُرد و کلان خود سفارش کرده است و 
آن را یکی از راه های پیشگیری و مبارزه استبداد و یا به تعبیر امروزی 

دیکتاتوری دانسته است.
در مدیریت شهری نیز به لطف فعالیت شوراهای اسلامی شهر، 
از  استفاده  و  داشته  اثرگذار  جایگاهی  و  نقش  مشورت  عنصر 
دیدگاه های مختلف در امور گوناگون مدیریتی و در نهایت تصمیم 
جمعی برای اتخاذ بهترین راهکار و راهبرد ارمغانی است که شیرینی 
نمایان تر  و  بیشتر  شهروندان  مختلف  اقشار  برای  را  آن  حلاوت  و 

می سازد.
از سوی دیگر انتخاب اعضای شورای اسلامی شهر از طرف مردم 
و شهروندان یک شهر که خود نمایانگر دموکراسی و حضور مردم 
برای تعیین سرنوشت خود می باشد، از دیگر جلوه هایی است که 
به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و تکیه بر باور نقش و 
اهمیت مردم در امور مختلف مدیریتی و تصمیم گیری کلان به آن 

نائل آمده ایم.
نقش نظارتی در کنار بُعد حمایتی که در طول 23 سال عمر با 
برکت شوراهای اسلامی در بدنه مدیریت شهری شکل گرفته است، 
کنار  در  مردم سالاری  نقش  و  از جایگاه  است  دیگری  نیز جلوه ی 
فعالیت خادمین و خدمتگزاران شهر در گستره ای بزرگ از وظایف و 

مسئولیت ها در جهت ارتقاء سطح زندگی شهروندان.

مشارکت  تحقق  نیز  ایران  اسلامی  جمهوری  اساسی  قانون  در 
عمومی و تعیین حق سرنوشت شهروندان با انتخاب افرادی برای 
با مجلس شورای  انتخاباتی هم تراز  در  امور شهری  تصمیم گیری 
اسلامی مورد تأکید و اهمیت قرار گرفته و این امر نشان از نقش 
سازنده ای است که می تواند در رشد، توسعه و بالندگی شهرها و 

کشور عزیزمان داشته باشد.
افروخته نگاه داشتن چراغ پرفروغ خدمت برای تمامی این 
عزیزان در طول دوران عضویت در شورای اسلامی شهر و خدمت 

به مردم و شهروندان امانتی ارزشمند و توفیقی الهی است.
ضمن آرزوی قبولی طاعات و عبادات در ماه پرفضیلت رمضان 
و عرض تبریک به مناسبت فرا رسیدن 9 اردیبهشت ماه، سالروز 
شوراهای  محترم  اعضای  به  شهر  اسلامی  شوراهای  تشکیل 
اسلامی شهر درسراسر کشور و به ویژه خادمین شهر کریمه اهل 
بیت علیهاالسلام در شورای اسلامی شهر مقدس قم که خالصانه 
برای اعتلای زندگی شهروندی در تلاش هستند، صمیمانه از 
همراهی های ریاست محترم و اعضای فرهیخته شورا تقدیر و 

تشکر می نمایم.
امیدوارم در ظل توجهات حضرت ولی عصرعجل الله تعالی 
فرجه شریف و در سایه سار ولایت نائب بر حق ایشان، حضرت 
آیت الله العظمی امام خامنه ای مدظله العالی و در پرتو عنایات 
با  علیهاالسلام  معصومه  فاطمه  حضرت  قم  ملیکه  کریمانه 
کوشش، تلاش و همدلی شاهد پیشرفت و اعتلای بیش از پیش 

این خطه بهشتی باشیم.
سیدمرتضی سقاییان نژاد
شهردار قم
هشتم اردیبهشت ماه 1399

پیام شهردار قم به مناسبت روز ملی شوراها
درنظر دارد به منظور انتخاب پیمانکار اجرای طرح تأمین نیروی برق ساختمان اداری آموزشی سازمان 
برنامه و بودجه، از بین مناقصه گران متقاضی اجرای پروژه مذکور بر اساس قانون برگزاری مناقصات، که دارای 
رتبه وصلاحیت در رشته نیرو با رتبه 5 و بالاتر از سازمان برنامه و بودجه و همچنین دارای تأییدیه از شرکت توزیع 

برق استان هستند، اقدام نماید.
موضوع مناقصه: نیرورسانی به ساختمان اداری آموزشی سازمان برنامه و بودجه، واقع در قم، سالاریه، میدان 

فاطمی، مطابق طرح شماره 97410183 شرکت توزیع برق استان قم.
واجدین شرایط می توانند اسناد مناقصه را از تاریخ 1399/0۲/0۷ تا تاریخ 1399/0۲/11 از سامانه ستاد و 
یا سایت اینترنتی سازمان با آدرس https://qom.mporg.ir دریافت نموده و پس از تکمیل، تا پایان وقت اداری 

روز سه شنبه مورخ 1399/0۲/۲3 در سامانه ستاد بارگذاری نمایند.
تاریخ بازگشایی پاکات راس ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1399/0۲/۲4 در سازمان مدیریت و برنامه 

ریزی استان قم خواهد بود.                                                                                                                  شناسه چاپ آگهی:8۷6۷۲8

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم 
فراخوان مناقصه عمومی )نوبت دوم(

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم

شماره مجوز:
1399/51۲

 شماره مناقصه:
98-۲8 
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 رییس جمهوری گفت: در کل روند، روندی نزولی خوبی است وقتی می گوییم 
روند نزولی یعنی همه کار کردند یعنی شما در کیت تشخیص کار کردید در 
ونتیلاتور کار کردید یعنی در ضد عفونی کار کردید در ماسک کار کردید یعنی شما 

دارید در درمان کار می کنید.
هم  جلسه  در  روز  دی  عصر  جمهور  رئیس  روحانی  حسن  الاسلام  حجت 
اندیشی با مدیران پارک های علم و فناوری، شرکت های دانش بنیان که به صورت 
واکسن  فکر  به  دیگر  :دستگاه های  داشت  اظهار  انجام شد،  ویدئوکنفرانسی 
هستند معنای این ها این است یک کار بزرگی در سراسر کشور در حال انجام 
است. همه دست به دست هم دادند و این کار عظیم پیگیری می شود. امیدوارم 

این روند با کمک مردم ادامه پیدا کند.
 رییس دولت تدبیر و امید اظهار داشت: البته همه این کارهایی که می شود باید 
کل ملت کمک کنند در صحنه یعنی همه مردم باید به دستورالعمل هایی که وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی می دهد توجه کنند. با توجه به آنهاست که این 
کارها مفید واقع می شود و گرنه شیوع این بیماری به گونه ای است که هر آن هر 

کجا ممکن است شعله ور شود و ما حواسمان جمع باشد.
وی یادآورشد: تصمیم اخیری که اتخاذ کردیم به نظر من تشویق کننده استان ها 

و شهرستان ها و تشویق کننده محققین و شرکت های دانش بنیان ما است.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: تقسیم بندی شهرستان ها برای این است که 
آنجاهایی که شرایط سفید دارند بتوانند فعالیت اجتماعی را راحت تر انجام دهند. 
البته پروتکل ها باید همچنان مورد مراعات قرار بگیرد اما این تصمیم که اتخاذ 
شد مبنی بر این که مساجد، محافل دینی و مذهبی در جاهای سفید بتوانند 
فعالیت خود را از نیمه شهریور یا نیمه ماه رمضان آغاز کنند، معنایش این است که 
می توانیم رقابتی بین دانشگاه های علوم پزشکی، بین بیمارستان و بین پارک های 
علم فناوری در استان های مختلف آغاز کنیم و همه باید به سمت سفید شدن 

تلاش کنیم.
»منطقه سفید« کشور باید گسترش یابد 

رییس جمهوری با اشاره به اجرای طرح رنگ بندی منطقه ای )سفید، زرد و 
قرمز( برای وضعیت کرونا در کشور گفت: باید تلاش کنیم منطقه سفید در کشور 
توسعه پیدا کند،  قرمز به سمت زرد و زرد به منطقه سفید تبدیل شود، تا آرام آرام از 

ویروس کرونا فاصله بگیریم.
روحانی با اشاره به راه اندازی کارخانه های نوآوری در کشور گفت: بسیار مهم 
است که در کنار پارک های علم و فناوری  به کارخانه های نوآوری برسیم. دراین 
کارخانه ها تعداد زیادی از شرکت های دانش بنیان فعال هستند شتاب دهنده ها 

کنار آنها می آیند که می توانند فعالیت آنها را تسهیل کنند.
وی با بیان اینکه کارخانه های نوآوری در یکی دو استان فعال شده اند، گفت: 
امیدواریم به زودی شاهد فعالیت کارخانه های نوآوری باشیم و همه استان ها 

بتوانند در این زمینه قدم مهمی بردارند. در کنار این پردیس ها کارخانه های 
نوآوری می توانند برای کشور موثر باشد و حرکت بسیار خوبی را در جامعه ایجاد 

کنند.
فعالیت های نوین، جایگزین فعالیت سنتی شود

رییس جمهوری تاکید کرد: اقتصاد، دانشگاه، فعالیت و خدمات سنتی باید 
آرام آرام جای خود را به فعالیت های نوین وعلمی بدهند، البته کم کم بخش 
خدمات به سمت »دانش بنیان شدن« و »دیجیتالی شدن« در حال حرکت است. 
دانشگاه های سنتی کشور هم باید به دانشگاه های فناورانه که با صنعت و تولید 

متصل هستند، تبدیل شود تا بتوانند روی پای خود بایستند.
این  گفت  است«  افتخارآفرین  فن آورانه،  »دانشگاه  که  این  بیان  با  روحانی 
دانشگاه ها می توانند علاوه بر اینکه عالم و فن آور تربیت کنند، می توانند در 
کشور خلاقیت بوجود آورده و در علم و دانش و پیشرفت های علمی، کشور را در 

زمینه های مختلف پیشتاز کنند.
وی اظهار داشت: خداوند قدرت و استعداد ایجاد تحول را به جامعه ما داده 
است، بار امروز برای تحول جدید به دوش پارک های علم و فناوری و شرکت های 
دانش بنیان است باید تحولات امروز جهان مد نظر قرار گرفته شود و به 10 سال 
و 20 سال آینده نگاه کنیم و بر اساس همین آینده نگری، تحولات لازم را بوجود 

بیاوریم.
رییس جمهوری افزود: امیدوارم همه ما در ماه رمضان که ماه قدرت معنوی 
است قدرتی که باید در روح و روان و توانمندی که از ماه رمضان بگیریم و سلامت 

جسم خود را تقویت کنیم.  
روحانی ماه رمضان را ماه سلامت روح و جسم توصیف کرد و گفت: با توجه به 
شرایط سخت کشور باید دل ها متوجه خدا شود و پاک تر از همیشه بتوانیم و خیر 

و برکت را برای مردم و کشور به ارمغان بیاوریم.
مسئله تولید واکسن ویروس کرونا یک رقابت جهانی است

رئیس جمهور با اشاره به اینکه اقدامات برای درمان ویروس کرونا )تولید واکسن( 
در ایران شروع شده است، اظهار داشت: مسئله درمان ویروس کرونا و تولید 

واکسن یک رقابت جهانی است و ما هم در این رقابت حضور داریم.
روحانی با اشاره به اینکه از سال 92 تا امروز به تعداد پارک های علم و فناوری 19 
درصد اضافه شده است، گفت: از لحاظ درآمدزایی نیز حرکت خوبی صورت گرفته 
و چنانکه وزیر علوم هم در جلسه امروز اعلام کرد، 13 هزار میلیارد تومان میزان 

فروش این شرکت های دانش بنیان بوده است.
وی افزود: میزان فروش این شرکت ها از سال 96 به لحاظ ارزی مقداری کاهش 
داشته که قاعدتاً مسئله تحریم و ارتباطات بین کشورها بر این موضوع اثرگذار بوده 
است؛ البته باید تلاش کنیم این مسئله حل و فصل پیدا کند. رئیس جمهور با 
اشاره به اینکه ما در حوزه هایی مثل نانو و بیو، بازار خوبی برای صادرات داریم، 
گفت: البته معضل بزرگ کرونا بر این مسئله اثر گذار بوده است و اگر چه ما وقتی 
از کرونا حرف می زنیم به فکر سلامت جسم و بازار و اقتصاد هستیم، اما خیلی از 

مسائل مهم دیگری هم وجود دارد که کرونا آن ها را تحت تأثیر قرار داده است.
شرکت های دانش بنیان برای کاهش تبعات اقتصادی کرونا 

به صحنه بیایند
رئیس جمهور تاکید کرد: شرکت های دانش بنیان باید برای کاهش تبعات 

اقتصادی و اجتماعی ناشی از همه گیری بیماری کرونا به صحنه بیایند.
روحانی گفت: کار این شرکت ها صرفاً مسائل بهداشتی و تشخیص ویروس کرونا 

نیست بلکه کارهای بسیار عظیمی دارند که من با آن آشنا هستم.
وی تاکید کرد: باید کاری کنیم که بخش خصوصی و تولید کننده به نحوی 
تشویق شوند که بدانند برای آینده صنعت، خدمات و تولیدشان به شرکت های 

دانش بنیان و پارک های علم و فناوری متصل شوند و آنان باید متقاضی باشند.
به  جدید  طرح های  باید  نیز  بنیان  دانش  شرکت های  افزود:  جمهور  رئیس 
بخش های خصوصی و تولید کننده ارائه کنند و خودشان باید سرمایه گذار اصلی 

در این زمینه باشند.

آیت الله سیدحسین موسوی تبریزی :

حفظ جان مردم از هر واجبی، واجب تر است 
دبیرکل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم تاکید کرد: پزشکان وقتی بگویند 
در مسجد جمع شدن مضر است؛ شب های احیا، احیا گرفتن جایز نیست، برای این که 
مضر بر جان مردم است و جان مردم مسلمان از همه چیز بالاتر و از هر واجبی واجب تر 

است. 
آیت الله سیدحسین موسوی تبریزی در گفت وگو با ایلنا، درخصوص بازگشایی اماکن 
مذهبی، مساجد و حرم های مطهر از روز 15 اردیبهشت ماه، گفت: اماکن مذهبی، 
متبرکه و حرم های مطهر  مراکز عبادت و خدمت به مردم هستند اما از خود فریضه 

عبادت بالاتر که نیستند.
وی با بیان اینکه ما عبادتی نداریم، چه واجب و چه مستحب که به ضرر مردم باشد، 
عنوان کرد: ماه رمضان روزه اش از واجبات اولیه اسلام و بعد از نماز، واجب ترین است 
اما گفته می شود اگر فردی مسافر بود یا بیماری داشت، گرفتن روزه برایش درست 

نیست چراکه دستور خداوند است.
موسوی تبریزی گفت: هنگامی که می خواهیم روزه بگیریم، می گوییم قربتاً الی الله، 
اما وقتی که نمی توانیم این جمله را باتوجه به فرمایشات خداوند بگوییم، روزه مان باطل 
است. اسلام می گوید اگر حرجی برای زندگی و کار فرد مسلمان بود باید نه فقط روزه 
بلکه کار و زندگی را کنار بگذارد که تمامی این موارد در قرآن، روایت و فتاوای مختلف 

آمده است.
دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: اسلام می گوید اگر در اعمال 
عبادی ضرری یا حرجی باشد؛ یعنی اگر عبادت از مشقت و طاقت مردم خارج باشد  
باید دست از آن بکشند. به طور مثال یک زمانی  روزه داری در روزهای گرم است و فرد 
نمی تواند گرسنگی و تشنگی را تاب آورد یا اگر در هوا و فضایی بایستد و نماز بخواند 
برایش ضرر دارد؛ واجب دیگر نباید صورت نگیرد.وی تاکید کرد: ما یک قانون کلی 
داریم که در روایات هم آمده است که اگر  در جایی یک عمل عبادی یا واجب مضر، 

غیرمتعارف و خارج از طاقت مردم  باشد این واجب باید ساقط شود.
دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم  ادامه داد: پیامبر فرمودند من برای 
شریعتی مبعوث شده ام که آسان است و در برابر مردم بزرگوار است و سخت گیری 
نمی کند. اسلام دینی است که در مواقع سختی، حرج و مریضی، ناراحتی و مشکلات  

مته بر روی خشخاش نمی گذارد؛ احکامش را ملایم و گاهی متوقف می کند.
وی ادامه داد: در رابطه با  مساجد، حرم ها، عزاداری های ایام محرم، ماه رمضان و غیر 
ماه رمضان و حتی بیت الله الحرام  احکام بین شان مساوی است و این مربوط به دولت 

هم نیست بلکه یک مسئله عرفی است.
موسوی تبریزی تاکید کرد: بصورت عرفی پزشکان وقتی بگویند در مسجد جمع 
شدن مضر است؛ شب های احیا، احیا گرفتن جایز نیست، برای این که مضر بر جان 

مردم  است و جان مردم مسلمان از همه چیز بالاتر و از هر واجبی واجب تر است.
وی تاکید کرد: مردم مسلمان، متولیان مسجد و علما باید به این موضوع توجه کنند، 

البته اگر افرادی هم توجه نکردند حکومت در اینجا مسئول  است.
این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی ادامه داد: حکومت باید از راه های علمی 
وارد شود؛ باید ببیند هنوز آثار ضرر و حرج کرونا وجود دارد، اگر وجود داشت اینجاست 
که باید جلوگیری کند ، چرا که احتمال ضرر هم می تواند مانع از این کار شود که 
مساجد گشایش پیدا کند.وی در پایان تاکید کرد: جان مردم ،حفظ صحت و سلامتی 

آنان از همه چیز مهم تر است.

معاون وزیر بهداشت: 

۶۰ شهرستان در وضعیت قرمز کرونا هستند
 معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 60 شهرستان در کشور که 
شامل همه مراکز استانهاست در وضعیت قرمز کرونا قرار دارند، 116 شهرستان از 

مجموع 400 شهرستان در وضعیت سفید و بقیه زرد هستند. 
علیرضا رئیسی روز دوشنبه در نشست خبری که به صورت ویدئو کنفرانس از وزارت 
بهداشت برگزار شد،در پاسخ به ایرنا گفت: مناطق قرمز جاهای مختفی است. 60 
شهرستان هستند که بیشترین میزان بروز بیماری را دارند. در 31 استان مراکز استان 
شامل این رده بندی می شود. یکسری جاهای دیگر هستند که میزان ابتلا بالاست. 
چندین جا در لرستان، خوزسنان، تهران و اصفهان، شیراز هستند. در اکثر استانها 
حداقل یک شهرستان علاوه بر مرکز استان منطقه قرمز است و حدود 60 شهرستان 
می شود. وی افزود: حدود 116 شهرستان هم منطقه سفید هستند. 127 شهرستان 
هم هستند که در روزهای گذشته فوتی نداشته اند و تعدادی از آنها جزو مناطق سفید 
هستند. بقیه  شهرستانها منطقه زرد است که می تواند با بروز کوچک تبدیل به قرمز 

شود که حدود 400 شهرستان هستند.
رئیسی در مورد مناطق سفید، زرد و قرمز گفت: نمی توانیم برای کل کشور یا حتی 
یک استان یک نسخه واحد داشته باشیم. وقتی به آمار نگاه می کنیم. می بینیم که در 
یک شهرستان آمارپایین است. آمار تجمعی بیماری در یک استان یک میلیون نفری 
500 نفر و دیگری 300 نفر است. گاهی در استانی که آمار کمتری دارد، پراکندگی 
بیماری بیشتر است و در یک استان هر شهرستان هر کدام 50 بیمار دارد و پراکندگی 
تقریبا یکسان است. وی افزود: اگر شهرستانی در دو هفته گذشته کمتر از یک بیمار 
و آن  نبوده است  زیاد بدحال  بیمار بستری شده هم  بستری در روز داشته است، 

شهرستان خیلی آلوده نیست.
 این شهرستان اکنون ممکن است سفید باشد اما تضمینی نیست که سفید بماند و 
ممکن است شرایط یک بیمارستان هفته بعد تغییر کند. معاون وزیر بهداشت گفت: 
خیلی روی رنگ تاکید نکنید، سفید و زرد و قرمز مهم نیست. سطح پایین، متوسط، 

بالا تعریف کنیم.
 بر اساس آخرین آمار موجود 116 شهرستان این شرایط را داشت و در دو هفته 
گذشته کمتر از یک بیمار در روز داشتند، برخی جاها صفر برخی جاها سه دهم بیمار 

در روز داشته اند، البته ممکن است در روزهای آینده این شرایط عوض شوند.
وی افزود: 60 شهرستانی که در وضعیت قرمز هستند، همه مثل هم نیستند، از 
5 بیمار به ازای صد هزار نفر تا 35 بیمار به ازای صد هزار نفر هست و طیف وسیعی 
هستند. بیشتر مراکز استانها هستند، جمعیت کمی نیست. برعکس مناطق سفید 
حدود 116 شهرستان هستند که کل جمعیت آنها حدود 15 میلیون هستند بنابراین 
اکثر مناطق کشور هنوز درگیر ویروس است. باید به طور جدی مبارزه کنیم و فکر نکنیم 

وضعیت خوب شده است. 
 معاون وزیر بهداشت گفت: بر اساس رصد روزانه هر سه روز یکبار جدول شیوع شهرها 
را به روز می کنیم. چون دوره کمون ویروس حدود 5.4 روز است، دو برابر آن را برای 
بررسی وضعیت مناطق در نظر می گیریم به همین علت 14 روز را برای ارزیابی هر 

منطقه در نظر می گیریم.
گرم شدن هوا تاثیری ندارد

معاون بهداشت وزیر بهداشت گفت: با توجه به شناختی که از اجداد این ویروس 
داریم مثل سارس و مرس متاسفانه این ویروس خیلی شواهدی مبنی بر اینکه با هوای 
گرم از بین برود هنوز وجود ندارد. اکنون در خوزستان در برخی شهرها افزایش بیماری 
می بینیم، در هرمزگان  و بوشهر هم همین طور. شهرهای که سفید اعلام شده هم 

فقط مربوط به مناطق جنوب نیست و مربوط به 24 استان کشور است.

محمدجواد ظریف:

ملت ایران همیشه خود برای سرنوشتش 
تصمیم می گیرد

 وزیر امور خارجه در توئیتی نوشت: ملت ایران همیشه خود برای سرنوشتش تصمیم 
می گیرد.

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه در حساب کاربری خود در توئیتر با بازنشر خبر 
خروج آمریکا از برجام برای ایجاد کمپین فشار حداکثری علیه کشورمان نوشت: دو 
سال پیش، پمپئو و رئیسش اعلام کردند که مشارکت آمریکا در برجام را پایان می دهند، 

با این امید که فشار حداکثری آنها ایران را به زانو دربیاورد.
وی ادامه داد: بعد از شکست تحقیرآمیز این سیاست، پمپئو می خواهد دوباره به 
مشارکت در برجام برگردد. به رؤیاپردازی خاتمه دهید، ملت ایران، همیشه خود برای 

سرنوشتش تصمیم می گیرد.
این موضوع که  بر  تاکید  با  بارها  آمریکا  وزیر خارجه  پمپئو  مایک  گفتنی است، 
تحریم های تسلیحاتی ایران در ماه اکتبر پایان می یابد، این موضوع را هشداری برای 
آغاز جنگ تسلیحاتی در خاورمیانه دانسته و تلاش کرده تا این تحریم ها را توسط 

شورای امنیت تمدید کند.
نیویورک تایمز در گزارشی مدعی شده است که به این دلیل که پمپئو می داند چین و 
روسیه مانع از تمدید تحریم تسلیحاتی ایران خواهند شد، تلاش می کند تا با بازگشت 
به برجام و تحت عنوان مشارکت در انعقاد این توافق، فرایند ماشه را برای بازگشت 

تحریم های سازمان ملل متحد علیه ایران فعال کند.

کرونا واقتصاد ایران 
با شیوع ویروس کرونا و همه گیر شدن آن، اقتصاد 
مریض و نحیف ایران نیز مانند دیگر کشورها در امان 

نماند و دچار آسیب مجدد شد.
چه  دیگر  های  دولت  که  بگوییم  بخواهیم  اینکه 

اقدامات حمایتی انجام داده اند، در قبال موضوع آسیب دیدگی اقتصادی چندان 
قیاس خوبی نیست، چون وضعیت اقتصاد تحریمی ایران بر کسی پوشیده نمی باشد و 
دولت روزهای خوبی را تجربه نمی کند. نمی توان حمایت های دولت های کشورهای 
دیگر را از دولت کنونی انتظار داشت. چرا که اقتصاد کشور با نرخ بیکاری 18 درصدی 

و تورم 44 درصدی و رشد اقتصادی صفر درصدی مواجه بوده است.
همه فعالان بخش خصوصی و بنگاه های تجاری بر این موضوع که خودشان باید 
فکری به حال خود کنند اتفاق نظر دارند و در عمل به وظیفه مسئولیت اجتماعی 

شرکتی خود تقریبا خوب عمل نمودند و به حمایت یکدیگر پرداختند.
پشنهاد مشخص اینجانب به دولت در چند مورد زیر خلاصه می شود:

1. دولت با وعده های غیرعملیاتی و کارشناسی نشده با هدف حمایت باعث ضرر و 
زیان مضاعف به نگهبان ها نشود یعنی اگر نمی تواند کمک شایان ذکر و چشم گیری 

انجام دهد پس از ایجاد دست انداز و مانع در پیش پای آن ها بپرهیزد.  
با مثالی بخواهم اگر توضیح دهم موضوع استمهال اقساط بانکی که در اسفند ماه در 
جهت حمایت از کسب و کارها بیان شد که اخیراً بانک مرکزی اعلام کرد فقط اقساط 
وام قرض الحسنه شامل می شود.   سوال اینجاست کدام یک از بانک ها موسسه مالی، 

وام قرض الحسنه به کسب و کارها داده بود که حال در اخذ آن مهلت بدهد.  
همین موضوع باعث عدم پرداخت اقساط بنگاه ها شده و حال باید با جریمه دیرکرد 
اقساط خود را پرداخت نمایند و این موضوع یعنی با یک وعده نسنجیده هزینه اضافی 
بر دوش بنگاه ها وارد شده است. 2. با توجه به کاهش شدید قیمت نفت و عدم وصول 
درآمد نفتی دولت به دلیل تحریم های یک جانبه علیه کشور، تنها منبع درآمد دولت 
امسال یعنی مالیات می باشد. دولت در اتخاذ مالیات با کسی شوخی ندارد و به این 
تعطیلی بنگاه ها هیچ توجهی نمی کند و حق خود را میستاند. پس اگر نمی تواند وعده 
بخشش و تخفیف ندهد و موضوع استمهال را به معنای واقعی اجرا کند که نوعی التیام 
است نه درمان. 3. پس دولت به جای وعده های تو خالی  و یا پول پاشی از طریق وام و 
تزریق نقدینگی که گمان تورم را  نیز در بر دارد بهتر است برای بنگاه ها بستانکاری ایجاد 
کند یعنی معکوس عمل کند. بستانکاری در تامین اجتماعی، بستانکاری در مالیات و 
... 4. دولت تسهیل گری کند یعنی رفع موانع در اخذ مجوزها و عدم اعلام بخشنامه 

های خلق الساعه بهترین عملکرد و حمایت از جانب دولت میتواند باشد.
* عضو اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران

استاد امین 

دانا بود ومتواضع ، مجاهد بود واستوار ، کوشا بود وخستگی ناپذیر ، اهل گفتگو 
وتعامل بود،ومشی اعتدالی داشت ، برای کشف حقایق وکسب معرفت علمی به اقصی 
نقاط عالم سفرمی کرد وگاهی درکلاس درس کودکان و معلمان مدارس کشورهای 
اروپایی واسیایی حضور می یافت ، دانا به تعلیم وتربیت وکوشا درکشف برترین روشهای 
تربیتی برای کودکان ونوجوانان وجوانان ومولف کتاب درس دینی دانش آموزان بود، 
ازسویی دیگر فقیهی دانا وروشن ضمیر وخواهان تحول درمتون وروش حوزه های 
علمیه ، سیاستمداری با هوش که درمواقع مهم سیاسی کشور بروز وظهور می یافت 
، مخالف تحجر ومدافع اصلاحات درکشور بود ، ساده زیست و مردم مدارو اهل ریا 

وتظاهر نبود
 این همه گفتیم دروصف استاد فرزانه ، عالم جلیل القدر ، مربی بزرگ وخدمتگزارصدیق 
دین وانقلاب آیت الله سید ابراهیم امینی بود که درطول حیات خویش آثارنیکی اعم 
ازکتب مناسب تربیتی ، خدمت درمسئولیت های مهم کشور وتربیت شاگردانی دانا 

،بافضیلت واخلاق مدارو امانتداری را برجای گذاشته است .
اینجانب بدلیل همنشینی 40 ساله با این معلم با فضیلت برخی ازویژگی ممتاز اورا 
یادآور می شوم : 1. صاحب آرا وآثار تعلیم وتربیت بودایشان ازمعدود علمای معاصر 
است که آموزش وپرورش مدرن را رسمیت بخشیده وبرای ارتقاء وبهبود وتوسعه آن 
تلاشهای فراوانی ازمنظر دین نموده است هم درتالیف کتب دینی دانش آموزان دوره 
ابتدائی وراهنمایی مشارکت وتوفیق داشته وهم درکیفیت بخشی به امور پرورشی دانش 
آموزان ، معلمان به ویژه مربیان نقش موثری درطول چهل ساله ایفا نموده وهمیشه 
پشتوانه ای برای اصلاحات درآموزش وپرورش بوده است .  2. مخالف سرسخت تحجر 
و مبارز حقیقی با متحجران بود او ازامام خمینی آموخته بود که مانع اصلی حاکمیت 
دین رحمانی ومردم سالاری تحجر وواپس گرایی است ودرمقاطع مهم تحولات سیاسی 
ایران به ویژه درانتخابات مجلس ،  ریاست جهموری ومجلس خبرگان کشور با شجاعت 
کامل درمقابل متحجران می ایستاد وبا خرافه گرایی ، ظاهرگرایی دردین ودروغگویی 
وپاکدست  زیست  ساده   .3  . داشت  مستمرودائمی  مبارزه  طورعلنی  به  وفساد 
ویارویاورمحرومان وپشتیبان مردم درهمه فرازونشیب های انقلاب وکشور بود علیرغم 
دسترسی به همه منابع ثروت وقدرت ومناسبات اجتماعی اما ازمعدود علمای بافضیلت 
وساده زیست ومردمی بود که هیچگاه ازی طلبی خودخارج نشد وبه مردم وفادار ماند. 
4. اهل گفتگو وتعامل بود اوسفرهای فراوانی به خارج ازکشورداشت با چهرای گشاده 
همواره تحولات جهانی به ویژه درحوزه تعلیم وتربیت را رصد می کرد وازگفتگو وتعامل 
بااندیشمندان جهان دریغ نداشت تلاش فراوانی برای کسب تجربه بشری درحوزه تعلم 
وتربیت داشت وازاین اندوخته درتدوین آثارتعلیم وتربیت خود بهره کافی می برد.علاوه 
براین سفیر صادق وامین  برای تبیین اهداف وآرمان های انقلاب میان اندیشمندان 
جهان اسلام نیزبوده است. اوهم درسیاست داخلی وهم درسیاست خارجی گفتگو 
وتعامل وهم اندیشی را مهمترین راهبرد حل مسائل ومشکلات موجودمی دانست. 
5. آیت الله امینی یک عالم اصلاح طلب بود او میان تحجرگرایی واصلاح طلبی راه 
دوم را برگزیده بود. مدافع منافع ملی ومصلحت عمومی کشور بود او علیرغم همه تعلقات 
خاطر به جریان چپ و اصلاح طلبان اما هیچگاه ازمنافع ملی ومصالح عمومی عدول نمی 
کرد وهمواره تلاش داشت با گفتگو وتعامل با رهبری و جریانات سیاسی کشور وحدت 
وهمدلی را سرلوحه مشی خودقراردهد او با استقلال در اندیشه واعتدال درمنش سیاسی 
و حفظ هویت حوزوی خود همواره ضمن تلاش برای جلوگیری ازانحرافی که آرمان های 
انقلاب ،امام وقانون اساسی را تهدید می نمود را ه اصلاحات وبازگشت به اصول را درکشور 

بازنگهدارد یادش گرامی وراهش جاویدان باد.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت "

جان باختگان کرونا در کشور به ۵۸۰۶ نفر رسید
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون 91 هزار 
و 472 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 96 نفر در 24 

ساعت گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به 5806 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز دوشنبه درباره آخرین وضعیت مبتلایان به ویروس کرونا در کشور 
و موارد فوت ناشی از آن بیان کرد: از دیروز تا امروز 8 اردیبهشت 1399 و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی 991 بیمار جدید مبتلا به کووید 19 در کشور شناسایی 

شد و مجموع بیماران کووید19 در کشور به 91 هزار و 472 نفر رسید.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت ادامه داد: امروز پس از 36 روز، تعداد 

موارد جدید یا ابتلای روزانه به کووید 19 در کشور به کمتر از هزار مورد رسید.
جهانپور گفت: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 96 بیمار کووید 19 جان خود را 

از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 5806 نفر رسید.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت اظهار کرد: خوشبختانه تاکنون 70 
هزار و 933 نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. همچنین 3011 نفر از 

بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
وی افزود: تاکون 432 هزار و 329 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده 

است.
مسمومیت 5011 نفر بر اثر الکل بعد از کرونا

جهانپور بیان کرد: متاسفانه از اول اسفند تا صبح امروز، 5011 نفر در کشور به دلیل 
مصرف الکل تقلبی دچار مسمومیت شدند و 525 نفر از این مسمومین که به مراکز 
درمانی مراجعه کرده اند، جان خود را از دست داده اند. در حاضر حاضر 229 نفر از 
این مسمومیت در بخش های عادی و 47 نفر در بخش مراقبت های ویژه ICU بستری 
هستند اما سه هزار و 451 نفر ترخیص شده اند. 95 نفر از مسمومین، نابینا و کم بینا 

شده و 405 نفر نیز نیازمند خدمات دیالیز شده اند.
وی اظهار کرد: روند مراجعه افرادی که مشروبات الکلی تقلبی مصرف کرده اند در 

برخی استان ها ادامه دارد.

هشدار جدی روحانی به مردم:

کرونا هر آن و هر کجا ممکن است شعله ور شود
سعید اشتیاقی *

*رحیم عبادی

اخبار

 ستاد کل نیروهای مسلح در بیانیه ای با بیان اینکه هر 
گونه اقدام تحریک آمیز با برخورد قاطع مواجه می شود، 
تاکید کرد: ایران حضور آمریکا و متحدان آن را منشأ شرارت و 

ناامنی در منطقه ارزیابی می کند. 
به گزارش مرکز ارتباطات و تبلیغات دفاعی در این بیانیه 
با اشاره به این که خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان به 
عنوان آبراه های مهم بین المللی و شاهرگ اقتصاد جهانی 
همواره مناطق امنی برای تردد و عبور و مرور کشتی های 
تمام  در  منطقه  این  است:  آمده  بوده،  تجاری  و  نفتی 
این  در  و  بوده  برخوردار  لازم  امنیت  از  گذشته  سال های 
جهت جمهوری اسلامی ایران با همکاری کشور های منطقه 
کوشیده است ثبات و آرامش را در تراز قابل قبولی حفظ کند.

در این بیانیه تصریح شده است: رفتار های مخاطره آمیز و 
برهم زننده امنیت کشتیرانی از زمانی آغاز شد که پای کشور 
ماجراجو و تروریست آمریکا و برخی از متحدان آن به این 

منطقه حساس باز شده است.
در  نظامی  پایگاه های  استقرار  و  پرضرر  تردد  با  آمریکا 
منطقه در عمل منشاء بی قانونی، شرارت و ناامنی شده و 
جمهوری اسلامی ایران بار ها رفتار های بی ثبات کننده و بر 
هم زننده نظم و امنیت منطقه ای و مغایر با قوانین و مقررات 
بین المللی آمریکا را به مجامع جهانی و بین المللی گوشزد 

کرده است.
ناامن  تحرکات  و  شرارت  اوج  می توان  را   1398 سال 
کننده آمریکا در منطقه دانست که به بهانه دروغین امنیت 
کشتیرانی در خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان اقدام 
به تشکیل ائتلاف های چندگانه در منطقه کرد و با گسیل 

ناو های نظامی و افزایش و استقرار نیروی نظامی، مخاطرات 
فراوانی را ایجاد کرد و اقدامات خارج از عرف بین المللی و 

حقوق دریا ها را مرتکب شد که همچنان هم ادامه دارد.
تمرینات  نظامی،  آمیز  تحریک  و  ایذایی  عملیات های 
رزمی، تیراندازی، تجاوزات سرزمینی، بازرسی های بی مورد 
از لنج ها و شناورها، تحمیل ناامنی روانی برای صیادان و 
تجار، ایجاد زمینه و آزادی عمل برای قاچاقچیان، آلودگی 
محیط زیست دریایی و ایجاد خطر انقراض آبزیان دریایی 
به دلیل استفاده از رانش هسته ای تنها بخشی از اقدامات 
المللی  بین  عرف  و  مقررات  از  خارج  و  آمیز  مخاطره 
نیروی دریایی آمریکا در منطقه است که گاهی تا آستانه 
برخورد های حافظان امنیت مرز های ایران در ارتش و سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی پیش رفته است.
نیرو های  کل  ستاد  رو  این  از  است:  افزوده  بیانیه  این 
و متحدان  آمریکا  ایران حضور  اسلامی  مسلح جمهوری 
آن را نامشروع و مبدأ و منشاء شرارت و ناامنی در منطقه 
ارزیابی می کند و از آن ها می خواهد هنگام تردد در آب های 
انحصاری اقتصادی ایران، ضمن تمکین از قوانین و قواعد 
بین المللی و همچنین مقررات جمهوری اسلامی ایران از 
هر گونه ماجراجویی، اقدامات مغایر دریانوردی ایمن و بی 
ضرر و روایت های دروغین از رفتار های مخاطره آمیز خود، 

جداً خودداری کنند. 
جمهوری اسلامی ایران اعتقاد راسخ دارد و همواره اعلام 
و  حفظ  برای  منطقه  کشور های  که  است  کرده  تأکید  و 
برقراری امنیت خلیج فارس، آبراه حیاتی تنگه هرمز و دریای 
عمان و انتقال انرژی از توانمندی لازم برخوردار هستند و 

ائتلاف های دروغین فرا منطقه ای به رهبری آمریکا نه تنها 
کمکی به حفظ ثبات و امنیت در این منطقه نمی کند که بر 

هم زننده نظم و امنیت منطقه ای است.
از سوی دیگر تنها جایگزین امن و مطمئن برای تثبیت 
آرامش و ثبات در خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان 
عنوان  به  آن  متحدان  و  آمریکا  نظامی  نیرو های  خروج 
به  امنیت  سپردن  و  ثبات  و  صلح  زننده  برهم  کانون های 

کشور های منطقه و با همکاری یکدیگر است.
ستاد کل نیرو های مسلح از آمریکا و متحدان اقماری آن 
می خواهد با پایان دادن به اقدامات تحریک کننده و مخاطره 
آمیز، مانع گسترش تنش و ناامنی در این منطقه راهبردی 
جهان شوند و به آن ها شدیداً هشدار می دهد هنگام عبور 
ایران  اسلامی  جمهوری  اقتصادی  انحصاری  آب های  از 
در دریای عمان و خلیج فارس و فضای هوایی این مناطق 
 ADIZ فضای تحت مدیریت هوایی کشور( و( FIR شامل
)منطقه شناسایی پدافند هوایی( به قوانین و مقررات بین 
المللی احترام بگذارند و از ایجاد هر گونه تنش و درگیری 

خودداری کنند.
بار ها  بیانیه تصریح شده است: همان گونه که  این  در 
اعلام شده است، جمهوری اسلامی ایران آغازگر هیچگونه 
تنش و درگیری در منطقه نبوده است و نیست؛ امّا همواره 
تمامیت ارضی خود دفاع  از  و قدرت  آمادگی، صلابت  با 
می کند و بدیهی است هر گونه ماجراجویی، اقدام ایذایی 
و تحریک آمیز منجر به عکس العمل قاطع نیرو های مسلح 
جمهوری اسلامی ایران خواهد شد که عواقب آن متوجه 

نیرو های متخاصم از جمله آمریکا خواهد بود.

هشدار ستاد کل نیروهای مسلح؛

هر گونه اقدام تحریک آمیز با برخورد قاطع مواجه می شود 
حضور امریکا در منطقه، برهم زننده صلح و امنیت 

 مدیر حوزه های علمیه در پیامی تفصیلی درخصوص بحران کرونا و مسائل پیرامونی 
آن، بر لزوم تداوم حرکت علمی حوزه های علمیه از طریق ابزارهای ممکن و همچنین 
مطالعه و برنامه ریزی طلاب و محققان دینی برای جهان پس از کرونا تاکید کرد و گفت 
که تقابل هایی که میان علم و دین و درمان و دعا، و دنیا و آخرت مطرح می شود از جمله 

دوقطبی های دروغین و انحرافی است. 
آیت الله علیرضا اعرافی روز دوشنبه در پیامی که نسخه ای از آن در اختیار ایمان قرار 
گرفت، خطاب به طلاب، فضلا، مدیران حوزه های علمیه نقاط مختلف جهان، آورده 
است: در گفتمان فلسفی معرفتی اسلام، دوقطبی ها و تقابل های دروغین علم و دین، 
ماده و معنا، جسم و جان، دنیا و آخرت، درمان و دعا، سلامت جسم و سلامت روح ،  
فیزیک و متافیزیک، علم و فلسفه، طب ابدان و طب ارواح و قوانین طبیعی و فراطبیعی 
وجود ندارد؛ و مع الاسف در طول تاریخ شاهد کژراهه های افراطی و تفریطی در این 

دوقطبی ها بوده ایم و اکنون نیز کمابیش شاهد این گونه انحرافات هستیم.
وی دربخشی از این  در این پیام افزوده است: ایران، حوزه و بزرگان آن، با همراهی 
ملت و دولت و امدادگران سلامت جامعه و طلاب و گروه های جهادی، با اندیشه و عمل 
خود، بشریت را به این راه روشن فرامی خوانند و نه به راه های تاریک و اندیشه های فلسفی 

ناصواب و نه به کج سلیقگی ها و شذوذات فکری و رفتاری و نه به دوقطبی های ناروا.
وی در بخش دیگری از این پیام با اشاره به برخی کج سلیقگی ها از ابتدای شیوع 
این حوادث شاهد برخی کژروی ها و  با کمال تاسف در  آورده است:  تاکنون،  کرونا 
کج سلیقگی ها در دنیای اسلام بودیم و شگفت آور آن که دشمنان ایران و اسلام و انقلاب 

نیز خباثت آمیز بر امواج سهمگین آن ها سوار شدند و جاهلانه و عجولانه به مبانی فکری و 
اعتقادی اسلام و معارف الهی و اهل بیت)ع( و به ارزش های انقلاب اسلامی و مقدسات 
مذهبی و دینی و به پایگاه  والای اجتماعی روحانیت، حوزه و انقلاب و نظام اسلامی 
یورش بردند و تلاش کردند با پاشیدن بذر کینه، دشمنی و اختلاف، به دین گریزی، 

اسلام هراسی، انقلاب هراسی، ایران هراسی و قم هراسی دامن زنند.
آیت الله اعرافی تصریح کرده است: جهان پساکرونا و پیامدهای این حادثه و ابعاد 
گوناگون آن نیازمند مطالعه ای فراگیر و چندضلعی با رویکردی جامع و از منظرهای 
معرفتی، فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، علمی و فناوری است که همه نخبگان باید 

بدان بپردازند.
وی تاکید کرده است: حوزه های علمیه مصرانه و مجدانه تلاش می کنند تا نظام 
راهبردهای دینی،  و  تبلیغی رسانه ای  تربیتی اخلاقی، نظام  آموزشی، نظام  علمی 
هدایتی و راهنمایی و مشاوره ای آن با این حوادث، توقف و عقب گرد نکند و از همه 
ابزارها، فناوری ها، فضاهای مجازی و غیرحضوری برای تداوم و پویایی آن بهره گیرد 
و اصل بازآفرینی حوزه در فضای مجازی را تحقق بخشد. وی با بیان این که بحمدالله 
حوزه با شتاب به این سمت حرکت کرده، خاطرنشان کرده است: اکنون بخش عمده 
آموزش های حوزوی و حتی برخی دروس سطوح عالی و درس خارج حوزه در کنار 
آموزش های کوتاه مدت و مهارتی بدون توقف در حال اجراست و امیدوار است به سمت 
قله های بلند و آرمان های والا حرکت کند و اصالت علمی، معنوی، اجتماعی، مردمی و 

انقلابی بودن آن شکوفاتر و به نیازهای متنوع و مرتبط پاسخگوتر باشد.

مدیرحوزه های علمیه در پیامی تفصیلی در خصوص بحران کرونا؛ 

تقابل دین - علم و دعا – درمان از دوقطبی های دروغین است
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سردردورفعآندرروزهداری

یک فوق تخصص خون و آنکولوژی :

کرونا سبب کم خونی نمی شود

 فوق تخصص خون و آنکولوژی با بیان اینکه تاکنون تحقیقاتی مبنی بر اینکه ابتلا 
به کرونا باعث ایجاد کم خونی می شود، منتشر نشده است، گفت: صرفا بیمارانی که 
در طول بیماری دچار افزایش شدید پیشروی ویروس یا باکتری در خون می شوند به 

صورت حاد ممکن است دچار افت هموگلوبین شوند. 
دکتر سید امیر شیخ الاسلامی اظهارداشت: اگر افرادی که کم خونی شدید دارند 
به کرونا مبتلا شوند و در سیر درمان خود، عوارض گوارشی و خونریزی های گوارشی 
نیز پیدا کنند، با افت هموگولوبین روبرو خواهند شد و ممکن است مشکلات جدی 

تری در این افراد ایجاد شود.
فوق تخصص خون و آنکولوژی دانشگاه تاکید کرد: افرادی که از فقر آهن شدید 
خون رنج می برند باید بیش از سایرین مراقب سلامت خود باشند چرا که در صورت 

ابتلا به کرونا روند درمان در این بیماران کندتر از سایرین  خواهد بود.
شدت بیماری در گروه خونی A  نسبت به سایرین بیشتر است

وی با یادآوری این که شدت بیماری کرونا در گروه خونی A  نسبت به سایرین بیشتر 
و در گروه خونی O شدت بیماری ضعیف تر است خاطرنشان کرد: گروه های خونی 
A نباید نسبت به این موضوع دچار نگرانی شوند چرا که مطالعات، مطالعات اولیه 
است ولی افرادی که  این گروه خونی را دارند باید بیشتر از سایرین از سلامتی خود 

مراقبت کنند.
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی با بیان این که تزریق خون برای مبتلایان 
به کرونا منعی ندارد، به اهداکنندگان خون یادآور شد: اهدا خون در روزهای پاندمی 
کرونا هیچ منعی ندارد و افراد می توانند به راحتی و با رعایت پروتوکل های بهداشتی 

خون اهدا کنند.
وی تاکید کرد: سیستم درمان این روزها و حتی بیش از گذشته به خون و فرآوردهای 
خونی نیاز دارد بنابراین لازم است افرادی که به طور معمول خون اهدا می کردند با 

خیال راحت و بدون نگرانی این روند را ادامه دهند.
فوق تخصص خون و آنکولوژی در بخش دیگری از این گفت و گو نیز درباره افرادی 
که به هر دلیلی طحال خود را از دست داده اند نیز گفت: باوجود این که برخی افراد 
به دلیل تروما، بیماری خونی و سایر بیماریها طحال برداری شده اند ولی مطالعات 
و یا تجربیاتی مبنی بر افزایش عفونت های ویروسی دراین افراد دیده نشده است. 
وی افزود: با توجه به این که ریسک برخی از عفونت های باکتریال ممکن است در 
این افراد بالاتر از افراد معمول جامعه باشد و عفونت های ویروسی می تواند زمینه 
ساز عفونت های باکتریال باشد به این افراد توصیه می شود مراقبت ها بهداشتی و 

پیشگیرانه را در بالاترین سطح انجام دهند.

یک متخصص طب ایرانی :

روزه برای چه کسانی مفیدتر است
یک متخصص طب ایرانی، گفت: افرادی که دچار پرخوری و پرنوشی هستند و یا 

مزاج سرد و تر دارند بیشتر از بقیه افراد از روزه داری نفع می برند.
معاصر  دوره  در  بشر  بیماری های  از  بسیاری  داشت:  اظهار  پور  رضایی  ناصر 
بیماری های ناشی از پرخوری و کم تحرکی هستند. بیماری هایی مانند کبد چرب، 
پرفشاری خون، چاقی و نقرس و…، که در طب ایرانی بیماری های ناشی از امتلا 
می گویند یعنی انباشتگی بدن از مواد زائد و روزه داری از این جهت می تواند تأثیر 
بسیار خوبی در کاهش مواد زائد بدنی و در کاهش ورودی داشته باشد. وقتی در 
یک تعادلی با خروج مواد زائد از بدن قرار می گیرد به کاهش امتلا و انباشتگی کمک 
می کند. وی افزود: این انباشتگی در چهار خلطی که بدن را تشکیل می دهند هست 

از جمله در خلط خون مشاهده می شود.
این متخصص طب سنتی در خصوص اینکه روزه برای چه افرادی مفید است، 
گفت: افرادی که بیشترین نفع را در روزه داری می برند کسانی هستند که دچار 
پرنوشی و پرخوری باشند و یا مزاج سرد و تر دارند در این حالت روزه داری بهتر از هر 
داروی ضد چاقی یا کبد چرب و یا هر چیز دیگری می تواند به سبک شدن بدن و دفع 

مواد زائد و رطوبت های زائد بدن کمک کند.
رضایی پور تاکید کرد: ممکن است در ابتدای روزه داری افراد به علت اینکه دچار 
کاهش انرژی و تشنگی می شوند، وارد مرحله سوخت و ساز چربی می شوند و ممکن 
است علائم گوارشی بدبویی دهان و…، ایجاد شود ولی بعد از گذشت چند روز کم 

کم عادت می کنند و شرایط بهتری پیدا می کنند.
وی با اشاره به اینکه حتماً باید در طول ماه رمضان وزن کم کرد، گفت: در صورتی 
می توان فهمید که روزه داری خوبی داشته ایم که هر فردی بعد از ماه مبارک رمضان 
وزن کم کرده باشد و اگر در طول ماه مبارک نیم تا یک کیلو وزن کم شده باشد در این 

صورت متوجه می شویم که روزه داری خوبی را پشت سر گذاشته ایم.
 

دبیر انجمن متخصصین پوست ایران هشدار داد؛

علائم پوستی کرونا را جدی بگیرید
 دبیر انجمن متخصصین پوست ایران، نسبت به بروز علائم پوستی در بیماران مبتلا 

به کرونا، هشدار داد.
گزارش هایی  بیمارستانی  اورژانس های  در  گفت:  زاده  نیلفروش  علی  محمد 

داشته ایم مبنی بر اینکه بیماران کرونا با علائم پوستی مراجعه کرده اند.
وی افزود: این قبیل بیماران، در ابتدا هیچ علامت دیگری نداشته اند و بعداً سایر 
علائم بیماری در آنها ظهور پیدا کرده است. نیلفروش زاده در ادامه به مشخصات 
علائم پوستی کرونا اشاره کرد و گفت: این علائم بیشتر از روی تنه شروع می شود 
و قرمز رنگ همراه با خارش و به صورت کهیر است و به ندرت ضایعاتی شبیه آبله 
مرغان دیده می شود. دبیر انجمن متخصصین پوست ایران، تاکید کرد: نکته ای که 
نباید فراموش کرد این است که علائم پوستی بیشتر همراه با علائم عمومی مثل تب، 
سرفه، سردرد، خستگی و…، بروز می کند و یا بعد از علامت پوستی، سایر علائم در 
بیمار مبتلا خودنمایی می کند. اما، گزارش هایی داشته ایم مبنی بر اینکه تعدادی از 

بیماران کرونا بدون علائم عمومی و همراه با علائم پوستی مراجعه کرده اند.
  

کارشناس تغذیه عنوان کرد؛

وعده شام در ماه رمضان چگونه باشد
 کارشناس تغذیه وزارت بهداشت، در مورد اهمیت وعده شام در ایام روزه داری، 

توضیحاتی ارائه داد.
پریسا ترابی، گفت: شام به عنوان یکی از وعده های غذایی مهم در روزه داری، باید 
مورد توجه قرار بگیرد. وی افزود: بهتر است هموطنان روزه دار یک ساعت پس از 

افطار بسیار ساده و سبک، شام بخورند.
این کارشناس تغذیه با اشاره به اهمیت شام در ایام روزه داری، گفت: در وعده 
شام می توان از گروه گوشت، مرغ یا ماهی، حبوبات یا برنج، به شکل پلو و خورش، 
کوکوها، کتلت کم روغن، خوراک های مختلف با نان سبوس دار همراه با سبزی 
و سالاد، ماست و یا دوغ استفاده کرد. ترابی تاکید کرد: غذایی که در وعده شام 
می خورید، باید کم چرب و کم نمک باشد. وی افزود: پس از شام و قبل از خواب، 

مصرف میوه برای سیستم ایمنی و جبران کم آبی بدن توصیه می شود.
ترابی، برای جلوگیری از عطش در ساعات روزه داری، گفت: در وعده شام به جای 
نوشیدنی های گازدار و آب میوه های صنعتی، بهتر است از آب آشامیدنی سالم، دوغ، 

نوشیدنی های سنتی و شربت های خانگی استفاده کرد.

اگرچه قرنطینه کرن سالمندان در کاهش انتقال بیماری و حفظ سلامتی آنها مؤثر 
است اما خود قرنطینگی بر افراد سالخورده، تأثیرات نامطلوبی می گذارد که لازم 
است با انجام سرگرمی های مفید با عوارض عاطفی و روانی حاصل از خانه نشینی 

آنها مقابله کرد. 
به گزارش سازمان جهانی بهداشت افراد در هر رده سنی ممکن است ویروس 
کرونا را تجربه کنند اما افراد مسن و سالخورده و افرادی که دارای بیماری قلبی و 
ریوی هستند ممکن است در صورت ابتلا، دچار علائم شدیدتر و حتی کشنده تری 
شوند؛ به همین منظور، سازمان جهانی بهداشت به همه افراد در تمام رده های 
سنی توصیه می کند که با رعایت اصول بهداشت و قرنطینگی، از خود در برابر 
ویروس محافظت کنند. تمام این ها در حالی است که قطع ارتباط اجتماعی، 
سالمندان را در معرض خطر افسردگی و اضطراب قرار می دهد. بنابراین در کنار 
ملزم کردن افراد سالخورده به در خانه ماندن، لازم است تا راه هایی برای تقویت 
روحیه و سلامت روان آنها اتخاذ شود. به همین دلیل ما در این مطلب  سرگرمی هایی 
موثر و علمی که می تواند به سلامت روح و روان سالمندان در قرنطینگی کمک کند، 

معرفی می کنیم: 
آشنایی با نحوه استفاده از تلفن همراه و اینترنت

برای کمک به روحیه  افراد مسن در دروان قرنطینگی و تنهایی:
- به آنها نحوه چت و یا تماس تصویری با دیگران با استفاده از تلفن های هوشمند، 

لپ تاپ یا تبلت را آموزش دهید.
- سرگرمی های متنوع و بازی های فکری که به تقویت حافظه سالمندان کمک 

می کند را برایشان نصب کنید.

و  تلفنی  تماس  به  را  خود  خانواده  و  دوستان  سالمند،  روحیه  تقویت  برای   -
تصویری، نوشتن یادداشت یا ارسال فیلم و عکس خاطره انگیز ترغیب کنید.

نقاشی کشیدن
یک  این  است.  سالمندان  برای  مناسب  کننده  سرگرم  فعالیت  یک  نقاشی 
روش عالی برای بیان افکار و احساساتشان است.    تحقیقات نشان می دهد که 
بازی های پلتفرم سه بعدی مانند Super Mario می تواند برای افراد مسن مناسب 
باشد زیرا نیاز به پاسخ سریع، برنامه ریزی رو به جلو و حافظه ای دارد.همچنین در 
بهبود هماهنگی بین چشم و دست و تقویت اعتماد به نفس آنها کمک می کند. 
پژوهشگران دریافته اند که نقاشی کردن در سالمندان باعث تقویت حافظه می شود 
زیرا نقاشی  و تمرینات بصری مستلزم استفاده از مناطق مختلف مغز است و به 
بهبود اختلالات شناختی کمک شایانی می کند. استعداد داشتن یا نداشتن فرد 
سالمند در نقاشی کشیدن مهم نیست بلکه هدف از انجام این کار سرگرم شدن و 
تقویت روحیه او در دوران خانه نشینی و قرنطینه است؛ بنابراین ابزار مناسب نقاشی 
مثل بوم، قلمو، دفتر، آبرنگ، مداد رنگی و هر چیزی که بتوان بر روی آنها نقاشی 

کشید را برایشان تهیه کنید.
حل کردن سودوکو

انتزاعی، مهارت حل مسئله  سودوکو یک بازی مناسب برای بهبود استدلال 
و تقویت حافظه در سالمندان است. اگرچه این بازی از مجموعه های مختلفی 
از اعداد تشکیل شده، اما نیازی به مهارت ریاضی ندارد. فقط کافی است از بین 
شماره های گذاشته شده الگویی را پیدا کنید تا بتوانید مجموعه های درست اعداد 
را در جاهای خالی پر کنید. شما می توانید این بازی را از مارکت هایی همچون کافه 

بازار، گوگل پلی و ... بر روی گوشی فرد سالمند نصب کنید و یا از فروشگاه های 
آنلاین سفارش دهید.

خواندن کتاب های داستان و بازگو کردن آن
خواندن، یک فعالیت همه جانبه است که علاوه بر تقویت مهارت های شناختی 
و تقویت واژگان، می تواند به کاهش احساس انزوا و تنهایی در سالمندان کمک 
کند. یک روش عالی دیگر برای تاثیرگذاری بیشتر خواندن، این است که از بزرگترها 
بخواهید پس از اتمام کتاب، داستان را به صورت مختصر برای شما تعریف کنند و یا 
خلاصه داستان را بر روی کاغذ بنویسند؛ این امر نه تنها جنبه اجتماعی و سرگرمی 

فعالیت را افزایش می دهد بلکه باعث تقویت مهارت های حافظه می شود.
انجام بازی های ویدیویی

بسیاری ممکن است فکر کنند که بازی های ویدیویی فقط مختص جوانان است 
، اما این بازی می تواند یک فعالیت عالی برای بزرگسالان و به ویژه سالمندان نیز 
 Super Mario باشد. تحقیقات نشان می دهد که بازی های پلتفرم سه بعدی مانند
می تواند برای افراد مسن مناسب باشد زیرا نیاز به پاسخ سریع، برنامه ریزی رو به جلو 
و حافظه ای دارد. همچنین در بازی های رایانه ای، بازیکن باید مهارت های جدیدی 
را بیاموزد، چیزی که می تواند به تضمین سلامت شناختی طولانی مدت در افراد 

مسن کمک کرده و در آنها احساس دستیابی به موفقیت ایجاد کند.
نگهداری از پرندگان

اگر دقت کنید می بینید که در روستاها، زنان و مردان با داشتن 70-80 سال سن 
همچنان سرزنده و شاداب پا به پای جوانان کار می کنند. علاوه بر آب و هوای خوب، 
سروکار داشتن آنها با دام و طیور و پرندگان مختلف یکی دیگر از علت های روحیه 
بالای آنهاست. همچنین در ایران قدیم که اکثر خانه ها حیاط    دار بود، کمتر خانه ای 

پیدا می شد که در آن مرغ و خروس وجود نداشته باشد. 
این روزها با توجه به اینکه در خانه های آپارتمان نشین  امکان نگهداری حیواناتی 
همچون مرغ، خروس، گاو، گوسفند و ... وجود ندارد، می توان از تأثیرات نگهداری 
پرندگان بهره مند شد. نگهداری از پرندگانی مثل طوطی، مرغ عشق، کاسکو، مینا 
و... می تواند به عنوان یک سرگرمی و همدم دوست داشتنی برای سالمندان باشد. 
مطالعه محققان و دانشمندان نشان داده است که نگهداری پرندگان باعث کاهش 
اضطراب و افزایش طول عمر در افراد به ویژه سالمندان می شود زیرا سالمندان بیش 
از هر گروه سنی دیگری به همدم و هم صحبت نیاز دارند. زمانی که شما به پرنده ای 
غذا می دهید، او را نوازش می کنید و یا با او حرف می زنید، به نوعی به دنبال آرامش 
خود هستید و حیوان با ابراز شادی و حرکات خود، باعث آرامش شما می شود. البته 
لازم است در مورد بهداشت پرندگان به ویژه در شرایط کرونایی، حساس عمل کرد و 

محل نگهداری و شرایط بهداشتی پرندگان را مورد اهمیت قرار داد.
کاشتن گل و گیاه

باغبانی، نوعی ورزش کم تحرک است که می تواند تأثیر چشمگیری بر سلامت 
سالمندان داشته باشد. صرف چند ساعت در روز برای رسیدگی به گل و گیاهان 
می تواند باعث بهبود روحیه، کاهش افسردگی و تقویت استقامت بدن شود. وقتی 
برای چیدن علف های هرز و آب دادن به گلدان به جلو خم می شوید، ناخودآگاه 
ورزش اسکات پا را انجام می دهید. همچنین نگاه کردن به گل و گیاهان روییده 
شده، باعث اتصال عصبی مثبتی در مغز سالمند می شود. علاوه بر این، کاشتن 
برخی گیاهان آپارتمانی که قابلیت تصفیه هوا را دارند، می توانند برای سلامتی 
مفید باشند زیرا این گیاهان  دی اکسید کربن، میکروب ها و آلاینده های موجود در 

هوای پیرامون ما را گرفته و اکسیژن وارد محیط می کنند.

چه سرگرمی هایی برای سالمندان مفید است؟ 

راهکارهایی برای تقویت روحیه سالمندان در قرنطینه

سلامت

آلرژی ها و عفونت ها می توانند موجب علائمی مانند گلودرد، آبریزش بینی، و 
احتقان شوند. اما چگونه می توان تشخیص داد که حال ناخوش ما از کدام یک 
سرچشمه می گیرد؟  اگر تجربه ابتلا به آلرژی های فصلی را داشته باشید، با علائمی 
مانند آبریزش بینی آبریزش چشم، خارش، و احساس ناخوشی کلی آشنا هستید. 
همچنین، در زمان ابتلا به آلرژی فصلی ممکن است با گلودرد مواجه شده باشید. 
به نقل از "پریونشن"، اگرچه همه با احساس خارش و خراشیدگی در گلو به واسطه 
آلرژی های فصلی مواجه نمی شوند، اما این نشانه ای کاملا طبیعی محسوب می 
شود. اگر به چیزی آلرژی دارید، بدن شما پروتئین هایی در آن ماده را به عنوان یک 
مهاجم خارجی در نظر می گیرد. زمانی که این مواد از طریق تنفس یا چشم ها وارد 
بدن می شوند، سیستم ایمنی در تلاش برای محافظت از شما یک واکنش التهابی 
را آغاز می کند. بخشی از این واکنش التهابی شامل تولید مخاط بیشتر می شود. 
مخاط به دفع مواد از بدن کمک می کند اما می تواند موجب آبریزش و احتقان بینی 
نیز شود. و این تمام داستان نیست. گوش ها، بینی و گلو به یکدیگر متصل هستند، 
از این رو، بروز مشکل در یکی از آنها می تواند بر بخش های دیگر نیز تاثیرگذار باشد.
در نتیجه، مخاط تولید شده می تواند موجب ترشحات پشت حلق شده و گلو را 
تحریک کند. آلرژن ها یا عوامل الرژی زا نیز می توانند محرکی برای بروز التهاب در 

بافت های پشت گلوی شما باشند که احساس ناراحتی را افزایش می دهد.
چگونه سرماخوردگی را از آلرژی ها تشخیص دهیم؟ 

آلرژی ها و عفونت ها می توانند موجب علائمی مانند گلودرد، آبریزش بینی، و 
احتقان شوند. اما چگونه می توان تشخیص داد که حال ناخوش ما از کدام یک 
سرچشمه می گیرد؟ این که علائم شما چگونه آغاز می شوند اغلب سرنخ بزرگی 
است: علائم سرماخوردگی به تدریج خود را نشان می دهند، در شرایطی که علائم 
آلرژی معمولا اندکی پس از قرار گرفتن در معرض یک آلرژن آغاز می شوند. اگر پس 
از بازگشت به خانه متوجه خارش، گرفتگی یا احساسی ناخوشایند در پشت گلوی 
خود شدید، احتمالا با آلرژی ها سر و کار دارید. همچنین، سرنخ های دیگری را 
می توانید مد نظر قرار دهید. اگر گلودرد شما در حال بدتر شدن است یا عمل بلع 
را دشوار می سازد، یا اگر تب، لرز، یا بدن درد را نیز تجربه می کنید، احتمالا با یک 
سرماخوردگی یا عفونت مواجه هستید. اگر داروهای آلرژی شما کمکی به بهبود 
شرایط نمی کنند، این نیز نشانه ای از ابتلا به یک عفونت، مانند سرماخوردگی 
است. خبر بد این است که سرماخوردگی و آلرژی ها می توانند همزمان وجود 
داشته باشند. اگر نمی توانید به درستی دلیل بروز علائم را تشخیص دهید به پزشک 

مراجعه کنید.
چگونه گلودرد ناشی از آلرژی را درمان کنیم؟ 

داروهای آلرژی معمولا بهترین گزینه برای آغاز هستند. آنتی هیستامین ها 
التهاب و تسکین علائم کمک کنند. اسپری های بینی، و  به مهار  توانند  می 

گلوکوکورتیکوئیدهای بینی نیز برای تسکین ترشحات پشت حلق مفید هستند.
درمان های طبیعی نیز می توانند به بهبود شرایط شما کمک کنند. غرغره کردن 
آبنمک گرم می تواند به خلاص شدن از مخاط تحریک کننده و نوشیدن زیاد آب 
یا استنشاق بخار ممکن است به تسکین حالت خراشیدگی کمک کند. البته، 
پیشگیری ممکن است موثرترین تاکتیک برای شما باشد. به حداقل رساندن تماس 
با آلرژن ها می تواند از شعله ور شدن علائم پیشگیری کرده و به توقف گلودرد پیش 

از آغاز آن کمک کند.

چرا آلرژی ها موجب گلودرد می شوند؟ 

آلرژی بهاری و گلودرد ناشی از آن 
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تمام  میان  در  را  قبولی  نمره  می تواند  خ«  »نون 
سریال های تلویزیونی چند وقت اخیر دریافت کند. 
سریالی که اگر با محدودیت های صدا و سیما رو 
به رو نبود می توانست مخاطبان بیشتری را جذب 
کند و محتوا و فرم جذاب تری داشته باشد.  صدا 
و سیما این روزها با چنگ و دندان به دنبال جذب 
مشتری و نه مخاطب، برای شوهای کپی شده از 
برنامه های آن ور آبی خود است تا بتواند آگهی های 
تبلیغاتی سنگین تر بگیرد و پول بیشتری به جیب 
بزند. شبکه های پر تعداد و بی اثر صدا و سیما به محل 
جولان چشم آبی ها و بی استعدادترین های سینما 
تبدیل شده است تا با استفاده از اسم و طرفداران 
این سلبریتی ها، شاید مغازه دو نبشی که زده است 

را بتواند سرپا نگه دارد.
در این بین سریال »نون خ« قدری قابل دفاع تر از 
سایر برنامه های تلویزیون به چشم آمد؛ هر چند در 
میان سیل برنامه های بدون محتوایی مانند سریال 
و  فکر  و  نگاه  هر  با  کسی  هر  صدای  که  پایتخت 
را  این  به چشم می آید.  آورد کمتر  را در  عقیده ای 
هم نباید فراموش کرد بیش از کارآمدی صدا و سیما 
باید موفقیت نسبی نون خ را به پای سعیدآقاخانی 
و تیم او نوشت که با تعدادی نابازیگر و بازیگر بومی 
کرمانشاهی، فصل دوم سریال نون خ را ساخت. البته 
نقدهای فراوانی هم می توان به این سریال وارد کرد 
اما در برهوت خشک و خالی این روزهای تلویزیون 
و  کدر  آبّ  وجود  با  که  است  برکه ای  مانند  خ  نون 

مانده اش باز هم از هیچ بهتر است.
نابازیگرانی که نون خ را ساختند

سریال »نون خ« که به نوعی ادامه فصل اول سریال 
و ماجرای نورالدین خانزاده یا همان نون خ با بازی 
کارگردان این سریال یعنی سعید آقاخانی بود، این بار 
به جای پرداختن به صادرات تخمه آفتابگردان سعی 
کرده است در پی اشاره ای کمرنگ به زلزله کرمانشاه 
یک کمدی موقعیت با بازی بازیگران بومی کرمانشاه 
بسازد که صد البته این بازیگران ناشناخته از تمام 

اسم هایی که یک تریلی هم نمی تواند آن ها را بکشد 
بسیار بهتر و قابل دفاع تر بازی خود را ارائه کرده اند 
تماشا  تلویزیون  که  قرنطینه مردمی  روزهای  در  تا 
می کردند، مجبور نباشند پایتخت 7 یا 8 و داستان 
های بی سروته این چنینی را با تعدادی چهره تکراری 
و از رونق افتاده تحمل کنند. یکی از نکات مثبت این 
سریال همین استفاده از بازیگران خوب و با استعداد 

بومی و البته با دستمزد پایین است.
تیغ سانسور صداوسیما نون خ را برید

صدا  های  برنامه  معمول  مطابق  سریال  این  اما 
و سیما حواشی خاص خودش را هم داشت. اول 
سریال  سانسور  مسئله  معمول؛  مطابق  همه،  از 
که صدای بازیگران سریال و حتی سعید آقاخانی 
در صفحه  پاشا جمالی  که  تا جایی  درآورد.  را هم 
و  تاخت  سریال  سانسور  به  شدیدا  شخصی اش 
کارگردان هم در واکنش به پخش با تاخیر قسمت اول 
سریال گفت که مشکلاتی برای پخش سریال وجود 
داشت که مربوط عوامل سریال یا فنی نبوده اند بلکه 
مربوط به صدا و سیما بوده است. این روند تکراری 
در صدا و سیما به یک قاعده تبدیل شده است. هر 
چند هرگز نفهمیدیم که صدا و سیما دقیقا چه چیزی 
را سانسور می کند که در برنامه هایش انواع و اقسام 
رفتارهای اجتماعی که عرف نیستند و غالبا ضد 
زن به راحتی از تیغ برنده سانسور آن ها می گذرد؟ 
این سریال با پرداختی به مسئله بحران پس از زلزله 
کرمانشاه شاید و شوخی هایی با مسئولین و نحوه 
و  سطحی  های  شوخی  از  کمی  آن ها  مدیریت 
سخیف دیگر سریال ها فاصله گرفت و شاید اگر تم 
کمدی سریال و محدودیت های اجباری صداوسیما 
و مسئله جذب مخاطب به هر قیمتی در میان نبود، 
قطعا سعید آقاخانی کاری به مراتب بهتر را تحویل 

مخاطبان می داد.
از کروتا تا مرگ بازیگر 

اما این سریال با مشکلات و محدودیت هایی مانند 
شیوع ویروس کرونا که باعث شد نون خ عملا نیمه 

کاره به پایان برسد هم دست و پنجه نرم می کرد البته 
صدای مخاطبان از پایان بندی عجیب و نامشخص 
آن در آمد و حمیدرضا آذرنگ، بازیگر سریال، دلیل 
و در خطر  را شیوع کرونا  نون خ  نیمه کاره ماندن 

افتادن جان بازیگران و عوامل سریال عنوان کرد.
نون خ تلاش کرد تا در عین کمدی بودن و ساختن 
موقعیت های طنز به مشکلات و درد مردم کرمانشاه 
پس از زلزله نیز بپردازد و با ایجاد خرده داستان ها و 
اتفاقات مخاطبان خود را پیدا کند و مخاطبان نیز 
تا حدودی به این سریال اقبال عمومی نشان دادند 
که شاید یکی از مهم ترین دلایل آن استفاده به جا از 
قطعات زیبای موسیقی کردی در سریال بود که در 

شبکه های اجتماعی نیز بازخورد فراوانی داشت.
نون خ با تمام تلخی ها و خنده هایش اما شاهد 
یک اتفاق تلخ نیز بود آن هم مرگ علی ابوالحسنی 
که پس از سال ها کناره گیری از بازیگری در سریال ها 
به  مربوط  آن  داستان  که  خ  نون  در  بازی  برای 
هم استانی هایش بود به قاب سریال ها بازگشت اما 
متاسفانه در روز 10 اسفندماه بر اثر عارضه قلبی 

جان خود را از دست داد.
اثر قابل دفاع سعید آقاخانی

نون خ به طور کلی می تواند نمره قبولی را در میان 
تمام سریال های تلویزیونی چند وقت اخیر دریافت 
کند. سریالی که شاید اگر با محدودیت های صدا و 
سیما رو به رو نبود می توانست مخاطبان بیشتری را 
جذب کند و محتوا و فرم جذاب تری داشته باشد. 
پس از سال ها سریال نسبتا خوبی ساخته شده است 
و صدا و سیما آن قدر در تعریف و تمجید از آن دست 
به افراط زده که بسیاری از مخاطبان را حتی پیش 
از دیدن یک قسمت آن از سریال دلزده کرده است. 
مدیون  هرچیزی  از  بیش  خ  نون  نسبی  موفقیت 
خلاقیت سعید آقاخانی و شناخت خوب او از فرهنگ 
مردم کرد، امیر وفایی نویسنده سریال و بازیگران بی 
ادعای بومی آن است و صد البته انتخاب های عالی 

از موسیقی محلی کردی.

مدیرکل سیاسی استانداری قم:

دانشگاه های قم با پژوهش برای حل 
مشکلات استان تلاش کنند

مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: دانشگاه های قم با استفاده از 
ظرفیت  علمی و پژوهشی خود برای حل مسائل استانی و ملی تلاش و در فرایندهای 

تصمیم سازی مشارکت کنند. 
مرتضی بابایی ضمن اشاره به این موضوع که دانشگاه باید پیوند ساختاری خود را 
با جامعه و دولت تقویت کند، افزود: در حال حاضر ما با مسائل و مشکلاتی در حوزه  
های گوناگون مواجه هستیم که دانشگاه با استفاده از ظرفیت علمی و پژوهشی خود،  
می تواند پاسخ مناسبی برای حل آن پیدا کند. وی بیان کرد: یکی از نقاط ضعف 
در ارتباط میان پژوهش و کاربردی کردن یافته ها در نظام علمی و اجرایی، فقدان به 
کارگیری نتایج پژوهش بر اساس نیازهای واقعی است که در استان قم به دنبال رفع این 
موضوع با ایجاد فضای تعاملی میان دستگاه های اجرایی و دانشگاه ها هستیم. وی 
ادامه داد: در بحث تولید محصولات علمی به صورت نظری وضعیت خوبی داریم، اما 
درباره عملیاتی شدن ایده ها موفقیت چندانی نداریم و دانشگاه همواره در معرض این 
پرسش قرار دارد که روابط و مناسباتش را با نهادهای سیاسی، اقتصادی و اجتماعی 
چگونه تنظیم کند و چه خدمتی را ارائه دهد. بابایی با اشاره به فعالیت دفتر ارتباط 
استانداری با دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان، گفت: سوق دادن فعالیت های 
علمی دانشگاه به سمت رفع نیازها و حل مسائل استانی و ایفای مسئولیت اجتماعی 
این نهاد در تعامل با جامعه و دولت، از هدف های راه اندازی این مجموعه است که 
دستاوردهای مهمی برای رفع چالش های پیش رو به همراه خواهد داشت. وی بیان 
کرد: هم اکنون بیش از 70 هزار دانشجو در 30 دانشگاه و مرکز آموزش عالی استان 
مشغول تحصیل هستند و سالانه بیش از سه هزار و 500 پایان نامه و رساله در مقطع 
تحصیلات تکمیلی در قم تدوین می شود که این موضوع نشانگر ظرفیت های فراوان 
علمی و پژوهشی برای حل مسائل و مشکلات استان است. وی ادامه داد:  با توجه 
به نگاه ویژه استاندار قم به ظرفیت دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان، بستر و 
زمینه برای تحقق نقش اساتید و نخبگان در مشارکت و حل معضلات استان قم فراهم 
است و می طلبد فعالان این عرصه رسالت خود را در این شرایط مهم و حساس به 
انجام رسانند. مدیرکل سیاسی استانداری قم گفت: دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی 
مراکز اصلی تولید فکر و اندیشه و تربیت کننده نیروهای متعهد و متخصص وزمینه ساز 
پیشرفت و توسعه همه جانبه اند و در این خصوص اساتید دانشگاهها نقش محوری 
دارند. وی بیان کرد:  در همین رابطه برگزاری “کرسی های آزاد اندیشی” زمینه ای است 
برای طرح بدون مانع اندیشه های صاحب نظران در همه ی حوزه های علوم با رویکرد 
ایجاد تولید علم، که آثار و برکات دیگری همچون تقویت روحیه حقیقت جویی، آزادگی 
و قانون گرایی، سامان دهی مباحث و گفت وگوها با صبغه علمی و  ایجاد فضای مناسب 

برای طرح و بیان اندیشه های نو، تفکر خلاق و فرهنگ نوآور را نیز به دنبال دارد.
وی ادامه داد: همچنین ابلاغ آیین نامه فرصت مطالعاتی اعضای هیات علمی 
دانشگاه ها در جامعه و صنعت توسط وزارت علوم، تحقیقات و فناوری که بر اساس آن 
استادان و اعضای هیات علمی می توانند از سه ماه تا یک سال برای عملیاتی نمودن 
یافته های خود و آشنایی با نیازهای واقعی جامعه و صنعت به واحدهای اقتصادی و 
صنعتی مامور شوند از دیگر راهبردهای موثر برای تقویت حضور دانشگاهیان استان 
قم برای ارائه راهکار در پاسخ گویی به مسائل و مشکلات در سطح استانی و ملی است.

 
مدیر کل راه آهن استان قم خبرداد:

راه اندازی مجدد قطار های قم- تهران و 
قم -مشهد 

مدیرکل راه آهن از راه اندازی مجدد قطار های قم تهران و قم مشهد هم خبر داد و 
گفت: این قطار ها از اوایل اسفند به علت شروع کرونا متوقف شده بود، اما با مصوبه 

ستاد ملی مبارزه با کرونا از هفته قبل راه اندازی شده است.
محسن اعتماد: درگفت و گویی اظهارداشت : قطار قم تهران هر روز ساعت 20 و 5 
دقیقه از قم و 50 و 17 از تهران حرکت می کند. وی افزود : قطار قم مشهد نیز هر 4 روز 
یکبار ساعت 16:30 از قم و ساعت 16:20 از مشهد حرکت می کند. مدیرکل راه آهن 
قم خاطرنشان کرد: به علت رعایت طرح فاصله گذاری اجتماعی این قطار ها با نصف 

ظرفیت تردد می کنند.
خطوط اصلی ایستگاه مرکزی قم بازسازی می شود 

مدیر کل راه آهن استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود از آغاز بازسازی خطوط 
اصلی ایستگاه مرکزی راه آهن قم پس از 82 سال خبر داد گفت :این ایستگاه در سال 

1317 به بهره برداری رسید، اما تاکنون بازسازی خطوط در آن صورت نگرفته بود.
اعتماد طول خطوط اصلی ایستگاه را یک هزار و 300 متر عنوان کرد و اظهارداشت 
:با اجرای یک طرح جهادی خط یک به طول 500 متر بازسازی شد و خط دو نیز به 
طول 800 متر تا یک هفته دیگر بازسازی می شود.وی هزینه اجرایی این طرح را دو 

میلیارد و 800 میلیون تومان از محل اعتبارات راه آهن استان ذکر کرد.
مدیرکل راه آهن استان از آغاز اجرای دو طرح دیگر به مناسبت هفته ایمنی در حمل و 
نقل خبر داد و گفت: بازسازی 10 کیلومتر از خطوط ریلی ایستگاه قم تا ایستگاه ساقه 

هم آغاز شده است که تاکنون 20 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
اعتماد مدت اجرای این طرح را دو ماه اعلام کرد و گفت: این طرح با اعتبار 20 
میلیارد تومان اجرا خواهد شد. وی با بیان اینکه بازسازی بخشی از خطوط ریلی 
ایستگاه نمکزار تا ایستگاه علی آباد هم آغاز شده که در مدت سه ماه اجرا می شود، 

افزود: اعتبار اجرای این طرح را دو میلیارد تومان اعلام کرد.
اداره کل راه آهن قم 16 ایستگاه را تحت پوشش دارد که ایستگاه مرکزی راه آهن قم 

دو سال پیش با شماره 31835 در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسید. 
 

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

انبارهای قم روزانه رصد می شود
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: انبارها و سردخانه های استان 
روزانه از طریق سامانه به صورت مرتب رصد و پایش  می شود.  محمود سیجانی درگفت 
و گویی اظهارداشت: برای تامین نیازمندی های مردم به کالاهای اساسی ازجمله شکر، 
برنج و روغن درماه مبارک رمضان برنامه ریزی های لازم انجام شده است و اقلامی همچون 
برنج، شکر، روغن نباتی، گوشت قرمز منجمد، گوشت مرغ و خرما در شبکه های گسترده 
توزیع ازجمله تعاونی های مصرف کارکنان، فروشگاه های زنجیره ای و فروشگاه های 
محلی عرضه خواهدشد. وی تصریح کرد: طرح نظارتی ویژه ماه مبارک رمضان از ابتدای 
ماه جاری آغاز شده و دراین طرح مراکز عمده نگهداری و عرضه کالاهای اساسی شامل 
سردخانه ها، انبارهای نگهداری کالاهای اساسی بنکدران مواد غذایی و سایر شبکه 
های خرده فروشی مورد بازرسی و پایش مستمر قرار می گیرند و با متخلفان احتمالی 
درچارچوب قانون با قاطعیت برخورد خواهد شد. وی ادامه داد: در اجرای طرح نظارتی 
درقالب گشت های مشترک از همکاری اداره کل تعزیرات حکومتی، نیروی انتظامی، 
صداوسیما، دانشگاه های علوم پزشکی، اتاق اصناف نیز برای هم افزایی و اثربخشی 
فعالیت های نظارت و بازرسی استفاده می شود. سیجانی همچنین گفت: ستادخبری 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم به شماره تلفن 124 آماده دریافت شکایت های 

مردمی در خصوص عرضه کالاهای مختلف در سطح بازار استان است.
 

مدیرکل کار تعاون و رفاه اجتماعی استان قم:

۷ هزار بسته معیشتی بین کارگران فصلی 
توزیع می شود

مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم گفت: 7 هزار بسته معیشتی هرکدام به 
ارزش 500 هزار تومان در بین کارگران ساختمانی قم توزیع می شود. 

مصطفی کاویانی عصر یکشنبه در ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران در سالن کرامت استانداری قم اضافه کرد: با مصوبات جدید استان 
روند ساماندهی کارگران ساختمانی در دستور کار قرارگرفته است. وی خاطرنشان 
کرد: وضعیت جامعه کارگری قم مطلوب نیست و با مشکلات زیادی دست وپنجه نرم 
می کنند. وی گفت: از سال 97 تا پایان اسفندماه سال گذشته تعداد مقرری بگیران 
بیمه بیکاری در قم از 3 هزار و 200 تن به 2 هزار تن کاهش یافته بود. کاویانی ابراز 
کرد: از 20 اسفندماه سال گذشته تا ابتدای اردیبهشت ماه 12 هزار و 300 کارگر 
برای دریافت بیمه بیکاری ثبت نام کردند. وی اظهار داشت: ازاین بین 8 هزار و 950 
تن مشمول دریافت بیمه کاری شدند و بیشتر افرادی که مشمول این طرح نشدند را 
بیمه شدگان حمل ونقل عمومی و کارگران ساختمانی شامل می شوند. وی افزود: در 
استان قم 14 هزار بیمه شده اختیاری، 27 هزار خویش فرمایی، 42 هزار طلاب و 135 

هزار بیمه شده اجباری ثبت  شده است.

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( مطرح کرد :

کرونا میدان مسابقه ای بود برای 
خدمتگزاری به مردم

برای  ابی طالب )ع( گفت: شیوع کرونا یک فرصت  امام علی بن  فرمانده سپاه 
خدمتگزاری بود و همه آحاد مردم، گروه های جهادی و بسیجیان در خدمتگزاری 

همچون میدان مسابقه از یکدیگر سبقت گرفتند.
سید محمد تقی شاهچراغی با اشاره به فرا رسیدن ماه مبارک رمضان گفت: این ماه، 
ماه عبادت ،بندگی و تضرع در محضر خداوند متعال است و با شرایط موجود بایستی 

تلاش کنیم تا از این موهبت پروردگار حداکثر بهره را برده و برای یکدیگر دعا کنیم.
وی در ادامه با اشاره به شیوع ویروس منحوس کرونا و تاثیرات آن بر کشور گفت: 
اکنون فرصت خدمتگزاری به وجود آمده و یک میدان رقابت و مسابقه برای خدمت 
رسانی به مردم ایجاد شده است که در آن آحاد مردم، بسیجیان و گروه های جهادی با 

هر نگاه و عقیده ای در خدمت رسانی به جامعه از یکدیگر سبقت می گیرند.
سردار شاهچراغی در ادامه با اشاره به همبستگی و همدلی مردم در مبارزه با ویروس 
کرونا گفت: حضور مردم در این دفاع بیولوژیک نیز یادآور دوران دفاع مقدس بود و مردم 
با حجم بسیار خدمت رسانی به نبرد با این ویروس رفته و با دعای مردم و تلاش و همت 
مسئولین، گروه های جهادی و بسیجیان، این ویروس شکست خواهد خورد تا روحیه 
جهادی تبدیل به یک فرهنگ شود.  وی همچنین ادامه داد در موضوع مقابله با کرونا 
نواحی مقاومت و حوزه های بسیج نقش بسیار اساسی داشته و این ساختار بایستی 
تقویت و حفظ شود تا در موضوعات دیگر نیز از ظرفیت گروه های جهادی و داوطلب 
استفاده شود. فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب علیه السلام گفت: برخی موضوعات 
همچون فقر و حاشیه نشینی در مناطق کم برخوردار زیبنده قم نیست و باید در این 
خصوص پیرو فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص سبک زندگی ورود پیدا کرده 
و در راستای محرومیت زدایی گام برداشته شود. وی با اشاره به فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب در نیمه شعبان گفت: در همان روز نخست رزمایش کمک مومنانه آغاز شده 
و مردم و گروه های جهادی وارد میدان شدند. سردار شاهچراغی با اشاره به اجرای 
رزمایش کمک مومنانه در ماه مبارک رمضان گفت: این رزمایش با همکاری خیرین، 
نهاد ها و تولیت های محترم حرم حصرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران اجرا 
خواهد شد و بنا بر این طرح روزانه 10 هزار غذای گرم آماده و با استفاده از ظرفیت 
بسیج و جهادگران بین خانواده های نیازمند توزیع خواهد شد. وی همچنین گفت: 
روزانه 700 هزار بسته افطاری ساده نیز در ماه مبارک رمضان به همت سپاه قم تهیه و 
توزیع خواهد شد.سردار شاهچراغی گفت: هیئت فاطمیون استان قم نیز در طول ماه 
مبارک رمضان روزانه 36 هزار غذای گرم در وعده سحری با استفاده از ظرفیت بسیج و 

گروه های جهادی در میان مردم و نیازمندان توزیع خواهد نمود.

شهردار قنوات قم: 

آب نمای موزیکال بوستان قنوات آماده 
بهره برداری است

در  شهرداری  و  اسلامی  شورای  برنامه های  اساس  بر  گفت:  قم  قنوات  شهردار 
خصوص افزایش نشاط اجتماعی، آب نمای موزیکال بوستان شهدای گمنام شهر 

قنوات آماده بهره برداری است. 
رضا شکاری اظهارداشت : در آینده نزدیک و پس از رفع محدودیت های بهداشتی 
ناشی از شیوع ویروس کرونا در قم، این آب نما که در سطح استان نمونه است، افتتاح 
می شود. وی افزود: در سال جهش تولید، شهرداری ها هم راستا با دیگر اجزای نظام 
اسلامی، موظف به ایجاد نشاط اجتماعی و افزایش روحیه و انگیزه کاری جوانان 
هستند، به همین دلیل مدیریت شهری در شهر قنوات نیز از تمام ظرفیت های خود 
برای افزایش نشاط اجتماعی مردم در قالب تفریحات سالم و مشروع استفاده می کند 
که نمونه ای از آن در بهره برداری از آب نمای موزیکال بوستان شهدای گمنام این شهر 
قابل مشاهده است. وی ادامه داد: بسترهای موردنیاز برای برگزاری ورزش صبحگاهی 
در شهر قنوات نیز به منظور تقویت نشاط اجتماعی شهروندان آماده شده است که پس 

از نابودی ویروس کرونا،  این موضوع با شرکت جمعی مردم محقق خواهد شد.
شکاری بیان داشت: افزایش نشاط اجتماعی هدف مهمی است که در اجرای 
برنامه های فرهنگی و عمرانی در شهرداری شهر قنوات دنبال می شود و این راهبرد 
با مشارکت مردم تاکنون نتایج مطلوبی در ارتقای سلامت جسمی و روحی شهروندان 
داشته است. وی ادامه داد: به عقیده ما به هر اندازه که نسل جوان و خانواده ها نشاط 
بیشتری داشته باشند خروجی بخش صنعت و تولید در شهر افزایش خواهد یافت و این 

عامل مهمی برای تحقق راهبرد جهش تولید است.
در  مردم  فعال  حضور  برای  مهمی  عامل  اجتماعی  نشاط  افزود:  همچنین  وی 
صحنه های گوناگون است که نمونه ای از آن در جریان مقابله با شیوع ویروس کرونا در 
شهر قنوات به وقوع پیوست و موجب موفقیت های چشمگیری در کنترل شیوع این 

ویروس در سطح شهر شد.
شهر قنوات در بخش مرکزی استان قم قرارگرفته و فاصله آن با شهر قم حدود 10 
کیلومتر است، این شهر در سال 79 با ادغام روستاهای حاجی آباد لک ها، مرادآباد، 
والیجرد و حسن آباد ایجاد شد و از سابقه تاریخی قابل توجهی برخوردار است و گویش 

برخی از مردم ساکن در این شهر به زبان لکی است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبر داد؛

پرداخت کمک نقدی به ۳ هزار خانواده 
آسیب دیده از کرونا 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: از زمان شیوع ویروس کرونا 
در قم به 3 هزار خانواده آسیب دیده جمعا 900 میلیون تومان کمک نقدی شده است.
اکبر میرشکار غروب یکشنبه در سی و پنجمین جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و 
عملیات پاسخ به بحران استان که در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد، با اشاره به 
حمایت و کمک کمیته امداد امام خمینی )ره( به افرادی که در زمینه مشاغل خانگی 
فعالیت داشته و در بحران کرونا آسیب دیده اند، گفت: در بحران کرونا درصد مراجعات 

برای مساعدت به کمیته امداد افزایش یافته است.
وی افزود: توسط کمیته امداد امام خمینی )ره( در هفته سوم اسفندماه 500 میلیون 
تومان برای مشاغل خانگی آسیب دیده از کرونا اختصاص یافت و در چند مرحله به هر 

نفر 500 هزار تومان کمک نقدی شده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( قم افزود: 900 میلیون تومان به سه هزار 
خانواده آسیب پذیر کمک نقدی شد همچنین اقلام بهداشتی و ماسک در بین این 
خانواده ها توزیع شده است. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نبود 
هماهنگی لازم در امر توزیع کمک های مؤمنانه به خانواده های آسیب پذیر بیان کرد: 
درصد مراجعات از سوی اقشار مختلف آسیب پذیر در بحران کرونا به کمیته امداد 
شده اند  خسارت  دچار  بحران  در  که  تاکسی  رانندگان  برای  و  است  یافته  افزایش 

کمک های درمانی و مواد غذایی اختصاص داده شد.
وجود 6 هزار خانواده در نوبت خدمات بهزیستی

مدیرکل بهزیستی استان قم نیز در این جلسه با اشاره به وجود 6 هزار نفر در پشت 
نوبت بهره گیری از خدمات بهزیستی، گفت: برای این افراد آسیب دیده 300 میلیون 
اعتبار اختصاص یافته است که در قالب کمک های نقدی قرار است به این افراد توزیع 
شود. محمد گلفشان مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم هم از ثبت نام بیش از 
9 هزار نفر از رانندگان و خانواده آسیب دیده خبر داد و بیان کرد: به این افراد بعد از 

شناسایی اقلام بهداشتی و بسته های معیشتی اختصاص یافته است.
 

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم:

۵1 هزار متر مربع از اراضی ملی قم
 رفع تصرف شد 

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: از ابتدای 
فرودین ماه تا به امروز در بخش های جعفریه و کهک به همت مأموران یگان حفاظت 

این اداره کل از تصرف 51 هزار و 115 متر مربع از اراضی ملی جلوگیری شده است.
و  طبیعی  منابع  اداره کل  حفاظت  یگان  فعالیت های  به  اشاره  با  درودیان  علی 
آبخیزداری استان قم طی هفته و ماه گذشته اظهار کرد: مأموران یگان حفاظت بخش 
کهک به دنبال گشت و مراقبت در اراضی ملی، تصرفی مبنی بر شخم و غرس نهال که 

خود یکی از راهکارهای تصرف اراضی ملی است را مشاهده کردند.
وی اضافه کرد: مأموران با انجام هماهنگی های لازم در راستای اجرای تبصره یک 
ماده 55 قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و مراتع به منظور جلوگیری از تضییع 
حقوق بیت المال و تخریب انفال، نسبت به نزع نهال از اراضی ملی اقدام و مساحت 44 

هزار و 193 متر مربع از اراضی ملی روستای ورجان را رفع تصرف کردند.

باید موفقیت نسبی نون خ را به پای سعیدآقاخانی و تیم او نوشت 

»سریال نون خ« و قربانی شدن میان سانسور و کرونا 

اجتماعی

رئیس شورای اسلامی شهر قم به کاهش اختیارات شوراها به عنوان بزرگ ترین 
چالش پیش رو مدیریت شهری اشاره کرد و  گفت : به هر میزان اختیارات شورها 
ارتقاء جایگاه مجلس شورای  به  پیدا کند  افزایش  پارلمان محلی  به عنوان یک 
اسلامی کمک کرده و هر چه نمایندگان مجلس شورای اسلامی از مسئولیت های 

محلی خود فاصله بگیرند به سمت قانون گذاری و نظارت پیش خواهند رفت.
عبدالله جلالی به مناسبت نهم اردیبهشت روز ملی شوراها در گفت و گویی اظهار 
داشت: شور و مشورت از گذشته های دور موردتوجه مردم و ادیان الهی بوده و 
می توانیم با استناد به سوره شورا در قرآن کریم به اهمیت و ضرورت مشورت تأکید 

کنیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم به ضرورت مشورت به عنوان یک اصل عقلی تأکید 
کرد و افزود: در نظام جمهوری اسلامی چندین اصل به آن اختصاص داده شده و در 
اصل 6 قانون اساسی که به شیوه اداره کشور مبتنی بر انتخاب عمومی توجه کرده 
و انتخاب رئیس جمهور، نمایندگان مجلس و اعضای شورای اسلامی شهر و روستا 

را بر عهده مردم گذاشته است.
جلالی به اصل 7 قانون اساسی نیز اشاره و تصریح کرد: در این اصل نیز شوراها 
نیز  تا 106  اصل 100  در  و  معرفی شده  تصمیم گیری  ارکان  از  یکی  به عنوان 

چگونگی برگزاری انتخابات و نمایندگان بیان شده است.
وی صحبت درباره اصل شورا و مشورت را استفاده از خرد جمعی و تصمیم گیری 
بر مبنای شیوه دموکراسی و آراء دانست و خاطرنشان کرد: مفهوم این تعریف 
فرهنگ  باید  آنچه مهم است  لذا  بوده  و جمع گرایی  در تصمیمات  رد تک روی 
تصمیم گیری جمعی در بین اعضای شورا نهادینه شده و به خرد جمعی باور داشته 

باشند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم قضاوت مردم را نسبت به عملکرد شوراها نیازمند 
چند شاخص و محور خواند و بیان کرد: مردم اتفاقات عمرانی و خدماتی در شهر، 
شرایط و امکانات رفاهی و وضعیت امکان تفریحی، فضای سبز شهری و درمجموع 
وضعیت فرهنگی شهر را موردتوجه قرار داده و عملکرد شوراها را بر اساس آن ارزیابی 

کنند.
جلالی از مردم شریف قم درخواست کرد محورهای بیان شده را در ارزیابی شورای 
اسلامی موردتوجه قرار داده و تأکید کرد: با توجه به تصویب لایحه های شهرداری 
در شورای اسلامی شهر در همه حوزه ها اتفاقات خوبی در شهر افتاده و به عنوان 
اولویت به آن پرداخته شده است. وی ادامه داد: امروز پروژه های عمرانی بزرگی 
اجراشده و در حال اجرا است و نمونه آن را می توانیم از میدان ولی عصر)عج( که یک 
محور ترافیکی درون شهری و برون شهری بوده و تقاطع بلوار فردوسی به بلوار پیامبر 

اعظم)ص( به عنوان یک محور اصلی حمل ونقلی در آینده شهر نام ببریم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم تونل خیابان جمهوری و اتصال آن به بلوار امام 
علی )ع( نیز نام برد و گفت: تقاطع بلوار امام علی)ع( و بلوار حضرت معصومه)س( 
از سمت جعفریه در حال انجام بوده و در بحث فضای سبز، قم در شرایط بسیار 
خوبی نسبت به چندین سال گذشته قرارگرفته و همچنین در حوزه نظافت شهری و 

جمع آوری پسماند نیز در شرایط مطلوبی قرار داریم.
افزایش بهره وری با اجرایی شدن مدیریت واحدشهری

جلالی در ادامه به خلأ وحدت در مدیریت شهری اشاره کرد و افزود: خیلی از 
مشکلات درون شهری و ناهماهنگی های سطح شهر که موردانتقاد مردم قرارگرفته 
به علت عدم اجرایی شدن مدیریت واحد بوده و مطالبه ای به حقی از طرف مردم 
است که اجرای آن باعث کاهش هزینه ها، افزایش بهره وری و استفاده مطلوب از 

منابع و همچنین افزایش رضایت مندی مردم خواهد شد.
وی در ادامه به مسئله مهم درآمد پایدار در شهرداری ها توجه و تصریح کرد: 

اقدامات خوبی در مجلس شورای اسلامی در بازنگری ارزش افزوده انجام شده 
و لایحه درآمد پایدار شهرداری ها که در سال گذشته مصوب شد گام مؤثری به 
سمت حرکت به سمت توسعه بوده و در کنار آن نیز شوراها باید افزایش بهره وری 

را موردتوجه قرار دهند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم الکترونیکی شدن خدمات را به عنوان یکی از ابزار 
افزایش بهره وری نام برد و تأکید کرد: شورای اسلامی شهر قم گام های خوبی در این 

عرصه برداشته اما تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم.
مطالبه  یک  الکترونیکی  به صورت  را  مجوزها  اخذ  برای  مردم  مطالبه  جلالی 
به حق دانست و خطر نشان کرد: باید تمام خدمات شهرداری به مردم به صورت 
الکترونیکی ارائه شد و مردم کمترین رفت وآمد را به شهرداری ها داشته باشند و 
این مسئله به عنوان یکی از اولویت های شورای اسلامی شهر و شهرداری دنبال 

می شود.
وی بهره گیری از ظرفیت های فکری و نظرات و پیشنهاد های جامعه را نیز در 
تصمیم گیری های شورا مهم خواند و بیان کرد: شوراها حلقه وصل بین مردم و 
شهرداری به عنوان بازوی اجرایی شهر بوده و باید نظر مردم در همه حوزه ها تأمین 
شود و در گام نخست اتاق فکری با حضور بانوان در چهار گروه تخصصی حوزه 

شهرسازی، خدمات شهری، خانواده و مسائل فرهنگی تشکیل شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم به کاهش اختیارات شورها به عنوان بزرگ ترین 
چالش پیش رو مدیریت شهری اشاره کرد و اظهار داشت: به هر میزان اختیارات 
شورها به عنوان یک پارلمان محلی افزایش پیدا کند به ارتقاء جایگاه مجلس شورای 
اسلامی کمک کرده و هر چه نمایندگان مجلس شورای اسلامی از مسئولیت های 

محلی خود فاصله بگیرند به سمت قانون گذاری و نظارت پیش خواهند رفت.
از  یکی  به عنوان  نیز  را  شهرداری ها  و  شورا  عملکرد  در  شفاف سازی  جلالی 
دغدغه های اعضای شورا شهر عنوان و تصریح کرد: تا امروز اقداماتی درزمینه 
ارائه  همچنین  و  شهرداری  در  مالی  انضباط  شدن  حاکم  و  مالی  شفاف سازی 
مصوبات شورا به مردم انجام داده ایم اما سیستم مالی نقدی شهرداری ها خلأ ای 
در این شفاف سازی ایجاد کرده و باید برای رفع آن سیستم مالی از نقدی به سیستم 

تعهدی تغییر کند.
وی سپس اجرای هر نوع پروژه و اقدامی در سطح شهر را عامل ارتقاء فرهنگی 
شهر دانست و ابراز کرد: رابطه مستقیمی بین فعالیت های عمرانی و ارائه خدمات 
با مسائل فرهنگی و اجتماعی داشته که نباید آن را نادیده بگیریم، امروز سیستم 
حمل ونقل عمومی مناسب و ترافیک کمتر، عامل کاهش دغدغه های مردم شده و 

افزایش فرهنگ عمومی را به همراه دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: توسعه فضای تفریحی و امکان ورزشی و 
فرهنگی و همچنین توسعه فضای سبز به افزایش نشاط اجتماعی و فرهنگی کمک 
کرده و شاهد آرامش بیشتر مردم خواهیم بود و لذا باید بدانیم افزایش خدمات و 

توسعه شهر ارتباط مستقیمی بافرهنگ دارد.
جلالی در پایان به اقدامات شهرداری در زمان شیوع ویروس کرونا نیز اشاره کرد 
و افزود: اقدامات شهرداری بسیار قابل توجه بوده و درزمینه ضدعفونی و گندزدایی 
توقف  عوارض،  تعرفه  افزایش  عدم  و  انجام شده  بزرگی  کار  عمومی  فضاهای 
حمل ونقل عمومی، مسدود شدن پارکینگ ها و بخشودگی اجاره بها اماکن طرف 

قرارداد شهرداری ها باوجود خسارت های مالی با جدیت انجام شد.
وی حمایت های دولت از شهرداری ها را لازم و ضروری دانست و بیان کرد: یکی از 
راه های حمایت از شهرداری ها توسط دولت تأمین اتوبوس موردنیاز در حمل ونقل 
عمومی بوده و از سرفصل هایی که در کمک به ارگان ها و دستگاه موردتوجه قرار 

می دهد شهرداری ها نیز باید برخوردار شوند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :

کاهش اختیارات بزرگ ترین چالش پیش رو شوراها
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براساس اعلام مرکز ملی آمار ایران :

نرخ تورم فروردین ماه در استان های 
مختلف چگونه است؟

براساس اعلام مرکز ملی آمار ایران کردستان و کهکیلویه و بویراحمد به ترتیب 
با ٣٩ و ٣٧ درصد بالاترین نرخ تورم یک ساله، فارس با ٢٨.5 درصد وآذربایجان 

غربی ٢٩.٧ درصد کمترین نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به فروردین را داشت. 
مرکز ملی آمار نرخ تورم فروردین خانوارهای کشوری را به تفکیک استان های 

مختلف منتشر کرد. 
در فروردین ماه امسال عدد شاخص کل برای خانوارهای کشور )١٠٠=١٣٩٥( 
افزایش نشان  ماه قبل)اسفند ٩٨( ٢.١ درصد  به  به ٢٠4.٨رسید که نسبت 

می  دهد. 
در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور مربوط به استان های 
کردستان و کهگیلویه و بویر احمد با ٣.٨ درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه 

مربوط به استان آذربایجان غربی با ١.١ درصد افزایش است.
همچنین درصد تغییر شاخص کل در نخستین ماه سال نسبت به ماه مشابه 
سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای خانوارهای کشور ١٩.٨ درصد بود. بیشترین 
نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به استان هرمزگان )٢٧.٤ درصد( و کمترین آن 

مربوط به استان کردستان  )١٤.٠ درصد( است. 
نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به فروردین ماه ١٣٩٩ برای خانوارهای کشور به 
عدد ٣٢.٢ درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ایلام 

)٣٩.٠ درصد( و کمترین آن مربوط به استان  فارس )٢٨.٥ درصد( است.
شهری  خانوارهای  برای  کل  شاخص  عدد  جاری  ماهدسال  فروردین  در 

)١٠٠=١٣٩٥( به ٢٠٣.4 رسید که نسبت به ماه قبل ٢.٠ درصد افزایش یافت. 
استان  به  مربوط  شهری  خانوارهای  ماهانه  تورم  نرخ  بیشترین  ماه  این  در 
کهگیلویه و بویراحمد با ٣.٧ درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به 

استان آذربایجان غربی با ٠.١ درصد افزایش است. 
درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 
خانوارهای شهری کشور ٢٠.٢ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه 
خانوارهای شهری مربوط به استان هرمزگان )٢٦.٦ درصد( و کمترین آن مربوط 

به استان بوشهر )١٣.٧ درصد( است. 
نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به فروردین ماه ١٣٩٩ برای خانوارهای شهری به 
عدد  ٣١.٩ درصد رسید . بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ایلام  

)٣٨.٤ درصد( و  کمترین آن  مربوط به  استان  فارس )٢٧.١ درصد( است.
روستایی  خانوارهای  برای  کل  شاخص  ٩٩عدد  بهار  ماه  نخستین  در 
)١٠٠=١٣٩٥( عدد ٢١٢.6 را نشان می دهد که نسبت به ماه قبل ٣.١ درصد 

افزایش داشته است. 
در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای روستایی مربوط به استان های 
خراسان جنوبی و کرمانشاه با ٥.٠ درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط 

به استان اصفهان با ٠.٨ درصد افزایش است.
درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 

خانوارهای روستایی ١٨.١ درصد بود. 
بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به استان  هرمزگان )٢٩.٠ درصد( و 

کمترین آن مربوط به استان کردستان )١١.٥ درصد( است. 
نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به فروردین ماه ١٣٩٩ برای خانوارهای روستایی 
به عدد ٣٣.٩ درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ایلام 
)٤١.٦ درصد( و کمترین آن مربوط به استان  آذربایجان غربی )٢٩.٠ درصد( 

است.

معاون وزیر راه و شهرسازی :

مسکن ملی را ۲۵ درصد ارزان تر تولید و 
تحویل می دهیم

معاون وزیر راه  و شهرسازی با بیان اینکه بسته حمایتی تعریف شده می تواند تا 
25 درصد قیمت تمام شده تولید مسکن را کاهش دهد، گفت: اراضی موجود در 
منطقه 22 قابلیت اجرای مسکن ملی در قالب پروژه های مشارکتی را دارند که در 

صورت درخواست بخش خصوصی وارد پروژه خواهیم شد. 
محمود محمودزاده درباره اثر ارایه بسته حمایتی به سازندگان و مالکان زمین در 
طرح مسکن ملی اظهار داشت: مهم ترین اثرگذاری این بسته حمایتی که جزییات 

آن اعلام شده، تولید مسکن با کاهش 25 درصدی قیمت تمام شده است.  
وی با بیان اینکه بسته حمایتی تعریف شده می تواند تا 25 درصد قیمت تمام 
شده تولید مسکن را کاهش دهد، گفت: در طرح اقدام ملی هم قرار بر این است 
که واحدها با قیمت تمام شده به جامعه هدف واگذار شود و بسته های حمایتی 

هم تنها شامل حال پروژه های تعریف شده در طرح اقدام مسکن ملی می شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: تمام متقاضیانی که وارد طرح اقدام 
ملی می شوند، چه کسانی که اراضی خود را در این پروژه عرضه می کنند و چه 
سرمایه گذارانی که قصد عرضه واحدهای نیمه تمام را از طریق طرح مسکن ملی 
دارند، به نسبتی که از امکانات بسته حمایتی استفاده می کنند باید قیمت تمام 

شده را کاهش دهند.
معاون امور مسکن و ساختمان اظهار داشت: البته تمام تسهیلات و مزایای بسته 
حمایتی شامل حال پروژ  ه های نیمه  تمام نخواهد شد چراکه برای مثال پروژه های 
نیمه تمام مراحل دریافت پروانه و برخی از خدمات مهندسی را دریافت کرده اند 
و تخفیفات بسته حمایتی در این بخش ها برای این گروه از پروژه ها موضوعیت 
ندارد. محمودزاده همچنین درباره نحوه عرضه پروژه مسکن ملی تهرانسر گفت: 
تهرانسر یک پروژه چندگانه است که بخشی از آن کلنگ زنی شده است و برخی از 

پلاک های این پروژه کلنگ زنی خواهند شد.   
وی با بیان اینکه این پلاک ها به مروز به مشارکت گذاشته می شود و برای آن ها 
شریک انتخاب و تعیین خواهد شد، ادامه داد: تا زمانی سهم دولت و سهم بخش 
خصوصی )شریک دولت در اجرای پروژه های مسکن ملی مشارکتی( مشخص 

نشود، نمی توان درباره نحوه واگذاری آن تصمیم گرفت.    
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: سیستم مشارکت، آورده دولت زمین است 
و سهم سازنده )شریک دولت( هزینه های خدمات مهندسی و پروانه، طراحی، 
ساخت و تحویل است. محصول نهایی، نسبت به آورده ای که طرفیت داشتند 

تقسیم خواهد شد.
محمودزاده افزود: با توجه به قیمت زمین و هزینه تمام شده ساختمان، سهم 
مشخص  مشارکتی  پروژه  در  واحدهای ساخته شده  تعداد  از  و شریک  دولت 
می شود و در آن زمان براساس قیمت کارشناسی شده واحدها سهم طرفین جدا 
می شود. بنابراین تا زمانی که سهم دولت و شریک جدا نشود، نمی توانیم تعهدی 
برای آن ایجاد کنیم. پروژه های مشارکتی باید به نقطه ای برسد که قابلیت تقسیم 

سهم بین شرکا باشد.
وی با اشاره به سایر پروژه های مشارکت مسکن ملی در تهران گفت: اراضی 
موجود در منطقه 22 قابلیت اجرای مسکن ملی در قالب پروژه های مشارکتی 
اما  را دارند که در صورت درخواست بخش خصوصی وارد پروژه خواهیم شد 

پلاک های بزرگی نیستند.

وحید شقاقی شهری می گوید بیست درصد از بنگاه های اقتصادی کشور در 
شرایط کنونی و تحت تاثیر شیوع کرونا در وضعیت مناسبی به سر می برند و امکان 

استفاده از فرصت ها برای کاهش فشار اقتصادی نیز وجود دارد. 
در حالی که پیش از شیوع ویروس کرونا انتظار می رفت پس از دو سال رشد 
منفی اقتصادی و تورم بیش از 30 درصدی در سال جاری نرخ رشد به صفر 
نزدیک شود و نرخ تورم هم کاهش یاید. با این همه بحران حاصل از شیوع کرونا 
تمام پیش بینی ها از اقتصاد ایران و دیگر کشورها را به نحوی تغییر داد که صندوق 
بین المللی پول از رشد اقتصادی منفی سه درصد برای جهان در سال 2020 
خبر داد. این امر سبب شده تا پیش بینی این صندوق از رشد اقتصادی ایران در 
سال جاری نیز به منفی 6 درصد کاهش یابد. با این حال کارشناسان اقتصادی 
معتقدند دولت ایران می تواند از فرصتهای خود استفاده کند تا بتواند از سطح 

مشکلات بکاهد.
وحید شقاقی، کارشناس اقتصادی، درباره ارزیابی صندوق بین المللی پول از 
وضعیت اقتصادی ایران در سال 2020 گفت: پیش تر و قبل از شیوع ویروس 
کرونا پیش بینی اغلب موسسات از جمله صندوق بین المللی پول از اقتصاد ایران 
عبارت از این بود که نرخ رشد اقتصاد مثبت و میان صفر تا یک خواهد شد. اما 
عملا شیوع گسترده کرونا تمام ارزیابی ها از اقتصاد ایران و دیگر کشورهای جهان 

را تغییر داد.
وی تاکید کرد: پیش از اینکه کرونا در جهان شایع شود انتظار می رفت که 
اثرات کاهش فروش نفت ایران در سال 98 خود را تخلیه کرده باشد. یعنی 
اثراتی که در دو سال 97 و 98 بر کاهش درآمدهای ارزی موثر بود دیگر تا پایان 
98 تخلیه شوند. انتظار برای امسال این بود که دیگر این کاهش فروش به رشد 
منفی نیانجامد. طبیعتا در مورد کرونا نیز بیشتر تبعات منفی آن را باید در سه 
ماهه نخست امسال تجربه کرد. شقاقی تصریح کرد: در میان بخشهای مختلف 
اقتصادی کشور خدمات بیشترین آسیب را خواهد دید. البته نفت دیگر رشد 
منفی نخواهد داشت و در بخش کشاورزی هم انتظار می رود رشد مثبت حاصل 
شود. این میان بخش صنعت و معدن هم تا حدودی رشدی منفی خواهد داشت. 

البته این مهم برای سه ماهه نخست قطعی است.
او با اشاره به نقش 50 درصدی خدمات در اشتغال و تولید ناخالص داخلی 
در  را  خود  خدمات  بخش  منفی  رشد  می شود  سبب  امر  این  افزود:  کشور 
اشتغالزایی نشان دهد. به هر روی فکر می کنم برای بهار 99 نرخ رشد اقتصادی 
کشور بین منفی 7 تا 10 درصد خواهد شد. با این حال مهم است که تبعات این 
رشد منفی سه ماهه را بتوان کنترل کرد که در این صورت عملکرد سالانه اقتصاد 

کشور متفاوت خواهد شد.

این کارشناس اقتصادی با اشاره به بسته اقتصادی دولت و اهمیت کنترل 
هزچه سریعتر شیوع کرونا گفت: هر چه زودتر کرونا مهار شود و از سوی دیگر 
هر چه بسته اقتصادی دولت بتواند تحرک بیشتری به اقتصاد دهد و به اصطلاح 
فرصتهایی برای اقتصاد ایجاد کند، طبیعی است که از فصل دوم امسال یعنی 
تابستان شرایط برای اقتصاد ایران بهتر خواهد شد. نباید فراموش کنیم که هم 
اکنون 20 درصد بنگاههای کشور یعنی آنها که در حوزه مواد غذایی، صنایع 
دارویی و تجهیزات پزشکی فعال هستند روزهای خوبی را سپری می کنند اما 

بنگاههای دیگر کشور دچار بحران شدند.

او افزود: اگر دولت از این فرصت استفاده کند و اولا اقتصاد را دیجیتالیزه کند و از 
سوی دیگر از فرصت رونق 20 درصد بنگاهها به نحوی استفاده کند که بخشهای 
دیگر نیز به فرصتهایی دست یابند من باور دارم پیش بینی صندوق بین المللی 
پول اشتباه درآید و نرخ رشد اقتصادی کشور پس از فصل بهار به تدریج کاهش 
یابد و حتی به صفر برسد. البته این کار دشواری است و مهم این است که کیفیت 
سیاستگذاری ها چگونه باشد و چطور از فرصتها استفاده شود. این میان اهمیت 

مقابله سریع با ویروس کرونا هم قطعا تاثیرات بسزایی خواهد داشت.
این کارشناس اقتصادی در مورد پیش بینی صندوق بین المللی پول درباره 
نرخ تورم گفت: در ماجرای تورم هدفگذاری بانک مرکزی کشور رفتن به کانال 
20 درصدی است. پیش بینی من این است که تورم ایران متاثر از میزان رکود 
اقتصادی متغیر خواهد بود. اگر رکود عمیق شود و قدرت خرید مردم افزایش 
نیابد پیش بینی می شود که نرخ تورم هم کاهند باشد. اگر قیمت ارز کنترل 
نشود ولی قدرت خرید مردم را دولت افزایش دهد احتمال دارد نرخ تورم مطابق 

پیش بینی صندوق بین المللی پول به کانال 30 تا 40 درصدی برود.
او ادامه داد: در سال گذشته برطبق گزارش بانک مرکزی نرخ تورم کشور 41 
درصد اعلام شد. با این همه برای امسال انتظار بانک مرکزی تعمیق رکود است 
و اگر دولت در حین کنترل رکود بتواند قیمت ارز را نیز مدیریت کند می توانیم 
به اهداف بانک مرکزی که تورم 20 تا 30 درصدی است برسیم ولی اگر کنترل 

قیمت ارز از دست برود مشکلات بیشتر و تورم هم بیشتر می شود.
او تصریح کرد: بانک مرکزی مولفه های پولی خود را برای کانال 20 درصدی 
تنظیم کرده ولی باید منتظر ماند و دید مولفه های اثرگذار بر نرخ تورم چون 
مهار رکود اقتصادی، سیاست انبساطی پول، کسری بودجه، رشد نقدینگی، 
استقراض از بانکها، بدهی دولت به بانک مرکزی و ضریب فزاینده نهایتا چگونه 
خواهند بود چرا که مجموعه این مولفه هاست که می تواند نرخ تورم کشور را 
تشکیل دهد. شقاقی تصریح کرد: ارزیابی صندوق بین المللی پول از وضعیت 
اقتصادی ایران در سال جاری می تواند درست باشد به شرطی که دولت منفعلانه 
به مشکلات برخورد کند. هر چه دولت فعالانه تر و ثمربخش تر به مشکلات برخورد 
کند طبیعی است که تبعات منفی کاسته و وضعیت اقتصادی کشور بهبود خواهد 

یافت.

کار کدام بنگاه های اقتصای پس از شیوع کرونا سکه شد؟

وحید شقاقی شهری: شرایط اقتصادی از تابستان بهتر می شود

اقتصادی

خصوصی سازی  سازمان  رئیس  صالح  علیرضا 
توضیحاتی در مورد عرضه نخستین صندوق ETF تحت 
عنوان واسطه گری مالی که شامل سه بانک و دو شرکت 

بیمه می شود، ارائه کرد. 
علیرضا صالح در برنامه گفت وگوی ویژه خبری، با اشاره 
گفت:  بورس،  در  دولتی  شرکت های  سهام  عرضه  به 
یک صندوق چهاردهم اردیبهشت عرضه می شود و دو 
صندوق دیگر هم در آینده عرضه خواهند شد. در عرضه 
نخست به هر فرد 20 تا 30 درصد تخفیف داده می شود 
اما این تخفیف برای همان فرد در صندوق های دیگر قابل 

استفاده نیست.
وی با تاکید بر این که دولت ابزاری برای افزایش قیمت 
سهام شرکت هایی که می خواهد عرضه کند ندارد، توضیح 
داد: دولت عرضه کننده است و اگر صف فروش را زیاد کند 
قیمت ها کاهش خواهد یافت. به عبارت دیگر خرید برای 
دولت ممنوع است پس به چه طریقی می تواند قیمت را 

بالا ببرد؟
ETF جزئیات نخستین صندوق

رئیس کل سازمان خصوصی سازی با اشاره به عرضه 
نخستین  عنوان  به  مالی  واسطه گری  صندوق  سهام 
صندوق، گفت: دولت بهترین سهام ها را برای این صندوق 
در نظر گرفته است. این صندوق شامل سهام بانک های 
صادرات، تجارت، ملت و بیمه های البرز و امین است که 

در آنها سیت مدیریتی دیده شده است.
صالح با تاکید بر این که هدف دولت فقط تامین مالی 
هزار   15 حدود  صندوق  این  در  کرد:  عنوان  نیست، 
میلیارد تومان تخفیف داده می شود. برای این که عدالت 
اجتماعی هم رعایت شود، شب عرضه آگهی ندادیم بلکه 
یک هفته پیش از پذیره نویسی شرایط را اعلام کردیم و 
از روز پذیره نویسی که چهاردهم اردیبهشت است تا 31 

اردیبهشت به مردم زمان می دهیم.
امکان مشارکت با کد بورسی و کد ملی

ETFها  پذیره نویسی  نحوه  مورد  در  ادامه  در  وی 
از  می توانند  دارند  بورسی  کد  که  افرادی  داد:  توضیح 
طریق کارگزاری ها و بانک ها اقدام کنند و افرادی که کد 

بورسی ندارند می توانند با حداقل اطلاعات شامل نام و 
نام خانوادگی، کد ملی، کد پستی و شماره موبایل از طریق 
اقدام  بانک ها  و غیرحضوری همه  درگاه های حضوری 
کنند. به گفته رئیس کل سازمان خصوصی سازی، واریز 
وجه می تواند از طریق سرپرست خانوار برای همه اعضای 
خانواده انجام شود اما اگر قرار باشد به هر فرد دو میلیون 
سهم داده شود هر کد ملی به صورت مجزا می تواند این 

میزان سهم را بگیرد.
صندوق  زمانی که  این که  بیان  با  ادامه  در  صالح 
سرمایه گذاری می خواهد در بورس تاسیس شود، باید 
اساسنامه و امیدنامه آن در کدال منتشر شود، اظهار کرد: 
در این راستا اساسنامه و امیدنامه صندوق واسطه گری 
مالی در کدال منتشر شده است و روزی که سهام عرضه 

شود هیچ کس نمی تواند اساسنامه را تغییر دهد.
مدیریت صندوق تا 1400 با دولت است

وی با تاکید بر این که قدرت مدیریت دولت بر صندوق 
حداکثر تا پایان سال 1400 است، اظهار کرد: از سال 
1400 به بعد دولت حق مدیریت ندارد و یک دهم درصد 
سهامدارانی که سهم یک شرکت را خریده اند، جایگزین 

دولت می شوند.

رئیس کل سازمان خصوصی سازی ادامه داد: در این 
راستا هدف این است که تا سال 1400 مجمع الکترونیکی 

یا رای گیری الکترونیکی را راه اندازی کنیم.
صالح به مردم توصیه کرد: اساسنامه و امیدنامه صندوق 
را بخوانند تا متوجه شوند مدیریت صندوق اکتیو نیست 
و مدیر نمی تواند سهام بانک را خرید و فروش کند. فقط 

سود سهام را پرداخت و بازارگردانی می کند.
ETF جزئیات سه صندوق

وی در ادامه با بیان این که دولت قصد دارد سهام خود در 
شرکت های دولتی را در قالب دو گروه عرضه کند، توضیح 
اول شرکت هایی هستند که در حال حاضر  داد: گروه 
در بورس وجود دارند که شامل سه صندوق واسطه گری 
مالی، پالایشی )چهار پالایشگاه به ارزش 22 هزار میلیارد 

تومان( و صنایع فلزی و خودروسازی می شود.
رئیس کل سازمان خصوصی سازی ادامه داد: برخی 
ایمیدرو  مانند  مادرتخصصی  شرکت ها هم شرکت های 
و ایدرو هستند که مجموع آن را در قالب یک هلدینگ 
می کنیم.  پذیرش  بورس  در  سرمایه گذاری  شرکت  یا 
باید در نظر داشت که بورس استانداردهایی دارد که اگر 
یک شرکت آن ها را رعایت نکند، نمی تواند وارد این بازار 

شود و هدف ما این است که اطلاعات افشا نشده ای در 
را عرضه  صورت های مالی شرکت هایی که سهام آن ها 
می کنیم، وجود نداشته باشد. حداقل تا شش ماه آینده 
دو یا سه هلدینگ به ارزش 80 هزار میلیارد تومان وارد بازار 

خواهیم کرد.
آخرین وضعیت واگذاری سهام سرخابی ها

باشگاه  دو  سهام  واگذاری  مورد  در  ادامه  در  صالح 
وزارت  داد:  توضیح  بورس،  در  پرسپولیس  و  استقلال 
کار  به  واگذاری  این  برای  را  خود  تلاش  همه  ورزش 
گرفته است و مانع خاصی سر راه آن نیست. در حساب 
و کتاب های این دو باشگاه ابهاماتی وجود دارد که باید 
برطرف شود. استقلال و پرسپولیس مشمول ماده 141 
هستند. از این رو از وزارت ورزش خواستیم دو ورزشگاه را 
به نام این دو تیم کند. وی ادامه داد: دارایی های فیزیکی 
و برند دو باشگاه در حال بررسی است و برند پرسپولیس 
ارزش گذاری شده اما هنوز در صورت مالی منتشر نشده 
از استقلال برای  است. ممکن است پرسپولیس زودتر 
واگذاری آماده شود. رئیس کل سازمان خصوصی سازی 
ادامه داد: امروز طبق قول باشگاه استقلال و وزیر ورزش، 

قرار شد کار تا مرداد انجام شود.
**خرید و فروش سهام ETFها دو ماه بعد از پذیره نویسی
همچنین در این برنامه، علی صحرایی مدیرعامل بورس 
تهران با بیان این که سهام صندوق واسطه گری مالی تا دو 
ماه بعد پذیره نویسی قابلیت فروش در بورس اوراق بهادار 
تهران را ندارد، گفت: این موضوع حتی برای افرادی که 

کد بورسی ندارند، صدق می کند.
احتمال معامله خارج از ساعت برخی از 

سهام ها
وی با اشاره به اختلالاتی که در هسته معاملات وجود 
دارد، گفت: با توجه به محدودیت هایی که وجود دارد، 
امکان به روزرسانی نرم افزار نیست. در این راستا معاملات 
آخرین عرضه اولیه که دو میلیون نفر در آن شرکت کردند 
را، به خارج ساعت معاملات منتقل کردیم. سعی می کنیم 
زیرساخت ها را فراهم کنیم و اگر نشد زمان معاملات را 

تغییر می دهیم.

رئیس سازمان خصوصی سازی تشریح کرد:

جزئیات عرضه سهام شرکت های دولتی در بورس

با توجه به اینکه این روزها بانک ها خود را مکلف به اجرای سود سپرده 15 درصدی 
دانسته اند، عواملی در این زمینه نقش داشته اند که یکی از برجسته ترین این عوامل 
فشار مالیات بر بانک ها است و اقداماتی نیز از سوی بانک مرکزی همچون نظارت 
جدی بر بانک ها، جلوگیری از اضافه برداشت بانک ها، برخورد با مدیران بانکی 
فاقد صلاحیت، شفاف سازی تراکنش های بانکی و... در این زمینه تاثیرگذار اعلام 
شده اند.  سپرده های بانکی پولی است که در حساب های بانکی با یک مدت معین و 
سود مشخصی نگهداری می شود که این روزها سود سپرده یکی از موضوعات داغ در 
بحث ها بوده که آیا نرخ سود سپرده کاهش پیدا کرده یا خیر، درحالیکه طبق مصوبه 
شورای پول و اعتبار سال 1395 بانک ها موظف هستند از سرمایه گذاران خود برای 

سپرده ها معادل 15 درصد سود دریافت کنند.
اما این قانون از سوی بسیاری از بانک ها اجرا نمی شد و آن ها قانون را دور می زدند 
که به تازگی بانک ها تصمیم گرفتند از این قانون تمکین کنند و سود سپرده 15 

درصدی دریافت کنند که در نتیجه سود سالانه تغییر نکرده است.
یکی از عواملی که بانک های متخلف آن را به عنوان اهرم فشاری برای تمکین 
خودشان از قانون اعلام کرده اند، مالیات است زیرا، سازمان امور مالیاتی سود سپرده 
بالاتر از 15 درصد را بهره می داند و از مابه التفاوت سود بالاتر از قانون و سود 15 

درصدی، مالیات 25 درصدی اخذ می کند.
فشار مالیات بر تمکین از سود سپرده 15 درصدی

در این زمینه، رئیس کل سازمان امور مالیاتی ضمن تایید گفته ذکر شده در بالا، به 

ایسنا توضیح داد که سیستم بانکی به هر دلیل سودهای سپرده بیشتر از 15 درصد 
را پرداخت و دریافت می کردند که سازمان امور مالیاتی برای تامین هدف شورای پول 
و اعتبار و استفاده از ابزار مالیاتی برای اعمال قانون، سود سپرده های بالاتر از 15 
درصد که بانک ها دریافت کرده بودند را به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی نپذیرفت 

و نخواهد نپذیرفت.
بانکی  سپرده های  سود  برای  را  هزینه ای  بانکی  سیستم  پارسا  گفته  طبق 

می پرداخت که سازمان مالیاتی آن را به عنوان هزینه قانون قبول مالیاتی نمی دانست 
و سیستم بانکی را مجبور کرد تا از قانون تمکین کند و سودی بالاتر از 15 درصد 
برای سپرده های بانکی دریافت نکند. در ادامه این مقام مسئول خاطرنشان کرد که 
اکنون که نرخ واقعی سود سپرده ها منفی است، مالیات بر سود سپرده های بانکی 

موضوعیت ندارد و این سازمان برنامه ای هم در این زمینه ندارد.
اقدامات احتیاطی بانک مرکزی برای سودهای بانکی

علاوه بر مالیات، رئیس کل بانک مرکزی درباره روند اخیر نرخ سود سپرده و سود 
بین بانکی اقدامات احتیاطی را که در این زمینه موثر بوده اند را، اعلام کرد که شامل 
نظارت جدی و مدیریت شده بانک مرکزی بر بانک ها و موسسات اعتباری ناتراز و 
مشکل دار، براساس اختیارات کسب شده از سران قوا، تجدیدنظر در صلاحیت فنی 
مدیران بانک هایی که عملا ناقض مقررات مصوب بوده اند و تداوم اعمال مقررات، 
جلوگیری قاطع از اضافه برداشت بانک ها و موسسات اعتباری و کاهش تدریجی و 

رساندن آن به حداقل ممکن است.
همچنین ادغام عملی بانک های وابسته به نیروهای مسلح طی تشریفات اداری 
آن در چند هفته آینده ، آغاز به کار عملیات بازار باز و تلاش برای توسعه آن، که در 
کنار سایر اقدامات، به تعدیل غیردستوری و تدریجی نرخ سود بین بانکی، سود 
بانکی و اوراق خزانه کمک کرده است و شفاف سازی تراکنش های بانکی و اعمال 
مقررات شدید در نقل و انتقال پول، برای مبارزه با پولشویی نیز، از جمله این اقدامات 

احتیاطی هستند.

با تمکین از سود سپرده 15 درصدی ؛

چه عواملی بر قانون مندی بانک ها تاثیر گذاشتند؟
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یک مسئول در ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

 آغاز ثبت نام کاندیداهای انتخابات 
ریاست هیات بسکتبال قم

 مسئول امور مجامع هیات های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم از 
آغاز ثبت نام کاندیداهای ریاست چهار سال آینده هیات بسکتبال قم خبر داد. 

محمد علی مردانی اظهار داشت: این اداره کل از امروز بر اساس تبصره 2 ماده 
7 آیین نامه هیات های ورزشی از متقاضیان احراز پست ریاست هیات بسکتبال 
استان قم ثبت نام می کند و افراد واجد شرایط برای این منظور به امور مجامع 

هیات های ورزشی مراجعه کنند.
وی ادامه داد: ثبت نام به مدت یک هفته کاری انجام می شود و کاندیداهای 
معترض به فرآیند انتخابات و نتیجه آن حداکثر ظرف مدت 10 روز پس از برگزاری 
مجمع انتخابات این هیات می توانند شکایات خود را به همراه مستندات مرتبط 
برای رسیدگی به امور مجامع هیات های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان ارائه 
کنند، زیرا شکایات دریافتی پس از پایان این محدوده زمانی قابل رسیدگی نخواهد 

بود.
مسئول امور مجامع هیات های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم با 
اشاره به شرایط کاندیداها، افزود: اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی، تابعیت 
کشور، اعتقاد به یکی از ادیان رسمی، عدم سوء سابقه کیفری، دارا بودن حداقل 
سن 25 سال تمام و دارا بودن حداقل تحصیلات لیسانس از جمله شرایط ثبت نام 

در این انتخابات است.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که قصد کاندیداتوری در انتخابات هیات بسکتبال 
استان قم را دارند باید مدارک مورد نیاز نظیر فرم ثبت نام، تصویر تمام صفحه های 
شناسنامه، کارت ملی، کارت پایان خدمت، کارت معافیت دائم یا عضویت رسمی 
در نیروهای مسلح همراه با تصویر آخرین مدرک تحصیلی، کارت مربیگری و 

داوری و دو قطعه عکس خود را به امور مجامع هیات ها ارائه کنند.
علی مردانی اضافه کرد: هر کاندیدا باید برنامه های پیشنهادی کوتاه مدت و بلند 
مدت خود و همچنین نحوه تامین منابع مالی هیات بسکتبال، گزینه های خود 
برای پست های دبیری و نایب رئیسی هیات و عدم سوء پیشینه کیفری خود را نیز 

به همراه سایر مدارک به این اداره کل ارائه کند.
وی افزود: دوره چهار ساله ریاست مرتضی سخایی روز هجدهم خرداد ماه امسال 
به پایان می رسد و مجمع انتخابات با حضور رئیس فدراسیون، مدیرکل ورزش و 
جوانان و دیگر اعضای مجمع نظیر نماینده آموزش وپرورش، نماینده قهرمانان، 

داوران، مربیان، بخش های تابعه و غیره در این اداره کل برگزار خواهد شد.
رییس هیات مدیره پرسپولیس گفت: در خصوص شکایت »برانکو ایوانکوویچ« 
در حال مکاتبه با فیفا هستیم و هیچ خطری از این بابت باشگاه را تهدید نمی کند و 

ضمن آنکه دفاعیات خود را در رابطه با شکایت کالدرون را نیز ارایه دادیم. 
»مهدی رسول پناه« امروز )دوشنبه( در جمع خبرنگاران در مورد آخرین وضعیت 
شکایت »برانکو ایوانکوویچ«، اظهار داشت: برانکو بابت مطالباتش شکایتی را 
مطرح کرده و حکم اولیه این شکایت آمده و باشگاه نیز در مهلت قانونی درخواست 
خود را به فیفا ارسال کرد و مراحل قانونی در حال طی شدن است. در حال حاضر 

در حال مکاتبه با فیفا هستیم و هیچ خطری پرسپولیس را تهدید نمی کند.
وی در مورد مطالبات پرسپولیس از فیفا، تصریح کرد: مطالبات باشگاه حدود 
650 هزار دلار است.  قطعی شدن آرا در فیفا زمان می برد و آرایی که  قطعی شده 

و مبلغ کمتری دارند را از همان مطالبات فیفا پرداخت می کنیم.
رسول پناه در مورد تکمیل نشدن هیات مدیره پرسپولیس، گفت: این موضوع 
از اختیارات وزارت ورزش و جوانان است. خیلی محکم در حال انجام دادن کارها 

هستیم و هیچ خللی در کار ما به وجود نیامده است.
وی همچنین در مورد شکایت کالدرون خاطر نشان کرد: کالدرون بابت مطالبات 
خود شکایتی را مطرح کرده و ما هم دفاعیات محکم خود را ارائه کردیم و منتظر 

رای دادگاه هستیم.

رئیس هیأت تنیس روی میز استان قم:

پینگ پنگ بازان قم در رنکینگ 
تنیس روی میز ایران سوم شدند 

رئیس هیأت تنیس روی میز استان قم گفت: تیم پسران نوجوان قم در رنکینگ 
تیم های برتر مسابقات قهرمانی کشور رتبه سوم را به خود اختصاص داد.

 محمد عموئیان اظهار کرد: بعد از موفقیت تیم هیأت تنیس روی میز قم در کسب 
مقام نخست و عنوان قهرمانی رقابت های لیگ برتر نوجوانان و جوانان باشگاه های 
کشور، ایستادن در جایگاه سوم رنکینگ تیمی پسران نوجوان ایران یک دستاورد 

ارزشمند دیگر برای این رشته به شمار می رود.
وی با اشاره به اعلام رنکینگ ملی رده سنی نوجوانان تنیس روی میز کشور 
در بخش تیمی، افزود: تهران با کسب 20421 امتیاز در مجموع سه مرحله این 
رقابت ها رتبه نخست را کسب کرد، مازندران با کسب 10070 امتیاز در مکان دوم 
این رده بندی جای گرفت و تیم پسران نوجوان هیأت پینگ پنگ قم با 9300 امتیاز 

سوم شد.
رئیس هیأت تنیس روی میز استان قم اضافه کرد: در دور نخست این رقابت ها 
تیم هیأت قم 2190 امتیاز، در دور دوم 1925 امتیاز و در دور سوم 4185 امتیاز 
به خود اختصاص داد تا در رده بندی 34 تیم شرکت کننده در مسابقات رنکینگ 
تنیس روی میز کشور در سال 1398، رتبه سوم را به خود اختصاص داده و پس 

از قهرمانی در لیگ برتر نوجوانان و جوانان ایران یک موفقیت دیگر کسب کند.
وی ابراز کرد: همین رتبه بندی در بخش تیمی دختران جوان تنیس روی میز 
کشور نیز توسط فدراسیون پینگ پنگ انجام گرفت و تیم جوانان قم با کسب 
3579 امتیاز بین 34 تیم حاضر در رده بندی رتبه سیزدهم را به خود اختصاص 
داد، در شرایطی که تیم های هیأت تنیس روی میز همدان، آذربایجان غربی و 
تهران اول تا سوم هستند. عموئیان در ادامه با اشاره به برنامه های این هیأت در 
سال جاری، بیان کرد: ما فعالیت های خود را در شروع هر سال با برگزاری مسابقات 
همگانی تنیس روی میز به مناسبت روز جهانی این رشته در بوستان ها و فضاهای 
تفریحی نقاط مختلف قم آغاز می کردیم اما امسال شیوع کرونا این اجازه را نداد و 
منتظریم تا زمان بازگشایی مجدد اماکن ورزشی اعلام شود تا در سالن هایی که در 
اختیار هیأت است و همچنین در باشگاه های پینگ پنگ قم استارتی قوی برای 

موفقیت در سال 99 بزنیم.

خزانه دار فدراسیون فوتبال:

 از ویلموتس طلبکاریم 
خزانه دار فدراسیون فوتبال گفت: در لایحه ای که به ویلموتس ارائه کردیم، به 

او گفته ایم که از شما طلب هم داریم و باید این مطالبات به ما برگشت داده شود. 
علی سلیمانی در جمع خبرنگاران  در پاسخ به این سؤال که آیا این رقم مثل 
پاداش جام جهانی هم مشخص  است، گفت:  پاداش جام جهانی مشخص 
نبود. این پاداش ها به این شکل بود که 16 تیم اول 8 میلیون دلار پاداش دریافت 
می کردند. اینگونه نیست که فیفا به فدراسیون فوتبال ایران مثل فدراسیون فوتبال 
آلمان یا آفریقای جنوبی نگاه کند. هر فدراسیون براساس اطلاعاتی که ما نیز 
داریم، تجزیه و تحلیل خواهد شد و به نسبت هزینه هایی که دارد، کمک هایی به 

آنها انجام خواهد شد. 
خزانه دار فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سؤال که آیا فوتبال دوستان دیگر نباید 
نگران بدهی به ویلموتس باشند، گفت: چون حقوق ویلموتس پرداخت شده، 
مشکلی وجود ندارد و جای نگرانی نیست. زمانی که قصد فسخ قرارداد ویلموتس 
را داشتیم،  اصلا بحث فسخ قرارداد وجود نداشت. ما  حتی مطالبات وی را یک 
ماه بیشتر نیز پرداخت کردیم، حتی در لایحه ای که به این مربی ارائه کردیم، به 

او گفته ایم که از شما طلب هم داریم و باید این مطالبات به ما برگشت داده شود. 
سلیمانی خاطرنشان کرد: ویلموتس طبق قراردادش باید سه ماه از طلب خود 
را دریافت می کرد و فکر می کنم او به دنبال این است که سه ماه از قراردادش را 
دریافت کند. دادخواست 6 میلیون یورویی این مربی نیز منطقی نیست و با 
اطلاعاتی که من دارم، اگر حتی ادعای ما ثابت نشود، نهایت پرداختی ما به این 

مربی سه ماه حقوق است. 

گزارش :رضا جعفری

سه چهره مستعد و آینده دار کاراته استان قم با عملکرد موفق در مجموع سه 
مرحله رقابت های لیگ کاراته وان ایران جایگاه نخست رنکینگ این مسابقات را به 

خود اختصاص دادند.
فدراسیون کاراته برترین های رنکینگ لیگ کاراته وان سال 1398 پسران ایران را 
در حالی اعلام کرد که از بین سه کاراته کای قمی دارنده رتبه نخست این رنکینگ 
یعنی مرتضی نعمتی، امیرمحمد رشید و محمدجواد برخوردار، مرتضی نعمتی به 
واسطه عضویت در تیم های اعزامی کشورمان به رقابت های برون مرزی و کسب 

مدال بین المللی و آسیایی چهره سرشناس تری به شمار می رود.
 نعمتی قهرمان بی رقیب امیدهای ایران

مرتضی نعمتی از شاگردان مربی سازنده این رشته یعنی سیدعلی خلیلی در 
باشگاه کاراته استقلال قم است که در وزن منهای 67 کیلوگرم بخش کومیته رده 
سنی امید مسابقات لیگ کاراته وان پسران ایران جایگاه نخست را در اختیار دارد، 
کاراته کایی که از سال 90 فعالیت در این رشته را از باشگاه استقلال زیر نظر شیهان 
خلیلی شروع کرده است. نعمتی که یکی از چهره های شاخص کاراته قم در 
میادین داخلی و برون مرزی محسوب می شود، از سال 1395 به عضویت تیم ملی 
در آمده و نشان برنز مسابقات نوجوانان آسیا در کشور اندونزی را در کارنامه دارد، 

همچنین موفق به کسب دو نشان طلای مسابقات آزاد ترکیه شده است.
این کاراته کای آینده دار از مسابقات جایزه بزرگ کاراته که هر ساله با حضور 
چهره های مطرح داخلی و خارجی در ارومیه برگزار شد یک نشان طلا و یک مدال 
برنز کسب کرده و مجموعا 6 مدال شامل دو نشان طلا، دو نقره و دو برنز حاصل 

حضورش در مسابقات انتخابی تیم ملی است.
کسب چهار مدال شامل دو طلا و دو نقره از مسابقات کاراته وان ایران، طلای 

مسابقات بین المللی چین، چندین طلای استانی، کشوری و بین المللی جزو 
دیگر افتخارات مرتضی نعمتی قهرمان خوش آتیه کاراته قم است، کاراته کایی که 
در سال 1397 نیز رتبه نخست رنکینگ وزن منهای 60 کیلوگرم امیدهای ایران 
را به خود اختصاص داد و با سابقه عضویت تیم ملی در مسابقات جهانی اسپانیا، 
اکنون دارنده رتبه نخست رنکینگ وزن منهای 67 کیلوگرم امیدهای کشور در سال 

98 محسوب می شود. 
رشید قهرمان 3 مرحله لیگ کاراته وان

امیرمحمد رشید کاراته کای وزن منهای 40 کیلوگرم رده سنی نونهالان استان 
قم در لیگ کاراته وان سال 1398 است که رتبه نخست رنکینگ این مسابقات را 
در اختیار دارد، کاراته کای ارزنده ای که از استعدادها ناب کاراته قم در تمام مراحل 

لیگ کاراته وان سال گذشته بود و بدون رقیب صدرنشین شد.
رشید در رنکینگ نخستین مرحله لیگ کاراته وان ایران که تیر ماه سال قبل در 
سالن شهید افراسیابی تهران به انجام رسید بالاتر از رقبایی همچون محمدامین 
الاسلامی از مازندران، علیرضا احمدی از البرز و امیرمحمد سعیدی از کهگیلویه و 
بویراحمد صدرنشین شد و در مرحله دوم به میزبانی سالن شهدای نوبخت بابلسر 
همین رتبه را بالاتر از مهرشاد ملاقلی از البرز، مهدی حسین زاده از مازندران و 

مهدی میرزا بابازاده از مازندران تکرار کرد.
روند موفقیت ها و درخشش چهره خوش آتیه کاراته قم در مسابقات لیگ کاراته وان 
نونهالان سال 1398 در مرحله سوم لیگ کاراته وان نیز ادامه یافت و امیرمحمد 
رشید در وزن اختصاصی خود باز هم رتبه نخست رنکینگ را به دست آورد تا شاگرد 
نابغه استاد غلامرضا دباغیان سرمربی اسبق تیم های ملی ایران از باشگاه انقلاب، 

بهترین 40 کیلوی نونهالان ایران در سال 98 لقب بگیرد. 
۲ قهرمانی برخوردار در مسابقات رده نونهالان

محمدجواد برخوردار دیگر کاراته کای قمی دارنده رتبه نخست رنکینگ کاراته وان 

پسران ایران در سال 98 است که در دو مرحله از سه مرحله این لیگ مقام نخست 
وزن به اضافه 55 کیلوگرم را به خود اختصاص داد، کاراته کایی که از شاگردان 

علیرضا برخوردار در باشگاه دانشگاه علوم پزشکی محسوب می شود.
پس از برگزاری نخستین مرحله لیگ کاراته وان با عنوان جام زنده یاد نوید محمدی 
در تیر ماه سال گذشته به میزبانی سالن شهید افراسیابی تهران، در وزن به اضافه 
55 کیلوگرم رده سنی نونهالان محمدجواد برخوردار از قم بالاتر از رقبایی همچون 

کسری برزگر از قزوین و علی محمدی از کرمان در جایگاه اول ایستاد.
همچنین برخوردار در مرحله سوم لیگ کاراته وان پسران ایران که در دو بخش 
کاتا و کومیته به انجام رسید رتبه نخست وزن به اضافه 55 کیلوگرم را از آن خود کرد 
تا یکی از سه کاراته کای برتر استان قم در جمع نفرات اول اوزان مختلف رده های 

سنی مسابقات سال 98 لیگ کاراته وان باشد. 
3 کاراته کای قم در رتبه دوم برترین های لیگ کاراته وان

علی اکبر بختیاری که از دیگر شاگردان سرمربی اسبق تیم ملی کاراته ایران 
یعنی غلامرضا دباغیان در باشگاه انقلاب محسوب می شود، در لیست برترین های 
رنکینگ کاراته وان سال 98 کشور رتبه دوم وزن منهای 55 کیلوگرم رده سنی امید 
را در اختیار دارد، کاراته کایی که در نخستین مرحله این پیکارها بعد از رضا راستین 
کاراته کای استان کهگیلویه و بویراحمد و بالاتر از سجاد رحیمی عضو تیم تهران به 

رتبه دوم دست یافت.
متین محمدی یکتا کاراته کای باشگاه شهید زین الدین که در مکتب برادران 
سلطانی رشد و پرورش یافته در مسابقات لیگ کاراته وان سال 98 ایران در بخش 
کاتا رتبه دوم رنکینگ را به خود اختصاص داد، کاتارویی که در مسابقات رده سنی 
نوجوانان به میدان رفت و برای کاراته قم و باشگاه خود افتخار آفرینی کرد، کاتاروی 
آینده داری که بالاتر از سینا احمدیان از تهران، محمدحسین علامی از تهران و 

سیدحسین موذن از فارس در جایگاه نخست کاتای نوجوانان ایستاد.
استاد  موفق  شاگرد  دیگر  و  استقلال  باشگاه  کاراته کای  فروغی  سیدصدرا 
سیدعلی خلیلی مربی با سابقه استقلالی ها، در وزن منهای 45 کیلوگرم رده سنی 
نونهالان بخش کومیته با حریفان خود در لیگ کاراته وان سال 98 رقابت کرد و در 

مرحله نخست بعد از وهاب شاه میر از البرز دوم شد.
  5 رتبه سومی قمی ها در رنکینگ کاراته  ایران

علیرضا برخوردار کاراته کای وزن به اضافه 84 کیلوگرم رده سنی امید از باشگاه 
دانشگاه علوم پزشکی، سیدمجید وکیلی کاتاروی رده سنی امید از باشگاه شهید 
زین الدین، سینا عبدالحسینی از شاگردان برادران موفق کاراته قم یعنی ابوالقاسم 
و محمود پایدار در وزن منهای 84 کیلوگرم رده سنی امید در کنار حسن دولی خانی 
و سیدمیلاد مرتضایی شاگردان غلامرضا دباغیان در باشگاه کاراته انقلاب، پنج 
نماینده موفق قم در لیگ کاراته وان سال 1398 هستند که رتبه سوم رنکینگ را به 
خود اختصاص داده اند و رضا خشدونی فراهانی از باشگاه انقلاب تنها کاراته کایی 
است که در رده چهارم وزن به اضافه 84 کیلوگرم رده سنی امید رنکینگ قرار گرفته 

است.
مهدی آقاجانی از باشگاه استقلال در وزن منهای 60 کیلوگرم رده امید و فرید 
معصومی از باشگاه انقلاب در وزن منهای 68 کیلوگرم رده سنی جوانان رتبه پنجم 
رنکینگ را در اختیار دارند و محمدامین بابایی در وزن منهای 84 کیلوگرم در مکان 

ششم رنکینگ لیگ کاراته وان ایران جای دارد.
محمدجواد هدیه لو از باشگاه شهید زین الدین رده هفتم وزن منهای 35 کیلوگرم 
رده سنی نونهالان و علیرضا قرنلی از باشگاه انقلاب در رده نهم وزن منهای 67 
کیلوگرم رده سنی امید هستند، ضمن اینکه تیم کاتای شهید زین الدین نیز رتبه 

نهم رده سنی نونهالان لیگ کاراته وان را در اختیار گرفته است.

اعلام برترین های رنکینگ لیگ کاراته وان ازسوی فدراسیون کاراته ؛

3کاراته کای قم در جایگاه نخست رنکینگ ایران 

ورزشی

 رییس هیات مدیره پرسپولیس در مورد جدایی احتمالی »بشار رسن« از پرسپولیس، گفت: با رسن صحبت کردم و او 
طلب هایی داشته که متاسفانه پرداخت نشده بود و منتظر بازگشت او هستیم تا مشکل را حل کنیم. دوست داریم با همه 

بازیکنان بزرگ پرسپولیس همکاری کنیم و آنها را در تیم نگه داریم.
وی درباره جلسه کمیته استیناف در مورد دیدار انجام نشده پرسپولیس و سپاهان بیان داشت: رفتن من به فدراسیون 

مربوط به کمیته استیناف نبود و من جلسه ای با حراست داشتم و منتظر رای استیناف هستیم.
رسول پناه در مورد حامی مالی جدید پرسپولیس، خاطر نشان کرد:  قرار داد ما با کارگزاری جدید فسخ شده و چندین 
حامی مالی جدید به ما درخواست همکاری دادند و باید استعلام اصالت، اعتبار و اهلیت این شرکت ها را به وزارت ورزش 
بسپاریم و هرچه که منافع پرسپولیس را تامین کند در هیات مدیره مطرح می کنیم. وی در مورد انتقال »علیرضا بیرانوند« 
به باشگاه بلژیکی گفت: 25 اسفند قرار بود که بیرانوند در باشگاه بلژیکی برای تست پزشکی حضور پیدا کند و 200 هزار 

دلار قرار بود به حساب باشگاه واریز شود اما بحث کرونا پیش آمد و قرار شد باشگاه بلژیکی به ما خبر بدهد.
رییس هیات مدیره پرسپولیس همچنین درباره جلسه با بازیکنان گفت: این جلسات خانوادگی پرسپولیس است که 
بازیکنان مشکلات خود را که بیشتر مشکل مالی است مطرح می کنند و سعی می کنیم در این ماه به بازیکنان پرداختی 
داشته باشیم و تا به الان 53 درصد پرداختی داشتیم. وی در مورد جلسات خود با پیشکسوتان پرسپولیس اظهار داشت: 

آنها یکی از سرمایه های اصلی پرسپولیس هستند و من هدفم تعامل با این عزیزان است تا نظرات آن ها را بشنویم.

کارشناس والیبال با بیان اینکه مربی ایرانی به شرط داشتن پول و قدرت می تواند سکاندار تیم ملی باشد گفت: در 
مقطع حاضر مربی خارجی تاثیر گذارتر از مربی ایرانی است.  خسرو ابراهیم درباره انتخاب سرمربی تیم ملی والیبال نیز 
گفت: شخصاً باور دارم که از مربیان داخلی هم می توان برای هدایت تیم ملی استفاده کرد اما مربیان داخلی پیرامون 
خود مسائلی دارند که باید به آنها رسیدگی شود، مسائلی مانند بحث پرداخت حقوق ها. این پیشکسوت والیبال ادامه 
داد: طبق ضوابطی که وجود دارد برای مربی داخلی تعرفه خاص پرداخت وجود دارد که حقوق آن یک صدهزارم مربیان 
خارجی هم نمی شود به همین دلیل مربی ایرانی برای امرار معاش مجبور است با تیم های باشگاهی نیز وارد مذاکره شود 
که همین زمینه ساز حاشیه می شود. وی در ادامه تاکید کرد: اگر به مربی ایرانی پول خوبی پرداخت شود و حمایت شود 
او می تواند هدایت تیم ملی را برعهده گیرد و باید از او کار بخواهیم و اجازه ندهیم تمرکز خود را بر روی تیم های باشگاهی 
بگذارند. ابراهیم ادامه داد: البته این را نیز فراموش نکنیم که در سال های گذشته بر روی ساخت مربیان ایرانی کار 
نکرده ایم، مربیان خوبی داریم اما از نظر کسوت هنوز جا نیفتاده اند و با بازیکنان اختلاف سنی کمی دارند همین کار را 
برای آنها سخت می کند. در شرایط فعلی مربی خارجی بهتر می تواند به تیم ملی کمک کند و این مربی باید انضباط را در 
تیم ملی برقرار کند چرا که کلید کار زمانی است که انضباط برقرار شود وگرنه فرقی نمی کند یک مربی چقدر بار فنی دارد. 
پیشکسوت والیبال ادامه داد: شاید برای برقراری انضباط قوی در تیم ملی مربی خارجی در این مقطع بتواند تاثیرگذارتر 

باشد. البته مربی ایرانی نیز به شرط داشتن قدرت و پول می تواند این کار را انجام دهد.

رییس هیات مدیره پرسپولیس:

 خطری از بابت شکایت برانکو پرسپولیس را تهدید نمی کند
یک کارشناس والیبال:

برای ساخت مربیان ایرانی کار نکرده ایم

»امیررضا  نظرم  به   گفت:  استقلال  سابق  مدیرعامل 
واعظ آشتیانی« در سال 1380 گیر کرده و جلوتر نیامده است. 
او حرفی خلاف واقع در مورد مالکیت کمپ مرحوم حجازی 
می زند.  »علی فتح الله زاده« دیروز در برنامه تلویزیونی »در انتهای 
الوند« نسبت به اظهارات واعظ آشتیانی مبنی بر ابهام در مالکیت 
زمین کمپ »ناصر حجازی« واکنش نشان داد و اسنادی را در 
این برنامه رونمایی کرد. مدیرعامل سابق باشگاه استقلال اظهار 
داشت: متاسفانه آشتیانی آدرس غلط می دهد و سپس به ما 
منتسب می کد. به نظرم صحبت هایی که می کنیم باید براساس 
ادله و مدارک باشد. وی سال هاست می گوید نمی توانستیم این 

زمین را به باشگاه بدهیم چرا که باشگاه دولتی است و حتی  
است؟  نداده  را  من  جواب  وزارتخانه  از  هیچکسی  می گویند 
در پاسخ باید بگویم همه آمده  و جواب داده اند؛ به خاطر دارم 
»امیررضا خادم« معاون اسبق حقوقی پارلمانی وزارت ورزش 
اعلام کرده بود در این که زمین متعلق به باشگاه استقلال دارد 
شکی نیست؛ بقیه دوستان نیز همین حرف را زدند. خداوند 
»حجت الله خطیب« را رحمت کنند که در تلویزیون گفت این 
زمین را من به باشگاه استقلال دادم. در حقیقت، در ابتدا زمین 
را به پرسپولیس داده بودند اما آنان برای تحویل نیامدند. وی 
افزود: علاوه بر این، واعظ آشتیانی گفت که این زمین به صورت 
اجاره ای در اختیار باشگاه ها قرار می گیرد؛ در این مورد باید بگویم 
که ایشان اخیرا گفته این زمین به صورت اعیانی برای استقلال 
است؛ بگذارید سند زمین شهری را به شما نشان بدهم. این سند 
می گوید زمین واگذار شده است. حتی پول زمین را هم از محل 
تبصره ای که دولت برایش در نظر گرفته بود، پرداخت کردند. 
بنابراین استقلال زمین را خریده است. فتح الله زاده تصریح کرد: 
به  نظرم واعظ آشتیانی در سال 1380 گیر کرده و جلوتر نیامده 
است. در پاسخ به اظهارات وی که در یکی از خبرگزاری ها منتشر 
شد،  باید بگویم که سال 1377به مدت 3 سال این زمین را به 

صورت اجاره ای دریافت کردیم تا بتوانیم حداقل هایی را در آن 
فراهم کنیم. برای مثال زمین شهری می گوید برای این که زمینی 
را تصاحب کنید باید کارهایی روی آن انجام دهید؛ مثلا باید دیوار 
بکشید، زمین فوتبال درست کنید، دروازه بگذارید، 6 دستشویی 
درست کنید و ... برهمین اساس به مدت 3 سال با تربیت بدنی 
قرارداد بستیم تا این حداقل ها فراهم شود. خاطرم هست در آن 
زمان دیوارهای بتن آرمه در تهران وجود نداشت و من رفتم آن را 
از سمنان خریدم و آوردم. این کارها قبل از 3 سال انجام شد و 
بنابراین تعهد خود را کامل انجام دادیم. وی تاکید کرد: در ادامه 
رییس وقت سازمان تربیت بدنی ما را به زمین شهری معرفی کرد 
و گفت که باشگاه استقلال کارهایش را انجام داده و زمین را به 
نام آنان بزنید. برهمین اساس، زمین شهری جلسه ای را برگزار 
می کند که صورت جلسه آن با حضور رییس وقت سازمان تربیت  
بدنی، رییس زمین شهری و سایر مسوولان امضا می شود. آنان 
ما را به منطقه 10 معرفی می کنند تا ادامه طرح را انجام دهیم 
اینجاست که زمین به ما واگذار می شود. آقای آشتیانی اتفاقات 
تا سال 1379 را روایت می کند و خبری از بعد از آن ندارد. اگر 
به زعم ایشان قرارداد ما در سال 1379 ملغی شده است، چرا 
در سال 1386 قرارداد تمدید شده است؟ در آن زمان قرارداد 

تمام شده بود و می خواستند زمین را از ما بگیرند، تعهد دادم که 
این زمین را به کسی واگذار نکردیم و فعالیت عمرانی مرتبط را 
انجام می دهیم؛ اجازه بدهید که قرارداد را تمدید کنیم که این 
اجازه را به ما دادند. بنده نامه وزیر وقت را آورده ام که نوشته است، 
اگر این کارها را انجام دهید قابل قبول است. بنابراین با اسناد 
اثبات می کنم که اعیانی نیست و زمین است. ایشان هم باید با 
اسناد حرف بزند. مدیرعامل سابق باشگاه استقلال ادامه داد: در 
ادامه مذاکرات خود را با زمین شهری انجام دادم؛ اگر این زمین 
متعلق به ما نبود چرا مذاکره کردم؟ متاسفانه مدیران مکرر عوض 
می شوند و کار رها می شود. اسناد آقای واعظ تنها تا سال 1380 
است. من نامه ای را به شما نشان می دهم که خطاب به رییس 
زمین شهری است. در پاسخ این نامه آمده است که اگر پایان 
کار ارائه دهید، با شما همکاری خواهیم کرد. این زشت است 
که ایشان حرفی خلاف واقع می زند. علاوه بر این اگر ایشان 
می گوید باشگاه استقلال دولتی است یعنی اساسنامه را نخوانده 
است. در اولین بند اساسنامه آمده است که باشگاه استقلال یک 
موسسه غیرانتفاعی است بنابراین دولتی نیست و می توانست 
آن زمین را بگیرد. در حقیقت در آن زمان که ما زمین را گرفتیم 

غیرانتفاعی بوده و به همین دلیل توانستیم زمین را بگیریم.

علی فتح الله زاده:

 واعظ آشتیانی در سال ۸۰ گیر کرده است

دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس گفت:مجسمه بسیار زیبایی از من در کمیته ملی 
المپیک ساخته شده و باید از سازندگان آن تشکر کنم. 

علیرضا بیرانوند در گفت و گو با رسانه باشگاه پرسپولیس، در خصوص نصب مجسه 
او در موزه ورزش، المپیک و پارالمپیک اظهار داشت: واقعا اتفاق بزرگی برای من در 
زندگی حرفه ای ام رخ داد. بی نهایت از این موضوع خوشحالم و فکر می کنم بعد از 
مرحوم سیروس قایقران دومین بازیکن فوتبال هستم که مجسمه ام در موزه وزارت 
ورزش و کمیته ملی المپیک نصب شده است. جا دارد از همین طریق از آقای 
صالحی امیری رئیس کمیته ملی المپیک تشکر و قدردانی کنم که این کار را انجام 
داد. این اتفاق افتخار بزرگی در زندگی من بوده و هست و هیچ وقت آن را فراموش 
نخواهم کرد. وی ادامه داد: مردم همیشه به من لطف دارند و این موضوع افتخار 

زیادی برای من و همه مردم خواهد بود. البته ناگفته نماند که خیلی دوست داشتم که 
خودم در موزه بودم و از نزدیک مجسمه را می دیدم اما این فرصت دست نداد. مطمئنا 
خیلی زود به موزه ورزش می روم تا مجسمه خودم را ببینم. امیدوارم باز هم بتوانم 
مردم را خوشحال کنم و خوشحالم که با عملکردم باعث شادی مردم کشورم شدم. 
دروازه بان ملی پوش پرسپولیس در خصوص اینکه کاربران در فضای مجازی عنوان 
کرده اند که مجسمه از خود بیرانوند زیباتر شده افزود: بله به نظر من هم مجسمه ام 
از خودم خوشگلتر شده است! بدون شوخی باید بگویم که خیلی مجسمه زیبایی 
ساخته شده و باید از سازندگان آن تشکر کنم. باور کنید در ابتدا که مجسمه را دیدم 
فکر کردم عکس خودم است چرا که خیلی طبیعی ساخته شده و خوشحالم که به 
این خوبی ساخته شده است. بیرانوند درباره اینکه در چند وقت اخیر اتفاقات خوب 

ورزشی برای او رقم خورده تصریح کرد: خوشحالم که در این چند وقت اتفاقت خوبی 
برای من رقم خورده است. انتخابم به عنوان بهترین پنالتی گیر آسیا، بهترین آسیایی 
در جام جهانی و ... باعث شده که روزهای خوبی را داشته باشم. اتفاقاتی رقم خورد 
که برایم واقعا خوشحال کننده بود. خیلی دوست دارم که بعد از رفتن به فوتبال اروپا 
هم بتوانم این افتخارات را در قاره سبز تکرار کنم و نماینده خوبی برای فوتبال ایران در 
اروپا باشم. گلر ملی پوش پرسپولیس درباره آمادگی اش در روزهای تعطیلی تمرینات 
ادامه داد: در این مدت که تمرینات تعطیل بود تمرینات اختصاصی خودم را انجام 
دادم و در شرایط خوب بدنی هستم. در این مدت تمرینات شخصی و سنگینی انجام 
دادم و در صورتی که تمرینات دوباره آغاز شود در شرایط خوبی خواهم بود. با شروع 

دوباره تمرینات پرسپولیس قطعا در بهترین شرایط بدنی خواهم بود.

علیرضا بیرانوند:
مجسمه ام در موزه از خودم قشنگ تر است 
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سنتی های اصولگرا به صف دوم رانده شدند؛

سکوتِ معنادار عقلای اصولگرا 
رادیکال های جوان اصولگراها فعال شدند

سکوت معنادار عقلای اصولگرایی در طول ماه های اخیر و غیبت آشکار آنها 
در جریان بستن لیست ایران سربلند،شاید حکایت از آن داشته باشد که ترکیب 
مجلس یازدهم اصلا باب طبع آنها نیست و برای همین بخواهند از همین الان 

دامان خود را از بروندادهای این مجلس برچینند. 
آنچه در فعالیت جناح راست در مقطع مهم و حساس انتخابات مجلس یازدهم 
بسیار خودنمایی کرد، حاشیه نشینی طیف به اصطلاح سنتی یا عقلای اصولگرا 
در میانه ترک تازی و بیش فعالی اصولگرایان جوان تر و جویای نام بود. حاشیه 
نشینی و سکوتی که به نظر می رسد شکاف بین این دو طیف را بیش از گذشته 

کند و هزینه هایی را برای جناح اصولگرایی به همراه داشته باشد. 
جدال راست و چپ 

وقتی از راست و چپ در عرصه سیاسی ایران سخن به میان می آوریم، باید به 
دهه شصت نقب بزنیم و نخ ماجرا را در آن برهه بجوییم. پس از دست به اسلحه 
شدن سازمان مجاهدین خلق در تابستان سال 60 و منزوی شدن جریان حامی 
آنها در داخل، عمده منابع قدرت به دست نیروهای به اصطلاح »مکتبی« افتاد. 
پس از اینکه حاکمیت به ظاهر یکدست شد، آرام آرام اختلافات ماهوی و روشی 

میان یاران دیروز و رقبای امروز به وجود آمد.
از آن برهه به بعد، عناصر وفادار به گفتمان بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، 
به دو نحله یا مسلک تقسیم شدند؛ راست و چپ. راست ها در حوزه فرهنگی و 
اجتماعی سنت گرا و در حوزه اقتصادی بازارگرا )بازار بیشتر در مفهوم سنتی و 
تجاری اش( اما در مقابل، چپ ها در امور فرهنگی نسبتا بازتر و قائل به فقه پویا و در 

حوزه اقتصادی قائل به روش های متمرکز و توزیعی بودند.
رقابت سیاسی اصلی در دهه شصت تا نیمه دهه هفتاد، میان راست ها و چپ 
ها جریان داشت و اگر شخصی قصد کنش داشت،باید ارادتش به یکی ازاین دو 
مشرب را اعلام می داشت.تضاد و در موارد زیادی تقابل میان راست گرایان و چپ 
گرایان، عوارض و پیامدهای زیادی به دنبال داشت که انحلال حزب جمهوری 
اسلامی، بی اثر شدن سازمان مجاهدین انقلاب و همچنین دو شقه شدن جامعه 

روحانیت مبارز و تولد مجمع روحانیون مبارز از دل آن، از جمله آنها بود. 
تحرکات عقلای راست با محوریت روحانیت

راست های سنتی عمدتا با میدان داری چهره های شاخصی مانند آیت الله 
مهدوی کنی و تشکل هایی مانند جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم شناخته می شدند. آنها اگرچه در انتخابات مجلس سوم در بهار سال 67 
قافیه را به چپ ها واگذار کردند اما چهار سال بعد، با قاطعیت صندلی های قرمز 
آن روزهای پارلمان را مال خود کردند. آستانه انتخابات مجلس پنجم که فرارسید، 
راست دچار استحاله درونی شد و جریانی از دل آن بیرون آمد که بعدها نام »راست 
مدرن« را یدک کشید. راست مدرن یا همان حزب کارگزاران سازندگی در انتخابات 
مجلس پنجم در سال 74 با طیفی از جریان چپ نظیر سازمان مجاهدین انقلاب 
و خانه کارگر ائتلاف کرد و موفق شد به »اقلیت قدرتمند« آن مجلس تبدیل شود؛ 
با این حال اما هژمونی همچنان در دستان راست های سنتی و در راس آنها علی 

اکبر ناطق نوری باقی ماند.
راست های سنتی در انتخابات ریاست جمهوری 76 روی ناطق نوری به عنوان 
کاندیدای اصلی خود اجماع کردند اما او رقابت را به محمد خاتمی نامزد جریان 
مبارز(، چپ مدرن)سازمان مجاهدین  روحانیون  ائتلافی چپ سنتی)مجمع 
انقلاب و هسته تشکیل دهنده حزب مشارکت( و راست مدرن)حزب کارگزاران 

سازندگی( واگذار کرد و نتوانست به پاستور راه یابد. 
در انتخابات شوراهای شهر دوم و سپس مجلس هفتم، تلفیقی از سنت گرایی و 
جوانگرایی ذیل زعامت ناطق نوری، پیروزی را برای راست ها تحت عنوان »ائتلاف 
آبادگران« به ارمغان آورد. داستان اما در انتخابات ریاست جمهوری 84 متفاوت 
پیش رفت و بروز تشتت در اردوگاه راست و خودمختاری محمود احمدی نژاد از 
»شورای هماهنگی نیروهای انقلاب اسلامی« همه بافته ها را پنبه کرد. هر چند 
در آن انتخابات احمدی نژاد که ظاهرا برآمده از جبهه اصولگرایی بود، به پیروزی 
رسید اما آن خودمختاری و اعلام استقلال در دقایق پایانی توسط احمدی نژاد و 
یارانش، زخم هایی را موجب شد که تا سالها بعد و در هر بزنگاه سیاسی، تازگی 

اش را از دست نداد.
شاید بهتر باشد جلوتر نرویم و از انتخابات نهم ریاست جمهوری به انتخابات 
مجلس یازدهم در دوم اسفند 98 پرش کنیم؛ جایی که بار دیگر اصولگرایان جوان 
و جویای نام پیشتاز شدند و سنتی ها و عقلای راست، به صف دوم رانده و در برابر 

تغییر و تحولات، منفعل شدند. 
انتخاباتی که شبیه 84 شد  

در انتخابات دوره یازدهم مجلس، آن تشکلی که در جناح راست زمام امور را به 
دست گرفت و با کمترین دخل و تصرف از سوی سنتی ها، خود به بستن لیست 
مبادرت کرد، شورای ائتلاف نیروهای انقلاب بود. در این شورا، جامعه روحانیت 
مبارز و جامعه مدرسین )موسوم به جامعتین( و دیگر گروه های سنتی نظیر حزب 
موتلفه و جبهه پیروان خط امام و رهبری و جامعه اسلامی مهندسین، کمترین 
نقش را ایفا کردند و بیشتر امورات به ویژه در یکی-دو هفته منتهی به انتخابات به 

دست طیف جوان جناح راست افتاد. 
سکوت معنادار چهره های شاخصی مانند محمدرضا باهنر، آیت الله موحدی 
کرمانی، حجت الاسلام ابوترابی فرد، علی لاریجانی، علی اکبر ولایتی و همچنین 
حجت الاسلام پورمحمدی در آستانه انتخابات دوم اسفند، نشان از این داشت 
که این طیف از جناح اصولگرایی، دورترین فاصله را از پخت و پزهای انتخاباتی 
نواصولگرایان یا اصولگرایان جدید دارد و ابدا نمی توان لیست واحد اصولگرایان با 
نام »ایران سربلند« حتی با وجود چهره هایی مانند حجت الاسلام سیدرضا تقوی 
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز در آن را محصول کنش ورزی عقلای اصولگرایی 

دانست.
سکوت طیف عقلای اصولگرایی مختص به آستانه انتخابات نبود و پس از آن 
تا همین الان نیز اظهار نظر یا مانیفست یا راهبرد چندانی از سوی ایشان بیرون 
نیامده است و به همین جهت بسیاری از تحلیلگران درباره این سکوت نقطه 
نظرات گوناگونی از جمله اختلاف نظر تا تفاوت بنیادین فکری را در عرصه سیاست 

ورزی اعلام کردند . 
زنگ خطر برای اصولگرایان؟     

جدایی میان عقلای سنتی و طیف جدید جناح اصولگرایی و افتادن تمشیت 
امور به دست طیف رادیکال، شاید در نوع خود بتواند زنگ خطری جدی برای 
اصولگرایان باشد؛زنگ خطری که می تواند هزینه هایی به مراتب بیشتر از آنچه در 
فاصله سالهای 84 تا 92 بر اصولگرایان تحمیل شد را به همراه داشته باشد. به نظر 
می رسد با توجه به سکوت معنادار عقلای اصولگرایی در طول ماه های اخیر و بی 
اثری و غیبت آشکار آنها در جریان رتق و فتق لیست ایران سربلند، ترکیب مجلس 
یازدهم اصلا باب طبع آنها نباشد و برای همین بخواهند از همین الان دامان خود 

را از بروندادهای این مجلس برچینند.
با این حال این سوال مطرح است که آیا شکاف میان دو طیف مزبور در ماه 
های منتهی به انتخابات ریاست جمهوری بعدی، دوام و قوام خواهد یافت یا اگر 
قرار است وحدتی میان این دو شکل بگیرد، سازوکار آن وحدت چگونه خواهد 

بود؟ 

 سخنگوی دولت با بیان اینکه دسته بندی شهرها به سه منطقه سفید، زرد و قرمز 
به معنای عادی سازی شرایط نیست، گفت: این مساله برای تصمیم گیری در حوزه 

مسائل اقتصادی و بازگشایی مراکز مذهبی است.
»علی ربیعی« بعد از ظهر دوشنبه در نشست خبری با رسانه ها در ساختمان 
ریاست جمهوری برگزار شد، اظهارداشت: از خداوند متعال خواهانیم به برکت این 
ماه همه ما را کمک کند. ضمن اینکه در این ماه تلاش هایی را سامان می دهیم 
برای اداره جامعه، زندگی و خانواده و برای اینکه مردم بتوانند راحت تر زندگی کنند 

و با کمک خدا بر این بیماری غلبه کنیم.
شهرهایی که یک نفر بستری دارند، منطقه سفید اعلام می شوند

ربیعی درباره جزییات طرح منطقه بندی کشور بر اساس وضعیت کرونا گفت: 
منطقه بندی بر اساس رنگ ها به معنای عادی شردن شرایط نیست؛ رنگ بندی و 
منطقه بندی، برنام ریزی برای بازگشایی و تصمیم گیری درباره مسایل اقتصادی و 

بازگشایی اماکن مذهبی و برگزاری اجتماعات است.
سخنگوی دولت با بیان این وضعیت شهرها در زمینه کرونا هر سه روز یک بار رصد 
می شود، گفت: نظام منطقه بندی و رنگ بندی بر اساس وضعیت شیوع، ابتلا و 
جانباختن کرونا، نوعی هوشمندسازی برای برنامه ریزی های اقتصادی و اجتماعی 

دولت برای بازگشایی اماکن است.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: بر اساس گزارش ها در 
برخی شهرها 14 بیماری بستری )کرونایی( بیشتر ندارند؛ و در برخی شهرها نیز، 
تعداد جان باخته آمار آنها صفر است. شهرهایی که روزی یک نفر بیشتر بستری 
ندارند؛ جزو مناطق سفید قرار می گیرند و بر اساس رصدهای سه روزه ممکن است 
وضعیت این شهرها به مناطق زرد یا قرمز تغییر کند؛ این  وضعیت ها پویا است و به 

هیچ وجه ایستا نیست و کاملا قابل تغییر است.  
ربیعی با بیان این که در وضعیت »رنگ زرد« بازگشایی اماکن نداریم، افزود: 
شهرها هر چه از زرد رنگ به وضعیت و شرایط سفید نزدیک تر شوند به  آنها اعلام 
می کنیم که اگر پروتکل های بهداشتی را دقیق تر اجرا کنند و آمار جانباختگان 

کاهش یابد به سمت وضعیت سفید خواهند رفت.  
وضعیت  و  شرایط  درمان  و  بهداشت  وزارت  کرد:  اضافه  دولت  سخنگوی 
منطقه بندی ها را به استانداری ها اعلام خواهد کرد، در حال حاضر هم شهرهایی 
هستند که گام اول محدود خواهند بود، اما برخی شهرها هم در دو هفته اخیر کمتر 
از یک نفر بستری داشته اند، شهری که کمتر از 14 بیمار بستری داشته به عنوان 

»شهر سفید« اعلام می شود.   
در ماجرای کرونا علمای دینی در کنار متخصصان پزشکی قرار گرفتند

ربیعی با بیان اینکه مقرر شده است در سه سال هزینه اجرای همسان سازی از 
طریق واگذاری سهام شرکت های دولتی و دارایی ها انجام شود، ابراز داشت: این 
واگذاری هم به شکل مدیریتی نیست بلکه درصدی است تا بتوانند سهام داری 
کنند. سازمان هم این سهام داری ها را به نقدینگی تبدیل می کند یا در نزد بانک ها 
توزیع می کند. منابع را سازمان اینگونه به دست می آورد و از محل این منابع 

امیدواریم بتوانیم آن کار را انجام دهیم.
ربیعی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا دولت برای بازگشایی مساجد و اماکن 
مقدس تحت فشار است، گفت: به هر حال ما در بحران کرونا کنار هم ایستادیم 
و مکمل هم شدیم.  یکی از جلوه هایی که به نظر من کمتر به آن پرداخته شد 
روشنفکران به آن کمتر پرداختند این  است که به هر حال دین و علم به طور 
ارزشمندی در ماجرای کرونا در کنار هم بودند و به طور بی نظیری علم و دین و 
علمای دینی در کنار متخصصان پزشکی قرار گرفتند و حامی متخصصان پزشکی 

بودند. 
دولت برای دیپلماسی اقتصادی برنامه دارد

و  برای دولت و همه مردم روزها  این هفته ها  اینکه  بیان  با   سخنگوی دولت 
هفته های طاقت فرسایی است، گفت: دولت هفته گذشته در بخش بین الملل، 
اقتصاد و اجتماعی تصمیمات مهمی را اتخاذ کرد و مباحث مهمی را در جلسات 
خود گذراند. در بخش اقتصاد سرپا نگه داشتن اقتصاد آسیب خورده از کرونا و 
تمرکز بر رسته های  آسیب دیده و کاهش تاثیرهای ثانویه بر سایر رسته ها و نیز حفظ 
تلاش و فعالیت در رسته هایی که کمتر از رسته های اول  آسیب دیدند از دستور 

کارهای دولت بوده است.
ربیعی اضافه کرد: حفظ وضعیت اقتصادی در دوران کرونا، تاب آوری اقتصاد، 
بخصوص حفظ شغل و جلوگیری از اخراج کارگران در کانون فعالیت دولت بوده 
 است. علاوه بر این برنامه ریزی تلاش برای جبران  آسیب های کرونا در روزهای 
پساکرونایی از دستور کار عمده ستاد ملی کرونا و ستادهای اقتصاد مقاومتی 

متعدد به ریاست معاون اول و همچنین هیات وزیران بوده است.
وی اضافه کرد: بی تردید کرونا هر زمانی که کاهش پیدا کند جامعه به حالت 
عادی بر می گردد امکان اینکه در دنیا هم شرایط یا نظم جدیدتری هم پیش بینی 

شود، وجود دارد.

ربیعی در خصوص موضوعاتی که در جلسات ستاد اقتصادی و هیات دولت 
مورد بحث قرار گرفته است، گفت:  باید به عنوان یک نقطه عطف در تاریخ  از این 
فرصت استفاده کنیم و آنچنان قطب های اقتصادی خودمان را بازسازی کنیم 
که در روزهای پساکرونا بتوانیم حتی بازارهای جدید صادراتی به دست بیاوریم. 
علاوه بر این جهت گیری های تولیدی داخلی مان را به سمتی ببریم که علاوه بر 

نیازمندی های داخلی بتواند رشد بیشتری را برای ما داشته باشد.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: سازمان مدیریت و برنامه ریزی برای امسال، هم 
برای تحقق جهش تولید و هم برای تداوم اقتصاد مقاومتی با تک تک دستگاه هایی 
که در زمینه رشد و جهش کشور به طور مستقیم تاثیر دارد فعالیت هایشان تفاهم 
نامه های جدا جدا امضا کردند که فکر می کنم در اواخر اردیبهشت از آنها رونمایی 

خواهد شد.
ربیعی افزود: این تفاهم نامه ها و موافقت نامه هایی که با دستگاه ها امضا شده 
سهم بخش های خدمات، کشاورزی، صنعت، خدمات مولد و حتی گردشگری 
که آسیب جدی در دوران کرونا خورده برای فروکش کردن کرونا و جهش بخش 
گردشگری موضوعات مهمی هستند که در این موافقتنامه ها قرار گرفتند و مورد 

مداقه و تصمیم گیری قرار گرفتند.
  توصیه به اپراتورها؛ این دوران دوران کم فروشی نیست

وی یادآورشد: امیدوار هستیم هم بتوانیم سرعت اینترنت را به اندازه مطلوب نگه 
داریم و هم اینترنت را - که برای معلم ها رایگان شد-  برای خانواده ها هم ببریم. البته 

این موضوع  بار مالی دارد که باید بتوانیم آن را تامین کنیم.
ربیعی افزود: به همه اپراتورها توصیه می کنیم که این دوران، دوران کم فروشی 

نیست. باید کمک کنند. البته امیدوار هستیم این موضوع هم به ثبات نرسد.
 اشکالات طرح شاد روز به روز باید برطرف شود

سخنگوی دولت در ادامه به طرح شاد اشاره کرد و گفت: این طرح هم اشکالاتی 
دارد که روز به روز باید آن را برطرف کنیم و بدانیم که یک کار بزرگ و ماندگار است. 
حتی اگر مدارس درست شوند، از این پایه گذاری که صورت گرفته می توانیم با 
این ظرفیت بزرگ میلیون ها ایرانی را به آموزش متصل کنیم که استفاده های زیادی 

دارد.
تامین  سازمان  بازنشستگان  حقوق  همسان سازی  درباره  دولت  سخنگوی 
اجتماعی اظهار داشت: این اتفاق ناخوشایندی است افرادی که زودتر بازنشسته 
می شوند نسبت به افرادی که بعد بازنشست می شوند، کمتر حقوق می گیرند. 
بخشی از این مسئله به خاطر دستکاری های نامناسبی است که ما در قوانین انجام 

دادیم و به ناسازگاری های دریافتی دامن زده است.
و  کارمندان  حقوق  همسان سازی  برای  دولت  اقدامات  به  اشاره  با  ربیعی 
بازنشستگان، تصریح کرد: در قانون اشاره شده چون تامین اجتماعی از بودجه 
دولتی استفاده نمی کند، دولت مکلف شده بخشی از بدهی خود را به این سازمان 
بدهد و سازمان از محل بدهی های خود که دولت آن را پرداخت می کند، این 

همسان سازی را انجام دهد.
وی با اشاره به گفت وگوی خود با وزیر کار و رییس سازمان تامین اجتماعی 
خاطرنشان کرد: برنامه ریزی های این کار انجام شده است. خوشبختانه سال 
گذشته سازمان برنامه و بودجه بخشی از بدهی های خود را به سازمان تامین 

اجتماعی پرداخت کرد و امسال هم این مسئله را در بودجه در نظر گرفته است.
آن،  آمدن  محض  به  کرد:  اضافه  رییس جمهور  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
براساس برنامه ریزی های انجام شده، به یکسری از طبقات و گروه بندی هایی که 
برنامه ریزی شده، افرادی که فاصله بیشتری دارند، زودتر این همسان سازی برای 

آنها پرداخت شود.
 دولت از شادابی بورس غفلت نخواهد کرد

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ادامه داد: کار خوب بانک مرکزی 
می تواند راه گشا باشد که بازرگانان ما می توانند اطمینان حاصل کنند که کالاها 
به کشور وارد بشود. در غیر این صورت دولت تصمیمات دیگری اتخاذ نمی کند 
بحث دیگری که مطرح بود عرضه سهام بود شادابی بورس در هر جلسه دولت مورد 
بحث قرار میگیرد و تداوم شادابی و نشاط در بورس موضوعی است که دولت از آن 

غفلت نخواهد کرد.
وی با بیان اینکه بهترین راه برای هدایت نقدینگی  بورس است، اظهارداشت: 
این هم نوعی سودآوری برای افرادی است که در بورس مشارکت می کنند و هم یک 
نگاه ملی است که کمک می کند ما از محل عرضه سهام منابعی که از نقدیندگی 
مردم جمع آوری می شود این منابع مجدد در چرخه سرمایه گذاری های جدید قرار 
بگیرد و بتواند در سال جهش تولید به جهش تولید کمک کند و هم اشتغال به جود 
بیاورد یعنی رفتن پول به سمت مسکن به سمت سکه و ارز بجز آثار منفی و نابودی 

که برای اقتصاد کشور می گذارد چیز دیگری به ارمغان نمی آورد.
سخنگوی دولت با بیان اینکه رفتن پول به بازار سرمایه به رشد کشور کمک 
می کند، گفت: وزیر امور اقتصاد و دارایی گزارشی از صندوق هایی اعلام کرد که 
قرار است واگذار شوند. یکی از این بنگاه ها ایمیدرو است و چند بنگاه بزرگ، بیمه 
و بانک در این فهرست هستند.  صندوق ها و نهادهای عمومی دیگر مثل تامین 

اجتماعی هم در راه هستند.
ربیعی اضافه کرد: افراد می توانند سهام این صندوق ها را با 20 درصد تخفیف 
خریداری کنند،  افزود: این هم کمک خواهد کرد که سرمایه گذاری های جدید 
ادامه داشته باشد همان طور که دقت می کردم همه جای دنیا بورس آسیب دیده 
وقتی در ایران بانشاط است نقدهای بعضا هم غیر منصفانه ای صورت می گیرد 
به خصوص شبکه های خارجی خیلی به دنبال ایجاد واهمه برای حضور مردم در 

بورس هستند.
سخنگوی دولت ادامه داد: اخبار و گزارش های شبکه های خارجی را در این 
زمینه دنبال می کردم، خیلی به دنبال ایجاد واهمه برای حضور مردم در بورس 
و صندوق ها بودند. به اعتقاد من، این یک امر ملی است و مردم هم می توانند 

سرمایه گذاری سودآور خودشان را داشته باشند.  
ارزی گم نمی شود حتی یک سنت

سخنگوی دولت تاکید کرد: پول و ارزی گم نمی شود حتی یک سنت؛ ما قطعا با 
جدیت تمام این مساله را پی گیری می کنیم و مردم هم مطمئن باشند هیچ چیزی 
در دولت گم شدنی نیست، آقای عادل آذر هم گفتند که »گزارشی داده ام و منظور 
من هم نبوده که پول گم نشده است« اما باز هم عده ای ماجرا را  به گونه ای دیگر 

دنبال می کنند.
نظر می رسد  به  اینکه  بر  مبنی  دیگری  به سوال  پاسخ  در  دولت  سخنگوی 
جمع بندی کارنامه کاری دولت بعد از 7 سال، زیر سایه سنگین کرونا قرار گرفته 
است. آیا در سال  پایانی دولت تلاشی برای حفظ سرمایه اجتماعی دولت تدبیر 
و امید انجام می گیرد؟ اظهار داشت: اساسا یکی از مشکلات ما در کشور مشکل 
نهادینه شدن است که معمولا گفت و گوهای بین نخبگی و نخبگی بین ساخت 

قدرت کمتر صورت می گیرد. قطعا ما به این امر توجه داشته ایم.
ربیعی افزود: در سال 1394 یا اواخر 93 بخشنامه ای به دستگاه ها ابلاغ شد و 
دستگاه ها مکلف شدند با افراد دانشگاهی ذیربط در حوزه خودشان و همچنین 
افرادی که صاحب تفکر هستند جلساتی برگزار کنند. من تا مدتی این گزارشات را 

از سال 97 جمع آوری کرده ام این روند و سنت بوده است.
هر اقدامی علیه امنیت ملی کشور را پاسخ می دهیم

 سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره تحرکات آمریکا در خلیج فارس و 
لفاظی ها مبنی بر هدف قراردادن قایق های سپاه از سوی کشتی های آمریکایی، 
گفت: ما در منطقه نه در پی جنگ بلکه درپی صلح هستیم و به هیچ عنوان 
ماجراجویی نداریم و این آمریکا است که ماجراجویی می کند. هر وقت وضع 
داخلی آمریکا بهم می ریزد نگران یک عملیات در خارج هستیم این موضوع به یک 

سنت تبدیل شده است.
ربیعی تاکید کرد: آنها اگر اقدام فیزیکی انجام ندهند بیشتر بر روی عملیات 
روانی تمرکز می کنند و مطمئن هستیم چنین اقدامی هم صورت نخواهد گرفت. 
ما اساسا در پی حادثه آفرینی در منطقه نیستیم اما به طور قاطع و مشخص به 
هر حرکتی که خلاف منافع ما در منطقه باشد پاسخ قاطع و لازم خواهیم داد ولی 

پیشگام در ناامنی نیستیم و آنرا به سود هیچ کس نمی دانیم.

سخنگوی دولت :

شرایط کشور در زمینه کروناهنوز عادی نیست

کرد:  تاکید  استراتژیک  مسائل  ارشد  کارشناس 
همسایه های ما بیش از هر زمانی به ما نزدیک تر، موثرتر و 
اثرپذیرتر هستند زیرا کرونا ویروسی است که حد و مرزی را 
نمی شناسد، مرزهای جغرافیایی را زیرپا می گذارد و شیوع 
آن در یک کشور می تواند مابقی کشورهای منطقه را هم 

تحت تاثیر قرار دهد. 
»دیاکو حسینی« روز دوشنبه در گفت وگویی ، درباره با 
راهبرد سیاست خارجی ایران در دوران کرونا گفت: فهم 
اینکه ایران در دوران کرونا در عرصه سیاست خارجی چه 
راهبردی را دنبال  کند، مستلزم داشتن تصویر روشنی از 
جهان دچار کرونا شده و همه گیری این ویروس است. 
سنجیدن  حال  در  کشورها  از  بسیاری  مانند  هم  ایران 
تغییرات جهانی بر اثر کرونا است و البته این تصویر، کاملا 

روشن نبوده و وضعیت بی ابهامی نیست.
این  پیامد  اولین  می زنم  حدس  اینکه  بیان  با  وی 
همه گیری  به خود مشغول شدن کشورها است، اظهار 
داشت: از ویژگی بارز این دوران، فقدان رهبری بین المللی 
این  است.  کرونا  ویروس  با  مقابله  در  هماهنگی  برای 
مسئله چاره ای نمی گذارد که کشورها برای مقابله با کرونا، 
ابتکارات منطقه ای را برای ایجاد همکاری هایی در سطح 
خرد جهت مقابله با کرونا دنبال کنند تا محیط پیرامونی 

خود را از این ویروس عاری کنند.
این کارشناس ارشد مسائل سیاست خارجی با ضروری 
دانستن همکاری های منطقه ای تصریح کرد: دنبال کردن 
ابتکارات منطقه ای برای مقابله با کرونا موجب شکل گیری 
نظمی جدید یا دست کم هماهنگی های جدیدتری در 
عرصه منطقه ای می شود بنابراین اولین اولویت دستگاه 
دیپلماسی باید منطقه و تثبیت کشمکش های منطقه ای 

به سمت صلح باشد.
حسینی ادامه داد: تداوم مناقشات، انرژی کشورها را از 
جمله ایران به بیرون معطوف می کند و از توان داخلی آنها 
برای مقابله با کرونا می کاهد و نمی گذارد آنها با تمام توان و 

دقت به مقابله با این ویروس بپردازند.
باید ایمنی منطقه ای را در مقابله با کرونا افزایش دهیم

وی با اشاره به تحریم های آمریکا علیه ایران خاطرنشان 
جهت  در  باید  دیپلماسی  دستگاه  بعدی  اولویت  کرد: 

این  باید  ما  باشد.  تحریم ها  تبعات  و  آثار  کردن  برملا 
آگاهی بخشی و اطلاع رسانی را در عرصه بین المللی ایجاد 
کنیم که تحریم های آمریکا چه آسیب ها و اثراتی بر روند 
مقابله با کرونا و همچنین شهروندان وارد کرده که متعاقبا 
اثر  بر روند همکاری های بین المللی در این مبارزه هم 

گذاشته است.  
مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاست جمهوری درباره اقدامات ایران برای ایجاد ابتکارات 
و  ایران  دیپلماسی  از  بخشی  داشت:  ابراز  منطقه ای 
امور  وزیر  و  رییس جمهور  تلفنی  تماس های  مشخصا 
خارجه بر همین فهم منطبق است چرا که همسایه های ما 
بیش از هر زمانی به ما نزدیک تر، موثرتر و اثرپذیرتر هستند 
زیرا کرونا ویروسی است که حد و مرزی را نمی شناسد، 
مرزهای جغرافیایی را زیرپا می گذارد و شیوع آن در یک 
کشور می تواند مابقی کشورهای منطقه را هم تحت تاثیر 

قرار دهد.
بعد  فقط  دادن  قرار  تاثیر  تحت  این  افزود:  حسینی 

و  منطقه ای  امنیت  بر  بلکه  ندارد  درمانی  و  بهداشتی 
تاثیر  همچنین تعاملات و همکاری های اقتصادی هم 
می گذارد باید ایمنی منطقه ای را در مقابله با کرونا افزایش 
دهیم که این مسئله بدون افزایش تعاملات منطقه ای 

ممکن نیست.
وی در پاسخ به این سوال که در حالی که دولت ترامپ 
به هیچ اصولی پایبند نیست، به کارگیری کمپین رفع 
تحریم ها تا چه اندازه می تواند مثمرثمر باشد، بیان کرد: 
دولت ترامپ نشان داده به اخلاقیات بین المللی و هیچ 
اصلی - که آنها را به صورت عرفی سراغ داشتیم و حداقلی 
از آنها ولو به صورت ظاهری در دولت های پیشین آمریکا 

وجود داشت – پایبند نیست و به آنها بی اعتناست.
رفتار آمریکا می تواند الگوی رفتاری علیه سایر 

کشورها شود
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک با بیان اینکه 
ترامپ توجهی به قدرت نرم آمریکا ندارد و به یکجانبه گرایی 
و زور متوسل شده است، یادآور شد: این اطلاع رسانی و 

آگاهی بخشی ممکن است منجر به لغو تحریم ها منجر 
نشود اما می تواند به یک مطالبه در عرصه جهانی و حتی 
داخلی در آمریکا تبدیل شود هرچند که باید توقع داشته 

باشیم که دولت آمریکا به این مطالبه بی توجه باشد.
حسینی با اشاره به ضرورت آگاهی بخشی جهانی از 
دولت  از  ناامیدی  وجود  با  کرد:  عنوان  تحریم ها  اثرات 
ترامپ، می توان این نکته را به جامعه جهانی یادآوری کرد 
که رفتارهای دولت آمریکا چه پیامدهایی را بر مردم ایران 
تحمیل کرده و این آمریکا است که با توسل به زور و توان 
اقتصادی  و همچنین جایگاهش در نهادهای بین المللی 
می تواند به الگویی رفتاری علیه سایر کشورها تبدیل شود.

در مورد روابط ایران و چین اغراق می شود
وی اضافه کرد: این آگاهی بخشی می تواند برای ایران در 
آینده مفید باشد. حداقل آن، این است که اجماع جهانی 
در محکومیت آمریکا را همچنان حفظ می کند هرچند که 

در کوتاه مدت منجر به تغییر رفتار آمریکا نمی شود.
بررسی های  مرکز  جهانی  مطالعات  برنامه  مدیر 
استراتژیک ریاست جمهوری درباره مناسبات ایران و چین 
در دوران پساکرونا هم گفت: در مورد روابط ایران و چین 
اغراق هایی می شود که از حقیقت به دور است. چینی ها 
امروزه کمترین خرید نفت را از ایران در 20 سال اخیر دارند 
که به خاطر فشارهای آمریکا و تبعیت از تحریم های ایالات 
متحده است. آنها در دیپلماسی عمومی هرچند شکیل تر 
رفتار می کنند اما در دیپلماسی رسمی کمتر از اروپایی ها 

از تحریم های آمریکا تبعیت نمی کنند.
تفاوت عمده ای میان چین و اروپا وجود ندارد

حسینی با بیان اینکه مناسبات اقتصادی تهران و پکن 
تحت تاثیر تحریم های واشنگتن قرار گرفته است، اظهار 
داشت: ایران باید ضمن متقاعد کردن چین به عدم پیروی 
از تحریم های آمریکا، باید مناسباتش را با این کشور هم 
حفظ کند، همانطور که روابطش را با اروپایی ها را هم باید 

حفظ کند.
وی ادامه داد: در مورد تحریم ها، تفاوت عمده ای میان 
چین و اروپا وجود ندارد بنابراین باید این کلیشه از بین 
برود که چین روابطش را با آمریکا به خاطر ایران قربانی 

می کند.

کارشناس ارشد مسائل استراتژیک :

همسایگان بیش از هر زمانی به ما نزدیک تر هستند



تست کرونای علی لاریجانی منفی شد
سخنگوی هیات رییسه مجلس از منفی شدن: تست کرونا علی لاریجانی خبر داد و گفت: رییس مجلس 
شورای اسلامی از هفته بعد در جلسات علنی شرکت می کند. اسدالله عباسی روز دوشنبه در گفت و گویی 
همچنین افزود: لاریجانی از روز گذشته در محل کار حاضر شده و از قرنطینه خارج شده است و امروز و 
فردا نیز در محل کار حضور می یابد.سخنگوی هیات رییسه مجلس ادامه داد: جلسات مجلس از هفته بعد 
طبق روال گذشته روزهای یکشنبه، دوشنبه و سه شنبه با رعایت فاصله گذاری برگزار می شود.لاریجانی روز 
چهاردهم فروردین ماه به دلیل ابتلا به ویروس کرونا تحت درمان قرار گرفت. وی پس از گذشت مدتی قرار 

بود در جلسه هفته گذشته مجلس حاضر شود اما به دلیل منفی نشدن تست کرونایش در قرنطینه ماند.

پیش بینی آخوندی از بیکاری 3 میلیون 
عباس آخوندی، وزیر سابق راه و شهرسازی گفت: برآورد می شود بحران کرونا به بیکاری 3 میلیون شاغل 
موجود و تعطیلی هزاران کارگاه و بنگاه کوچک و متوسط بیانجامد که ممکن است برای مدت ها نتوانند 
فعال شوند. بسته یکصد هزارمیلیاردی دولت و جدول توزیع آن هیچ تناسبی با میزان عمق فاجعه ندارد. 
مشخصا پیشنهاد من انتشار معادل ریالی دستِ کم 20 میلیارد دلار اوراق مشارکت به پشتوانه ی دارایی ها 
صندوق توسعه ملی است. نکته مورد تاکید من این است که اگر این صندوق امروز به داد مردم ایران نرسد 
پس کی می خواهد به طور مؤثر عمل کند؟ چه توسعه ای مؤثرتر از حفظ کلیّت همبستگی اجتماعی و 
اقتصاد ملی ایران وجود دارد؟ چه طرح و پروژه ای وجود دارد که از نجات اقتصاد ایران از وضعیت وجود 

مهم تر باشد؟

صدور حکم بازداشت مجدد نواز شریف 
نهاد مبارزه با فساد پاکستان در حالی حکم دستگیری نواز شریف، نخست وزیر سابق این کشور را در یک 
پرونده فساد صادر کرده که او برای درمان پزشکی در لندن به سر می برد.به گزارش خبرگزاری پی تی آی، 
مقامات اداره حسابرسی ملی پاکستان اعلام کردند، نواز شریف در پرونده مربوط به این حکم دستگیری به 
اجاره غیرقانونی زمینی به میر شکیل الرحمان، سردبیر گروه رسانه ای "جنگ" در سال 1986 متهم شده 
است. شریف در آن زمان سروزیر استان پنجاب بود.یک مقام اداره حسابرسی ملی پاکستان اظهار کرد: 
این اداره حکم دستگیری نواز شریف را در پرونده ای که سردبیر گروه جنگ نیز در آن حضور دارد، صادر 
کرده است. در این پرونده برای شریف اخطارها و پرسشنامه هایی فرستاده شد اما هیچ پاسخی از سوی او 

که برای درمان در لندن به سر می برد، دریافت نشد.

واکنش محسن هاشمی به خبر احضارش 
محسن هاشمی رئیس شورای شهر تهران به خبر احضارش به شورای عالی امنیت ملی واکنش نشان 
داد.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، صبح دیروز دوشنبه مطلبی بر روی خروجی برخی از کانال های 
خبری در فضای مجازی قرار گرفت که محسن هاشمی رئیس شورای شهر تهران به دلیل اختلافات آماری 
با ستاد مبارزه با کرونا و اظهارنظرهای چند روز گذشته نسبت به آمار بالای مبتلایان، به شورای عالی امنیت 
ملی احضار شده است.رئیس شورای شهر تهران در واکنش به این خبر گفت: تا به این لحظه هیچ نامه ای 
به دست من نرسیده است و این احتمال وجود دارد که انتشار این دست اخبار در فضای مجازی نوعی 

جوسازی باشد.

شرایط جذب سرباز معلم در آموزش و پرورش 
معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش در راستای سیاست جذب و ساماندهی 
کارکنان وظیفه مأمور به آموزش  و پرورش با صدور دستورالعملی، سهمیه هر استان را به تفکیک مشخص 
و به استان ها ابلاغ کرد.بر این اساس، استان ها می توانند با رعایت ضوابط مندرج در شیوه نامه و براساس 
سهمیه تعیین  شده نسبت به جذب نیروهای سرباز معلم اقدام کنند.دارا بودن حداقل مدرک کارشناسی 
با اولویت کارشناسی ارشد، نداشتن مهر غیبت در دفترچه آماده  به  خدمت و تاریخ اعزام در ماه های تیر، 
مرداد و شهریور، به کارگیری در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته و ... از شرایط جذب مشمولان این طرح 

است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

اقدامات شهرداری قم در توسعه 
فضای سبز قابل تقدیر است

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: توسعه فضاهای سبز 
شهری مانند احداث بوستان هزار هکتاری در کنترل کانون های تولید گرد و غبار 

و تلطیف هوا در نهایت افزایش رطوبت در شهر تأثیر بسزایی دارد.
سید محمدتقی سجادی با اشاره به اهمیت توسعه فضای سبز در کنترل گرد 
و غبار و افزایش رطوبت، اظهار داشت: اقدامات شهرداری در چند سال اخیر در 

توسعه فضای سبز در شهر قابل توجه و تقدیراست.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم احداث بوستان هزار هکتاری را 
مورد توجه قرارداد و افزود: هر چه فضاهای سبز شهری توسعه پیدا کند کنترل 
کانون های تولید گرد و غبار و تلطیف هوا بهتر انجام شده و در نهایت باعث عامل 
افزایش رطوبت در شهر خواهد شد. سجادی با تاکید بر استفاده از گونه های 
مختلف گیاهی در بوستانهای شهر، تصریح کرد: در کاشت فضاهای سبز 
شهری باید از گونه های مختلف سازگار با اقلیم قم استفاده شود تا در صورت 

بحران آب وهوایی فضای سبز شهری خسارت جدی نبیند.
ارزیابی  مطلوبی  سطح  در  را  قم  شهرداری  و  طبیعی  منابع  همکاری  وی 
به خصوص  پارکهای جنگلی در حاشیه شهرها  و خاطرنشان کرد: احداث 
کانون های تولید گرد وغبار چسبیده به محدوده شهری می تواند در کنترل 
نقاط بحرانی تولید گرد و غبار تأثیرگذار باشد. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم مساحت کانون های بحرانی تولید گرد و غبار چسبیده به محدود 
شهری را 105 هزار هکتار اعلام کرد و گفت: 105 هزار هکتار عددی است که 
لزوم همکاری بین اداره منابع طبیعی و شهرداری را نشان داده و باید در توسعه 

پارک های جنگلی حاشیه شهر این تبادل نظر و همکاری بیشتر باشد.
سجادی با توصیه بر اجرای فعالیت های آبخیزداری شهری در بوستان هایی 
مانند بوستان هزار هکتاری، بیان کرد: انجام فعالیت های آبخیزداری یکی از 
مواردی است که در این بوستان باید مورد توجه قرارگیری تا علاوه بر تأمین آب و 
رطوبت موردنیاز بوستان از خسارتهای ناشی از سیل و تخریب زمین جلوگیری 
شود. وی با تاکید دوباره بر عملکرد مثبت سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری 
قم در توسعه فضای سبز، افزود: ارتباط مستمر کارشناسان منابع طبیعی و 
سازمان پارکها و فضای سبز می تواند تأثیر بیشتری درتوسعه مطلوب فضای سبز 

داشته باشد. 

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

شناسایی ۸۰۰ شاغل روزبازارها برای حمایت
معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: فهرستی شامل 800 نفر توسط 
شهرداری تهیه شده و به معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم جهت 

دریافت خدمات ارائه شده است.
سید امیر سامع در جلسه ستاد پیشگیری و پاسخ به بحران استان قم که 
با اشاره به اهمیت رسیدگی به  در سالن جلسات استانداری قم برگزار شد 
با توجه به  خانواده های آسیب دیده در شیوع بیماری کرونا، اظهار داشت: 
مصوبه شورای اسلامی شهر قم مبنی بر مدارا باکسانی که طرف قرارداد با 
شهرداری بوده و در این ایام بیکار شده اند، اجاره بهایی از آن ها گرفته نمی شود.
مشخصی  کسب وکار  که  افرادی  به  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
نداشته اند نیز اشاره کرد و افزود: بعضی از افراد هم در بازارهای روز مشغول به 
کار بوده که با تعطیلی این بازارها بیکار شده و معیشت آن ها دچار چالش شده 

است.
سامع با تأکید بر حمایت شهرداری از این افراد، تصریح کرد: فهرستی شامل 
800 نفر از این افراد توسط شهرداری تهیه شده و به معاون سیاسی امنیتی و 

اجتماعی استانداری قم جهت دریافت خدمات ارائه شده است.
وی دست فروشان بازارهای روز و کسانی که در انبارهای بازیافت و مکان های 
دیگر فعالیت داشته اند را در اولویت دانست و خاطرنشان کرد: این افراد نیازمند 
حمایت های لازم از طرف مدیریت استان بوده و شهرداری نیز حمایت های خود 
را ارائه کرده است. معاون خدمات شهری شهرداری قم معیشت کارگران بخش 
خصوصی و دست فروشان را در شرایط بحرانی اعلام کرد و گفت: شهرداری از 
مدیریت استان درخواست حمایت کامل از این افراد را داشته و امیدواریم بخشی 

از مشکلات این افراد را حل کنیم.

شهردار منطقه دو قم اعلام کرد :

ممنوعیت تغییر کاربری اراضی در 
محدوده بوستان جوان 

از رسمی، عادی،  انتقال اعم  شهردار منطقه دو قم گفت: هر نوع نقل و 
تفکیک، خرید و فروش اراضی که خارج از محدوده و در حریم شهر قرار دارند 
و فاقد کاربری می باشند غیرقانونی بوده و صدور مجوز برای آن امکان پذیر 
نمی باشد. رضا رحیمی در خصوص تفکیک غیرقانونی اراضی زراعی حریم 
شهر منطقه 2 شامل اراضی غربی و شمالی بزرگراه امام علی)ع( از جمله زمین 
های اطراف بوستان جوان، جاده معدن، گفت: از شهروندان گرامی خواستاریم 
از خرید و فروش این اراضی که به صورت غیرقانونی و بدون رعایت نصاب، 
تفکیک کرده اند خودداری نمایند. شهردار منطقه دو قم افزود: اراضی حریم 
شهر فقط قابلیت زراعی دارند و پس از گذشت زمان هیچ گونه ارزش افزوده ای 
نخواهند داشت لذا برای سرمایه گذاری و برنامه ریزی بلند مدت نیز مناسب نمی 

باشد و تفکیک این اراضی تابع دستورالعمل های جهاد کشاورزی است.
رحیمی اظهار داشت: از مردم درخواست می کنیم قبل از خرید زمین در 
محدوده و حریم شهر، با مراجعه به شهرداری و استعلام نسبت به وضعیت 
داخل محدوده بودن، توافقات و همچنین شبکه معابر مطلع شوند و با اطلاع 
به نزدیکان و خانواده خود جلوی سوء استفاده احتمالی افراد سودجو را بگیرند.
وی در پایان ضمن تاکید بر رعایت مقررات و وظایف قانونی شهرداری مبنی 
بر نظارت ساخت و سازهای حریم شهر، گفت: متخلفین از قوانین به مراجع 

قضایی معرفی خواهند شد. 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

اجرای ۸۰۰ مترمربع نقاشی 
جداره های مساجد 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از اجرای 800 مترمربع نقاشی 
جداره های مساجد در ماه رمضان خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به فرارسیدن ماه مبارک رمضان و اقدامات 
انجام شده در خصوص این ماه در حوزه زیباسازی، اظهار کرد: ماه مبارک 
رمضان ماه نزدیک شدن به خداوند باری تعالی و ماه نزول قرآن است ماهی که 
مومنان در پی معنویت و عبادت هستند و چه خوب است که ما به سهم خودمان 
به کمک تقویت این فضای معنوی برویم که مجدد مثل هر سال سازمان زیبا 

سازی شهرداری قم به جداره سازی مساجد اقدام کرده است.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با اذعان به اینکه یکی از شاخه های 
هنرهای تجسمی  که هم به زیبایی فضای شهری کمک می کند همینطور به 
فضای معنوی شهر روح خاصی می بخشد و هم می تواند با استفاده از طرح ها 
و رنگ های مناسب و خلاق در منظر شهری، تاثیر مطلوبی بگذارد و ضمن 
ارتقای کیفیت فضای شهری باعث ارتقاء روحیه و ایجاد نشاط در شهروندان 
بشود، نقاشی دیواری است، افزود: نقاشی دیواری فرهنگی، مذهبی در شهر 
مقدس قم سابقه و تجربه پررنگی دارد اما با توجه به فرا رسیدن ماه رمضان و 
لزوم آماده سازی فضای شهر از جمله مساجد و مراکز قرآنی، بحث رنگ آمیزی 
در جداره های شهر است و طبیعتاً یکی از مولفه های مهمی که می تواند حس 

معنوی در شهر را گسترش بدهد همین ابزار نقاشی دیواری است.
به طور  از قابلیت هایی که نقاشی دیواری  بیان کرد: یکی  موسوی منش 
مشخص دارد استفاده از رنگ های اسلامی در توسعه فضای شهری است که 

می تواند دستاوردهایی که مدنظر است را تامین کند.
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استاندار قم گفت: در ارائه بسته های معیشتی در بین خانواده های نیازمند باید 
موازی کاری و همپوشانی نهادهای مردمی، خیرین و دستگاه های اجرایی کنار 

گذاشته شود. 
بهرام سرمست عصر یکشنبه در ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران در سالن کرامت استانداری اضافه کرد:برای اجرای 
مطلوب رزمایش کمک مومنانه باید امر ساماندهی کمک های مردمی، ایجاد 
ارتباط بین خیریه ها و استفاده از بانک های اطلاعاتی قابل اعتماد موردتوجه 

باشد.
وی یادآور شد: بسیاری از خیرین تمایلی به این ندارند که اسمی از آن ها در 
جای برده شود و ترجیح می دهند کمک های خود را به صورت چراغ خاموش به 
دست جامعه هدف برسانند که خود یکی از عوامل همپوشانی در ارائه بسته های 

معیشتی است.
سرمست افزود: معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم باید به 

محور و مرکز اصلی استان در ارائه بسته های کمک معیشتی تبدیل شود.
وی اضافه کرد: تمام نهادهای خیریه و مردمی که شماره حسابی برای واریز 
کمک های مردمی اعلام می کنند باید گزارش دقیقی از میزان کمک ها و محل 

مصرف آن ارائه دهند.
وی با انتقاد از رویه اداره کل کار و تعاون اجتماعی قم گفت: این اداره کل باید 
با ارتباط بیشتر با رسانه ها، مردم را نسبت به حوادث و تصمیم گیری های دولت 

در رابطه با بیمه و کمک های معیشتی آشنا کنند.
سرمست بیان داشت: اداره کل کار و شهرداری قم فقط تا آخر خردادماه سال 
جاری نسبت به ساماندهی کارگران فصلی و ایجاد سامانه موردنظر و ساختمان 
در نظر گرفته شده مهلت دارند. وی تصریح کرد: کارگران قشری هستند که باید 
زین پس صدای آن ها بیش از گذشته شنیده شده و مشکلاتشان منعکس شود.

سرمست گفت: با توجه به ممنوعیت تجمعات در مراکز مذهبی و مساجد باید 

از ظرفیت این مراکز برای پیشبرد امور خیریه و ارائه بسته های معیشتی بهره 
ببریم.

جمع آوری۲1 میلیارد تومان کمک های مردمی در قم 
 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم  نیز در این جلسه گفت: 
21 میلیارد و 263 میلیون تومان تاکنون از طریق مجموعه های مردمی و خیرین 

استان برای مقابله با کرونا و تامین بسته های معیشتی جمع آوری  شده است. 
بیژن سلیمان پور اضافه کرد: این اعتبار به جز کمک هایی است مجمع خیرین 
سلامت استان قم در تامین تجهیزات است. وی اظهار داشت: برای دریافت 
بسته های معیشتی جمعیت هلال احمر قم 8 هزار خانوار، شهرداری یکهزار 

خانواده و اداره کل کار و تعاون قم نیز 150 هزار خانوار را معرفی کرده است.
وی افزود: تعداد زیادی از خانواده های نجیب و آبرومند قمی که عضو هیچ یک 

از نهادهای حمایتی نیستند اما بیشترین فشار اقتصادی را تحمل می کنند.
سلیمان پور تصریح کرد: میزان کمک های جمع آوری شده و گروه های هدف 

توزیع بسته های حمایتی به صورت کامل مشخص  شده است.

استاندارقم مطرح کرد:

انتقاد ازموازی کاری درارائه بسته های معیشتی

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران عنوان کرد:

مخالفت مسجد جمکران با احداث قبرستان جدید
احداث قبرستان درجمکران خلاف مقررات بهداشتی است

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران با تأکید بر اینکه بر اساس مطالعات کارشناسی شده، 
احداث قبرستان در اطراف این مکان مقدس خلاف آئین نامه مقررات بهداشتی آرامستان ها و ضوابط 
شهرسازی بوده و مخالف آن هستیم، گفت: طرح های پیرامونی مسجد مقدس جمکران باید در مسیر 

علم، دانش و آموزه های مهدوی و نشانی از حیات باشد.
ابراهیم صدوقی با اشاره به جایگاه رفیع شهر مقدس قم در نشر بین المللی معارف قرآن و تعالیم اهل بیت 
)علیهم السلام( و مأموریت اعتاب مقدس مثل مسجد مقدس جمکران در معرفت افزایی، ایجاد انس و 
تبیین وظایف منتظران در عصر غیبت اظهار کرد: در ارتباط با موارد پیرامونی مسجد مقدس جمکران نیز 
متناظر با چشم انداز فرهنگی، اجتماعی و خدماتی مطالعات گسترده ای توسط گروه مشاوران این مکان 

مقدس که از اساتید برجسته کشوری در موضوع شهرسازی هستند انجام شده است.
اطراف مسجد جمکران باید زمینه حیات باشد و نه ممات 

وی با تأکید بر اینکه اطراف مسجد مقدس جمکران با شعاع مشخص باید زمینه حیات باشد و نه ممات 
گفت: با عنایت به دلایل کارشناسی شده، تصمیم برخی مسئولان شهر قم مبنی بر احداث قبرستان در 
اطراف این مسجد مقدس خلاف آئین نامه مقررات بهداشتی آرامستان ها و ضوابط شهرسازی بوده و 
حداقل فاصله 10 کیلومتری برای قبرستان مورد نظر تا محدوده شهری جمکران رعایت نشده است و لذا 

احداث آرامستان مذکور به صلاح شهر مقدس قم و این مکان مقدس نبوده و مخالف آن هستیم.
احداث قبرستان با برنامه های این مکان مقدس سنخیت ندارد 

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران با تأکید بر اینکه طرح هایی از این نوع، قبل از رسانه ای 
شدن باید در جلسات تخصصی استان با حضور نمایندگان مسجد مقدس جمکران موردبررسی قرار 
گیرد، ابراز کرد: احداث آرامستان شرایط خاصی دارد که قاعدتاً باید در زمین های غیرقابل بهره برداری 
در سایر امور و معمولًا در حاشیه شهرها و مسیری که امکان توسعه نباشد، قرار گیرد؛ ولی متأسفانه برخی 
از مسئولان بدون در نظر گرفتن همه جوانب، از احداث این آرامستان در ضلع جنوبی مسجد مقدس 
جمکران خبر دادند. صدوقی ادامه داد: احداث این آرامستان قطعاً از طرح های مزاحم توسعه ای شهر 
مقدس قم است و با اهداف و برنامه های این مکان مقدس سنخیت ندارد و لازم است هرگونه اقدام عمرانی 
در پیرامون مسجد مقدس جمکران با در نظر گرفتن ملاحظات فنی، فرهنگی و قانونی این مکان مقدس 

صورت گیرد.

استاندار قم: 

شوراهای اسلامی بارزترین نشانه مردم سالاری 
نظام است

 استاندار قم با صدور پیامی به مناسبت روز ملی شوراهای اسلامی بیان کرد: شوراهای اسلامی دستاورد 
ارزشمند انقلاب اسلامی، بارزترین نشانه مردم سالاری دینی نظام اسلامی و کارآمدترین ابزار برای نهادینه 

کردن مشارکت مردم در اداره امور کشور است. 
درپیام بهرام سرمست آمده است: شوراهای اسلامی دستاورد ارزشمند انقلاب اسلامی، بارزترین نشانه 
مردم سالاری دینی نظام اسلامی و کارآمدترین ابزار برای نهادینه کردن مشارکت مردم در اداره امور کشور 

است.
پیام حاکیست: نظام مدیریتی مبتنی بر مشورت و خرد جمعی که ریشه در قرآن و مبانی دینی دارد و 
منتخبین مردم در این نهاد به عنوان بازوان اجرایی دولت و حلقه وصل بین حاکمیت و مردم، نقش مهم و 
اساسی را در پیشبرد و اجرای برنامه های عمرانی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی در شهرها و روستاها و 

تسهیل زمینه های تحقق توسعه پایدار در این مناطق بر عهده دارند.
پیام ادامه یافته است: با گذشت بیش از دو دهه از شکل گیری و استقرار نظام شورایی در کشور، امروز 
شوراهای اسلامی یکی از فراگیرترین تشکل های مردمی بهره مند از افکار، سلائق و اندیشه های مختلف و 

از ارکان مهم و تأثیرگذار در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها محسوب می شوند.
دراین پیام آمده است: هر چند در طی این سال ها و علیرغم همه توفیقات و دستاوردها، موانع و چالش 
هایی زیادی را نیز تجربه کرده است و بدون شک تقویت جایگاه بایسته و ایجاد شرایط مطلوب برای 
دستیابی به اهداف متعالی از تشکیل این نهاد، نیازمند آسیب شناسی و بازبینی در اشکالات و کاستی 
های گذشته و اصلاح قوانین موجود می باشد. پیام حاکیست: اینجانب ضمن تبریک فرارسیدن نهم 
اردیبهشت روز ملی شوراهای اسلامی به اعضای محترم شوراهای اسلامی در استان قم، از زحمات تلاش 
گران این عرصه صمیمانه تشکر و قدردانی نموده و توفیق روزافزون همگی آنان را در انجام رسالت خطیر 

خدمتگزاری به مردم از درگاه خداوند متعال مسألت دارم.

شکل گیری بازار داغ خرید و فروش وام ازدواج از سوی زوج های جوان انتقاد معاون ساماندهی امور 
جوانان  وزارت ورزش وجوانان را به همراه داشته است

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: گرمای 
هوا تاثیری در فعالیت ویروس کرونا ندارد و مردم 

باید خطر کرونا را جدی بگیرند. 
پیشگیری،  ستاد  در  قدیر  دکترمحمدرضا 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
در سالن کرامت استانداری قم اضافه کرد: به رغم 
گرمای هوا در برخی از استان های کشور اما سیر 

ابتلا به کرونا در آن ها کاملا صعودی است.
وی ادامه داد: یافته های کنونی نشان می دهد 
کرونا برخلاف سایر بیماری های تنفسی در هوای 
گرم غیرفعال نمی شود و رفتار غیرقابل پیش بینی 

دارد و هیچ آینده ای از این ویروس متصور نیست.
کرونا  به  نسبت  را  مردم  نباید  کرد:  عنوان  وی 
علامت  بدون  ناقل  افراد  چراکه  کنیم  بی تفاوت 
با  را  قم  دیگر  بار  ساعتی  بمب  مانند  می توانند 
داشت:  اظهار  قدیر  کنند.  روبه رو  کرونا  بحران 
عدم رعایت فاصله گذاری اجتماعی و هوشمند و 
بازگشایی چراغ خاموش صنوف پر ریسک بشدت 

نگران کننده است.
وی ادامه داد: خیابان ها و مراکز تجاری قم بسیار 
شلوغ و پرتراکم است و احتمال اوج گیری دوباره 

کرونا در این استان را تشدید کرده است.
در  افزود:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
روزهای اخیر سیر بستری بیماران کرونایی در قم 

نزولی بوده اما این مساله به معنای خداحافظی با 
کووید 19 نیست. وی یادآور شد: بیمارستان های 
فرقانی و بهشتی از پذیرش بیماران جدید کرونایی 
پذیرای  کامکار  بیمارستان  فقط  و  شدند  خارج 

مبتلایان به این ویروس است.
حال 50 بیمار مبتلا به کرونا

 در قم وخیم است 
دکترقدیر  همچنین ظهر دیروز در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار کرد: طی 24 ساعت گذشته و تا 
ساعت 14 روز هشتم اردیبهشت ماه، 46 نفر در 
مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا 

پذیرش شدند.
در  تعداد  این  از  نفر  کرد: 22  خاطرنشان  وی 
بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس 
با  مراکز  اورژانس  بخش  در  بررسی  و  معاینه  از 

دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: در 
شبانه روز گذشته ، 13 نفر از کل بیماران بستری 
در بخش ها پس از  بهبودی توسط پزشکان معالج 
از بیمارستان ترخیص شدند. وی گفت: در حال 
بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم  حاضر 170 
بستری هستند که حال عمومی 50 نفر از آنها 
مناسب نیست. قدیر خاطرنشان کرد: همشهریان 
عزیز نباید نسبت به کرونا بی تفاوت شوند و باید 

بدانیم که افراد ناقل و بدون علامت همانند بمب 
ساعتی ممکن است قم را با طغیان مجدد کرونا 
روبه رو کنند. وی تصریح کرد: باید با رعایت فاصله 
گذاری فیزیکی، کم کردن تماس ها و کم کردن 
مراجعات حضوری در مسیر قطع زنجیره ویروس 

گام برداریم.
مردم حساسیت نسبت به کرونا را 

ازدست داده اند
پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  امور  معاون 
با اشاره به حساس نبودن  استان قم نیز جلسه 
مردم نسبت به کرونا گفت: در غربالگری دور دوم 
پاسخگویی مردم به تلفن 4030 با کندی صورت 
هم  پایش  زمان  هم  باید  که  حالی  در  می گیرد 
به  نسبت  مردم  است  مشخص  که  گیرد  صورت 
غربالگری اول حساسیت زیادی ندارند. سیامک 
هوشمند  گذاری  فاصله  طرح  در  افزود:  محبی 
59 هزار و 300 واحد صنفی ثبت نام کردند و با 
توجه به اولویت نخست بودن واحدهای صنعتی 
نام کرده  95 درصد این واحدها در سامانه ثبت 
و تعداد 42 هزار نفر از اصناف همه پروتکل های 
بهداشتی را رعایت کرده اند. به گفته وی، همچنان 
ادارات و سازمان های دولتی در ثبت نام در سامانه 
و رعایت فاصله گذاری همکاری خوبی ندارند و این 

مهم ترین دغدغه ما است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

قمی ها خطر کرونا را جدی بگیرند

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم با تاکید بر توجه جدی 
به رعایت فاصله گذاری اجتماعی دربانک های این استان گفت:  برخی از 
مردم به دلیل اطلاع نداشتن از شرایط دربانک ها حضور پیدا می کنند، در 

حالی که نیازی به مراجعه حضوری ندارند. 
محمد رضا گروسی روز دوشنبه درحاشیه دیدار هفتگی از دستگاه های 
اداره ها  از  برخی  داشت:  اظهار  خبرنگاران،  با  وگو  درگفت  قم  اجرایی 
دفاتر  و  بانک ها  برق،  نیروی  توزیع  مانند شرکت  دولتی  و مجموعه های 
پیشخوان دولت به سمت الکترونیکی کردن و هوشمند سازی فعالیت ها و 
خدمات خود حرکت کردند و قم در این زمینه جز استان های پیشگام به 

شمار می آید.
وی با اشاره به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا و همچنین تاکید استاندارقم 
مبنی بر ایجاد زیرساخت های لازم به منظور کاهش حضور شهروندان در 
دستگاه های دولتی، گفت: به برخی از دستگاه در این خصوص تذکر جدی 
داده شده و از اداره هایی که این دستورالعمل را اجرایی کردند، نیز تشکر و 

قدردانی صورت گرفته است.
معاون استاندار قم در ادامه تصریح کرد: برای تحقق الکترونیکی کردن 
فعالیت ها و ارائه خدمات غیر حضوری، دستگاه هایی که با کُندی پیش می 

روند، خود را هر چه سریع تر با این سیاست ها هماهنگ کنند.
گروسی با اشاره به برگزاری جلسه با شرکت های دانش بنیان قم که در 

حوزه نرم افزار و برنامه محوری فعالیت می کنند، افزود: بسیاری از این 
شرکت ها در رابطه با هوشمند سازی به وزارت خانه ها و حتی مجلس شورای 
اسلامی نیز خدمات ارائه می کنند، از این رو باید از ظرفیت های آنها استفاده 
شود. وی همچنین ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی در انجام خدمات 
عمومی توسط دستگاه ها را یادآور شد، و گفت: به استثنای دستگاه های 
عملیاتی که به نوعی ایثار خاموش را به نمایش گذاشته و در اغلب مواقع 
و در هر شرایطی اقدام به خدمات رسانی می کنند، حضور دو سوم کارکنان 
در ادارات همچنان مورد تاکید قرار می گیرد. وی گفت: در بررسی های به 
عمل آمده 70 درصد دستگاه های دولتی قم درفعالیت های خود پروتکل ها 
را رعایت، و 30 درصد دیگر نیز تا 50 درصد و برخی هم کمتر از 70 درصد 

این مقررات را اجرایی نمودند، که تذکر لازم به آنها داده شده است.
گروسی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه مردم باید همچنان 
فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند، افزود: برخی ها فکر نکنند که کرونا 

تمام  شده است، در بازدید از بانک ها به مدیران تذکر داده شد.
وی بیان کرد: استانداری تکالیف دستگاه ها در رابطه با هوشمند کردن 
اقدام ها را به آنها گوشزد کرده و در هفته جاری نیز به دنبال این هستیم که 
با برگزاری جلسه با مسئولان فن آوری و شرکت های دانش بنیان استان، 
برنامه هایی که برای به حداقل رساندن حضور افراد در اداره هاست را نهایی 

نموده و به ادارات ابلاغ کنیم.

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم:

رعایت فاصله گذاری اجتماعی دربانک ها جدی گرفته شود 


